
توسعه صنعت نفت، لزوم توسعه اقتصاد کشور

ایران می تواند تولید نفت را تا ۷ میلیون بشکه افزایش دهد
خریدار  یک کارشــناس ارشــد حــوزه انرژی 
گفت: از نظر میــزان ذخایر و مســائل فنی هیچ 
دلیلی وجود ندارد که ما نتوانیــم ظرفیت تولید 
را از آنچه که هســت تا بیــش از دو برابر افزایش 
دهیم، به عبارتی اگر امروز می گوییم که ظرفیت 
تولید حدود ۳.۵ میلیون بشکه است تا حدود ۶ تا 
۷ میلیون بشکه می توانیم افزایش ظرفیت داشته 

باشیم.
مهدی حســینی، با بیان اینکه میزان نیاز صنعت 
نفت به ســرمایه گذاری بســتگی به این دارد که 
اولویت های توسعه روی چه پارامترهایی استوار 
باشــد، اظهار کرد: مهم برنامه ای است که در این 
راستا تدوین می شــود، ســرمایه گذاری که در 
صنعت نفت صورت می گیرد می بایست بر اساس 

ضرورت هایی که بازار تعیین می کند باشد.
وی با تاکید بــر اینکه نگاه به نیازهــای بازار نفت 
باید در چشــم اندازهای کوتاه مدت، میان مدت، 
درازمدت و تهدیدها و فرصت هایی که بازار ممکن 
است وجود داشته باشد تبیین شود، تصریح کرد: 
علاوه بر این موارد باید سیاســت ها و برنامه های 
کشــورهای همســایه را زیر ذره بین قــرار داد و 

باتوجه بــه مجموعه این مــوارد برنامه ای تدوین 
شود.

رئیس ســابق کمیته بازنگری قراردادهای نفتی 
ایران افزود: صنعت نفت به چند بخش بالادستی، 
پایین دســتی که خود شــامل پالایش و پخش و 
پتروشیمی می شود تقسیم شــده که هرکدام از 
بخش ها برنامه ها و سیاســتگذاری  خاص خود را 
می طلبد کــه از ضرورت های توســعه اقتصادی 
کشــور بوده، این موارد چارچوب ها و المان های 
اصلی اســت که باید تمام این شــرایط را در نظر 

بگیریم و به جلو پیش برویم.

امکان افزایش ذخایر قابل استحصال 
تا ۲۰۰ میلیارد بشکه

وی با اشاره به لزوم توســعه در صنایع بالادستی 
صنعت نفت، گفت: در شــرایط کنونی متوســط 
ضریب بازیافت ذخایر نفت در کشور ما حدود ۲۳ 
تا ۲۴ درصد و ذخایر قابل اســتحصال بالای ۱۵۰ 
میلیارد بشــکه نفت اســت. در همین حال دیگر 
کشورها مثل عربستان دارای ضریب بازیافت ۵۰ 
درصد و به بالا هستند، عمان ۴۰ درصد و نروژ ۶۰ 

درصد را هدف گرفته است. قطعا ما هم می توانیم 
با استفاده از فناوری های نوین راه آن ها را رفته و 
حتی اگر محافظه کارانه بگویند نیز بازهم دلیلی 
ندارد و  می توانیم به ۳۵ درصــد ضریب بازیافت 
برسیم که در این صورت ذخایر قابل استحصال ما 

به بیش از ۲۰۰ میلیارد بشکه می رسد.
به گفته این کارشناس ارشــد این در حالی است 
که روســیه که تنها حدود ۱۰۰ میلیارد بشــکه 
ذخیــره دارد به تولیــد ۱۱ میلیون بشــکه هم 
دست یافته اســت بنابر این برای ما که هم اکنون 
۵۰ درصد بیشتر از آن ها ذخیره قابل استحصال 
داریم که می توانــد به دو برابر هم برســد دلیلی 
ندارد که بــه ظرفیت تولید ۶ یا ۷ میلیون بشــکه 

نرسیم.
حســینی با بیان اینکه با توجه به پتانســیل های 
موجود دلیلی نــدارد که از نظر فنــی نتوانیم به 
افزایش تولید دست یابیم، گفت: گروهی در کشور 
وجود دارند که به دلایلی مخالف توســعه صنعت 
نفت هستند و زمانی که باین بحث ها مطرح شود 
اعلام می کنند که معنای این مساله جلوگیری از 
صیانت از مخزن اســت، اما باید توجه داشت که 

صیانت از مخزن به هیچ عنــوان به معنای کاهش 
تولید نیست.

 جایگزین های نفت پیدا شدند
وی ادامــه داد: در شــرایط کنونی نفت آهســته 
آهســته رنگ خود را در بازار با توسعه انرژی های 
تجدیدپذیر و برقی شــدن حوزه حمــل و نقل از 
دست می دهد، ممکن است یک  روزی دیگر دنیا 
نیاز به نفت نداشته باشــد لذا باید حداکثر تولید 
را داشــته باشــیم و بپذیریم که کاهش تولید به 

معنای صیانت نیست.

چقدر سرمایه لازم ست؟
رئیس ســابق کمیته بازنگری قراردادهای نفتی 
ایران با تاکید بــر اینکه باید ظرفیــت ها را مورد 
بررسی قرار دهیم، در شرایطی که ظرفیت تولید 
۲۰۰ میلیارد بشکه نفت باشد، دلیلی ندارد که به 
ظرفت ۶ تا ۷ میلیون بشکه نرسیم، گفت: سرمایه 
گذاری های لازم برای رسیدن به این اعداد بدین 
شرح اســت که به ازای هر بشــکه ظرفیت سازی 
بســته به نوع میدان بیــن ۲۰ تا ۳۰ هــزار دلار 

سرمایه لازم داریم.
حســینی با بیان اینکه به طور مثــال اگر دولت 
بخواهد ظرف چهار سال آینده یک میلیون بشکه 
توسعه دهد، ۲۵ میلیارد دلار سرمایه می خواهد 
اگر بخواهد دو میلیون بشکه توسعه دهد این عدد 

۵۰ میلیارد دلار خواهد شد.

سیاست های غلط برای مقابله با خام فروشی
وی با اشــاره به مباحثی که در خصوص عدم خام 
فروشــی مطرح می شــود، گفت: در شرایطی که 
بازار فــراورده یک بازار با منافع خوب باشــد باید 

سعی کنیم بیشــترین فراورده را صادر کنیم اما 
سوال من این است که آیا در تمام دنیا، کشورهای 
تولید کننده نفت که صادر کننده هم هســتند، 
فقط فراورده صادر می کنند؟ عربســتان، عراق، 
عمارات، کویت، روســیه و امریکا همزمان سعی 
می کنند فــراورده صادر کنند و در بــازار رقابت 
نفت خام نیز حضور داشــته باشــند. برای اینکه 
خام فروشــی نکنیم جلوی توســعه میدان های 
نفتی را بگیریم اقدام بســیار غلطی است، ما باید 
حداکثر تولید نفت را داشــته باشــیم و شروع به 

سرمایه گذاری در این حوزه کنیم.

رئیس جمهور در جلسه شورای اداری استان البرز مطرح کرد
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وهای کارآمد  به کارگیری نیر

و بومی در استان ها

کارشناسان معتقدند

گشایش های ارزی
 فرصتی مناسب برای تفکیک 
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)سهامی عام(
شركت ملی پخش فرآورده هاي نفتی منطقه گلستان

آگهيمناقصهعمومييكمرحلهاي
كدفراخوان:53113805

روابطعموميشركتمليپخشفرآوردههاينفتيمنطقهگلستان

شماره ثبت در سامانه تدارکات الکترونیک دولت: 2001091709000001
شرحعنوانرديف

خودروهاي استیجاريموضوع مناقصه1

شرکت ملی پخش فراورده هاي نفتی منطقه گلستاندستگاه مناقصه گزار2

281,587,179,24 برآورد پايه)ريال(

000,000,200,1مبلغ تضمین شرکت در مناقصه)ريال(3

ارائه يكي از تضامین قابل قبول در آئین نامه تضمین معاملات دولتي معادل يك میلیارد و دويست میلیون)1/200/000/000( ريال)حساب شماره نوع تضمین4
9200015388 و شناسه حساب 920001528115 بانك ملت شعبه مفتح گرگان در صورت واريز وجه نقد(

روز شنبه مورخ 1401/01/20تاريخ انتشار در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت5

تا ساعت14:00 روز پنج شنبه  1401/01/25مهلت دريافت اسناد از سامانه ستاد6

ساعت 10 صبح روز شنبه 1401/01/27تاريخ و محل جلسه توجیهی / بازديد7

تا ساعت14:00 روز دوشنبه مورخ  1401/02/05مهلت زمانی ارسال پیشنهاد در سامانه ستاد8

ساعت 10:00 صبح سه شنبه  مورخ 1401/02/06تاريخ بازگشايي پیشنهادها9

گرگان، خیابان جمهوري، روبروي هتل طهماسبي، شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي منطقه گلستان سالن جلسات منطقه تلفن 32421510 -017 و محل گشايش پیشنهادها10
017-32422601

سه ماه بعد بازگشايي پاكت نرختاريخ اعتبار پیشنهادات11

12

شرايط عمومي مناقصه گران: گواهي تايید صلاحیت معتبر از اداره كار و امور اجتماعي)براي اشخاص حقوقي( و يا جواز كسب از اتحاديه مربوطه)براي آژانس ها( / گواهي تايید صلاحیت ايمني پیمانكاران از 
اداره كل تعاون، كار و رفاه اجتماعي / اساسنامه شركت و آگهي ثبت شركت و آخرين تغییرات در روزنامه رسمي)براي اشخاص حقوقي( / تايیديه گواهي امضاء مجاز صادره از دفتر اسناد رسمي / داشتن سابقه 

كاري مرتبط،  حسن سابقه و توانمندي مالي / تايیديه عملكرد از آخرين كار فرما/ *تمامي مدارك فوق بايد در سامانه ستاد بارگزاري شود. / *ارائه اصل يا كپي برابر اصل مدارك بارگزاري شده در سامانه 
ستاد در صورت برنده شدن الزامي است.

شناسه آگهی : 1297256

با توجه به اينکه کلیه مراحل برگزاري مناقصه از دريافت اســناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد 
مناقصه گران و بازگشــايی پاکات از طريق درگاه سامانه تداركات الكترونیكي دولت )ستاد( 
به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد، ضروري است مناقصه گران در صورت 
عدم عضويت قبلي، مراحل ثبت نام در سايت مذكور و دريافت گواهي امضاي الكترونیكي را 

جهت شركت در مناقصه محقق سازند.

اطلاعاتتماسسامانهتدارکاتالکترونیکدولت)ستاد(جهتانجاممراحلعضويتدرسامانه: 
مرکز تمــاس 021-41934 ،  دفتر ثبت نام 8896737-021 و فاکس 88955953 مي 

باشد.
تاريخ انتشار نوبت اول : 1401/01/20
تاريخ انتشار نوبت دوم : 1401/01/21

استاد اقتصاد دانشگاه الزهرا اظهار داشت: عوامل 
متعددی علت افزایش نرخ تورم هســتند و یکی 
از آنها موادی اســت که در بودجــه ۱۴۰۱ دیده 
شده اســت به عنوان مثال در بودجه آمده بخش 
قابل توجهی از فروش نفت بــه نهادهای دولتی و 
نظامی واگذار شــود که این پیامدهای سنگینی 
برای اقتصاد کشــور خواهد داشت و انتظار چنین 

موضوعی در دولت یکپارچه نمی رفت.
حسین راغفر درباره پیش بینی و تحلیل برخی از 
کارشناسان مبنی بر تورم سه رقمی در سال جاری 
اظهار داشت: به طور قطع نرخ تورم امسال نسبت 
به سال گذشــته افزایش پیدا خواهد کرد اما باید 
توجه داشــته باشــیم که آماری که دولت از روند 
نرخ تورم ارایــه می دهد بــا واقعیت های زندگی 

مردم بسیار فاصله دارد.
وی با اشــاره به دلایل افزایش نرخ تورم در ســال 
جاری گفت: عوامل متعددی علــت افزایش نرخ 
تورم هســتند یکــی از آنها موادی اســت که در 
بودجه ۱۴۰۱ دیده شده به عنوان مثال در بودجه 
آمده بخش قابل توجهی از فروش نفت به نهادهای 
دولتی و نظامی واگذار شــود که ایــن پیامدهای 
ســنگینی برای اقتصاد کشــور خواهد داشت و 

در حالی شاهد آن در بودجه هســتیم که انتظار 
چنین موضوعی در دولت یکپارچه نمی رفت.       

این کارشــناس اقتصادی با بیان اینکه واگذاری 
فروش نفت در واقع هزینه داد و ســتد در اقتصاد 
را به شدت بالا می برد، تاکید کرد: این اقدام باعث 
فســاد گســترده خواهد شــد و تمام این عوامل 
بر روی بی ثباتی اقتصــاد کلان تاثیــر دارد و در 
نهایت باعث می شــود ســرمایه گذاری در کشور 
کاهش یابد.راغفر افــزود: ضمن اینکه در صورتی 
که در خوشــبینانه ترین حالت بتوانیــم نفت را با 
قیمت های مناسب و بدون شــرایط تحریمی به 
فروش برسانیم و ارز در همین قیمت باقی بماند، با 
این قیمت ارز، میزان ســرمایه گذاری بالا نخواهد 
بود.  وی ادامه داد: با این شــرایط می توان گفت، 
رکود تورمی که در تمام دهه 9۰ بر اقتصاد حاکم 
بوده، کماکان ادامه خواهد کرد.این کارشــناس 
اقتصادی دربــاره راهکارهای مهار تــورم نرخ ارز 
اظها داشت: یکی از راهکارها مساله خروج برخی 
نهادهــا از اقتصاد اســت وگرنه فرصت ســرمایه 
گذاری در کشــور به وجــود نخواهد آمــد و اگر  
سرمایه گذاری صورت نگیرد به طور قطع مشکل 
کنونی دربــاره تورم ادامه و حتی بدتر می شــود. 

چراکه در صورتی کــه ســرمایه گذاری افزایش 
نیابد، تولید رشد نخواهد داشت و در این وضعیت 

نابرابری و فساد به شدت افزایش پیدا می کند.    
راغفر درباره تاثیر مذاکرات وین بر نوســانات نرخ 
ارز و نرخ تورم، گفت:معتقدم اگر مســائل اقتصاد 
خارجی حذف هم شــوند نتایــج چندانی بر روی 
اقتصاد کشــور در این چارچوب موجود نخواهند 
داشت. با وجود آن شاید درآمدهایی حاصل  شود 
اما این درآمد موجب افزایش ســرمایه  گذاری و 
اشتغال در جامعه نخواهد شد. هر چند که در حال 
حاضر بر روی مسائل دلالی و ســفته بازی مانند 
واردات خودرو و ... تمرکز شــده چراکه  فعلا این 
حوزه ها بیشترین بازدهی را برای نهادهای قدرت 
دارند و منابع را معطــوف چنین فعالیت هایی می 

کنند تا فعالیت های مولد و اشغالزا.
وی ادامه داد: متاسفانه به دلیل هزینه های بالای 
ســرمایه گذاری از جمله نرخ بالای ارز و از سوی 
دیگر سوددهی بالایی که در حوزه های نامولد  در 
دست نهادهای قدرت وجود دارد بعید می دانم از 
این مشکلات اقتصادی عبور کنند و چشم اندازی 
هم درباره رفع این مشکلات در برنامه های دولت 

دیده نشده است.

تورم

خ تورم ۱۴۰۱ نسبت به سال گذشته  افزایش بالای نر

معاون وزیر صمت خبر داد



معاون رئیس جمهور:

دغدغه اصلی دولت، رفع مشکلات مردم است

رئیس جمهور در جلسه شورای اداری استان البرز مطرح کرد

وهای کارآمد و بومی در استان ها و به کارگیری نیر موفقیت دولت در گر
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وقتی خبر، کالا می شود
مرضیه حسینی   ظهور باج نیوزها و کاســبان خبر که امروزه به یکی 

از آفت های مهم حوزه رسانه بدل شده، امری اتفاقی و ناگهانی نیست.
تبدیل خبر به کالایی برای خرید و فــروش به مثابه کاری ضداخلاقی و 
نکوهیده، محصول فرآیندهای مفســده انگیز و ارزش زدایی از حقیقت 

در تمام ساحت هاست. 
ظهور پدیده زشــت باج گیری با محوریت رســانه نماها و گستره آن که 
شوربختانه دامن برخی رســانه ها را نیز آلوده کرده، به ساختار معیوب 

رسانه در ایران باز می گردد. 
علل ظهــور و گســترش باج نیوزها را می تــوان در چند عنــوان کلی 

صورت بندی کرد:

اختلاط دو مفهوم خبرنگار و بازاریاب: 
این اعتقاد که؛ »خبر مطلبی است که لابلای آگهی چاپ می کنیم!« 

حوزه بازاریابی و خبرنگاری سال هاســت با یکدیگر ممزوج شده و رفته 
رفته خبرنگاران به انتشار خبرهای  مثبت و منفی برای گرفتن آگهی و 

سپس تداوم آن روی آوردند. 
این منفی نویســی و ســپس تهدید فــرد، بنگاه اقتصادی و ســازمان 
به انتشــار آن در ابتدا برای صاحبان رســانه و خبرنگارها هیجان انگیز 
و فرصتی برای قدرت نمایی بــود؛ رفته رفته اما این منفی نویســی به 
دهانشــان مزه کرد و به گرفتن آگهــی و در ادامه به بــاج خواهی بدل 
شــد. درهم آمیختگی نقش خبرنگار و بازاریاب در حالی اســت که در 
رســانه های معتبر دنیا خبرنگارها را حتی از ســتون نویس ها تفکیک 

می کنند چه رسد به بازاریاب ها و آگهی بگیرها. 

باج گیری و درآمد پایین خبرنگارها:  
در ایران خبرنگاری در زمره کم درآمدترینِ مشــاغل است و خبرنگارها 
و روزنامه نگارها اغلب حقوق هایی دریافت می کنند که کفاف معیشت 
شــان را نمی دهد. این مساله ســبب شــده که برخی از خبرنگارها که 
اطلاعات و اخباری که در حوزه تخصصی شان از راه های مختلف کسب 
می کنند را به ابزاری برای کســب و کار بدل کنند و باج بگیرند. حقوق 
یک خبرنگار در مقایســه با درآمد باج گیری به اندازه ای خنده دار است 
که بســیاری از افراد از ابتدا با نیت منفی نویسی و زورگیری خبری وارد 
کار رسانه می شــوند.رواج بی اخلاقی در هر سطح و حوزه ای در ارتباط 
مســتقیم یا درآمد افراد در مشــاغل مختلف قرار دارد. برای کسی که 
لنَگ هزینه های روزمره خود است، اخلاق گرایی و حقیقت یابی در کار 
معنای چندانی ندارد. از طرف دیگر، هزینه های اداره رسانه نیز بالاست 
و اغلب آنها نه محلی برای تامین مالی دارند و نه مخاطبان قابل توجهی، 
بنابراین، به بــاج نیوز بدل می شــوند تا از طریق تلکه کــردن نهادها و 

سازمان ها، خاصه بنگاه های اقتصادی تداوم حیات یابند.

فقدان نظارت نهاد صنفی:
 یکی از مهم تریــن دلایل افزایش نگران کننده بــاج نیوزها و در همین 
ارتباط، باج گیــری بلامنــازع خبرنگارنمای زورگیر، فقــدان نظارت 
مســتمر یک نهاد مســتقل مدنی صنفی در حوزه رســانه اســت. در 
کشــورهایی که رســانه های ســالم و قدرتمند دارند، انجمن صنفی 
روزنامه نگاران به صورت مســتقل بر کار رســانه ها نظارت داشــته و 
اجازه رشــد رســانه های زرد و بی هویت باج گیر و خبرنگارهای کاسب 
کار را نمی دهد. در شــرایطی که انجمن صنفی مســتقل و یک کمیته 
اخلاقی قدرتمنــد در دل آن وجود ندارد، نظارتی بر فعالیت رســانه ها 
و خبرنگارهای فاســد صورت نگرفته و به همین اعتبــار، هیچ راه حل 
مشــخص و قانونی هم برای ممانعت از باج خواهی بــاج نیوزها وجود 

ندارد.

فساد دستگاه ها، خوراک باج نیوزها: 
فساد و تخلف در دستگاه ها و سازمان های مختلف و همچنین بنگاه های 
اقتصادی سبب شده که تعدادی از افراد شاغل در این دستگاه ها از آنجا 
خود امکان افشای این فســاد را ندارند، اخبار و اطلاعات آن را در اختیار 
رســانه قرار دهند تا شایدکمکی به جریان شفاف ســازی کرده باشند، 
برخی از خبرنگارها و رســانه ها اما با کمک این اخبار باج گیری کرده و 
مجموعه مورد نظر را تهدید به افشــاگری می کنند. بدین ترتیب، آنچه 
که کوچکترین اهمیتی برای باج نیوزها ندارد، مبارزه با فساد است زیرا 

فساد محل ارتزاق آنهاست!

رئیس مجلس شورای اسلامی تاکید کرد

گام مجلس در سال ۱۴۰۱ برای تعیین تکلیف 
مالکیت اراضی در اختیار مردم است

رئیس مجلس شورای اســلامی، تاکید کرد:مجلس ریل گذاری قانونی 
لازم برای حــل اصلی ترین معضل سراســری و دامنــه دار بافت های 
ناکارآمد شــهری و حاشیه نشــینی که همانا تعییــن تکلیف مالکیت 

اراضی در اختیار مردم است را در بودجه ۱۴۰۱ فراهم کرده است. 
 محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شــورای اسلامی در رشته توئیتی در 

صفحه شخصی خود در توئیتر، نوشت:
 »یکی از مهم ترین تصمیمات مجلس که فرصتی بزرگ و تاریخی برای 
حل مشکلات حاشیه نشــینی برای دولت محترم فراهم کرده است، در 

 بودجه۱۴۰۱ محقق شده است.
فعالان حوزه هــای محرومیت زدایی و کنش گران عرصه آســیب های 
اجتماعی به خوبــی مطلعند که موانع قانونی بر ســر راه تغییر وضعیت 
سکونت گاه های غیر رسمی چه نقشی در تبدیل شدن حاشیه نشینان 
و ســاکنان بافت های مسئله دار به شــهروندان درجه دو و بی اثر شدن 

اقدامات حمایتی داشته است.
مجلس یازدهــم در بودجه ۱۴۰۱، الــف/ به وزارت راه و شهرســازی 
نســبت به واگذاری اراضی در اختیار خود با قیمت های نازل منطقه ای 
به اقشــار ضعیف که از سالهای دور ساکن ســکونتگاه های غیررسمی 
هستند،مجوز داده اســت. براین اساس مشــکل اخذ پروانه ساخت)با 
رعایت طرح های توســعه شــهری(، بهره مندی ازامکانــات عمومی 
وبازشدن دســت شــهرداری ها درارائه خدمات، حل شده وهمچنین 
باحل مشکل اسناد مالکیت، امکان اخذ وام برای این شهروندان فراهم 

خواهدشد. 
ب/ ۲۳ هزار میلیارد تومــان اعتبار برای اجــرای طرح های بازآفرینی 

اختصاص یافته است.
ج/ و همچنین وزارت راه و شهرســازی مکلف به واگــذاری ۲۰ درصد 
از زمین های در اختیــار خود بــرای بازآفرینی بافت های فرســوده و 

حاشیه ای شهر است.
  تحقق این هدف در چارچــوب قانون، ضمن رفع مشــکلات چندین 
ساله اقشار ضعیف جامعه و ســاماندهی بافت های ناکارآمد و فرسوده، 
امکان صدور پروانه مقاوم ســازی و نوســازی واقع در این محدوده ها را 
فراهم نموده، امکان ایجاد تعریض شــبکه ارتباطی و دسترس پذیری 
بیشــتر این بافت ها را در راســتای ارتقــای کیفیت زندگــی و بهبود 
ایمنی و توانمندسازی ساکنین این ســکونت گاه ها فراهم می کند و به 
محدودیت دســتگاه های عمومی برای ارائه خدمــات عمومی در این 

مناطق پایان خواهد داد
مجلس ریل گذاری قانونی لازم برای حل اصلی ترین معضل سراســری 
و دامنه دار بافت های ناکارآمد شهری و حاشیه نشینی که همانا تعیین 

تکلیف مالکیت اراضی در اختیار مردم است را فراهم نموده است. 

یادداشت

تریبون

وزیر امور خارجه با ســازنده توصیف کــردن مواضع 
چین، روســیه و سه کشــور اروپایی، گفت: ایران برای 
رسیدن به یک توافق خوب، قوی و پایدار، مصمم است 
و طرف آمریکایــی باید به جــای زیاده خواهی، ایجاد 
کندی و مانع در مســیر کار، با رویکــردی واقع بینانه 

رفتار کند.
در گفت وگوی تلفنی حسین امیرعبداللهیان وزیر امور 
خارجه با نیکلا سلاکوویچ وزیر امور خارجه صربستان 
موضوعات مــورد اهتمام مشــترک دوجانبه، منطقه 
و جهان از جمله روند بحــران اوکراین و مذاکرات وین 
مورد گفت وگو و تبادل نظر قرار گرفت.امیرعبداللهیان 
در این گفت و گــوی تلفنی  ضمن تبریــک برگزاری 
انتخابات موفقیت آمیز پارلمان و ریاست جمهوری در 
صربستان، انتخاب مجدد الکساندر ووچیچ  را به دولت 

و ملت صربستان تبریک گفت.

رییس دســتگاه دیپلماسی کشورمان تاکید 
کــرد: روابط دو کشــور ایران و صربســتان 
تحولات مثبت و ســازنده ای را پشــت سر 
گذاشته است و امیدوار هستیم که با برگزاری 
کمیســیون اقتصادی دو کشور زمینه ارتقا و 

گسترش بیش از پیش مناسبات فراهم آید.
وزیــر امــور خارجــه همچنیــن حضــور 

دانشــجویان ایرانی در صربســتان را گامــی مهم در 
راستای توسعه همکاری های علمی آموزشی دو کشور 
خواند.وی توجه بیشتر به موضوع گردشگری میان دو 
کشــور را  با توجه به ظرفیت های موجود حائز اهمیت 
خواند.امیرعبداللهیان با اشاره به تحریکات ناتو و وجود 
جنگ در اوکراین، مســیر دیپلماتیــک و گفت و گو و 
جلوگیری از تداوم و گســترش جنگ را راه حل واقعی 
برای حل و فصل این موضوع دانست و مخالفت خود را 

با جنگ و اعمال تحریم های یک جانبه ابراز 
کرد.

نیکلا ســاکوویچ وزیر امور خارجه صربستان 
نیز با تشکر از تبریک صمیمانه بابت پیروزی 
رئیس جمهــور کشــورش در انتخابات این 
کشور، همچنین تبریک ماه مبارک رمضان 
و نوروز به ملت و دولت جمهوری اســلامی 
ایران، هشتادمین ســالگرد برقراری روابط دو کشور را 
گرامی داشت.وزیر امور خارجه صربستان خاطر نشان 
کرد: در زمینه توسعه همه جانبه و ارتقای مناسبات دو 
کشور از جمله در زمینه کشاورزی و افزایش همکاری 
در ارائه تســهیلات برای دانشــجویان ایرانی حداکثر 

تلاش از سوی دولت صربستان به عمل خواهد آمد.
وزیر امــور خارجه صربســتان ضمن ســوال از نتایج 
مذاکرات وین، ابراز امیدواری کــرد مذاکرات وین هر 

چه سریع تر به نتیجه مطلوب برسد.
نیکلا ساکوویچ با تشریح موضع کشورش در خصوص 
کوزوو و همچنین بحران اوکراین، بــر حفظ تمامیت 
ارضی اوکراین و اســتفاده از مســیر دیپلماتیک برای 

حفظ و گسترش صلح در منطقه تاکید کرد.
امیرعبداللهیان در مورد مذاکرات وین گفت: جمهوری 
اسلامی ایران برای رسیدن به یک توافق خوب، قوی و 
پایدار مصمم است. طرف آمریکایی باید به جای زیاده 
خواهی، ایجاد کندی و مانع در مسیر کار، با رویکردی 
واقع بینانه رفتار کند.وزیر خارجــه همچنین مواضع 
چین، روسیه و سه کشــور اروپایی را در مسیر رسیدن 
به توافق سازنده خواند.امیرعبداللهیان نقش اتحادیه 
اروپا به ویژه تلاش های جوزب بورل مســئول سیاست 
خارجــی اتحادیه اروپا و مــورا مذاکره کننده ارشــد 

اتحادیه اروپا را فعال خواند.

وزیر

خریدار   معاون امور مجلس رئیس جمهور 
گفت دغدغه اصلی دولت ، به رغم تنگناهای 
اقتصادی کــه وجود دارد، رفع مشــکلات 
مردم است دولت تلاش دارد تا با برنامه های 
کوتاه مدت، میان مدت و بلند مدت ۴ ساله 
برای رفع مشــکلات یک سلســله اقدامات 

انجام دهد.
 ســید محمد حســینی معاون پارلمانی 
رئیس جمهــور در یادواره ۴۳۶ شــهید 
شهرســتان نکا و بزرگداشــت ســردار 
شــهید محمد حســن قاســمی طوسی 
جانشین فرماندهی لشــکر ۲۵ کربلا که 
با حضور گســترده و با شــکوه خانواده 
های معظم شــهدا، روحانیون، اقشــار 
مختلــف مــردم و مســئولان از جمله 
اســتاندار و نماینده ولی فقیه در استان 
مازندران بر پا شــد، گفــت: در آیه ۱۱۱ 
ســوره توبه آمده که خداوند از مؤمنان، 
جان ها و اموالشــان را خریداری کرده و 
در برابرش بهشت را نصیب آنان می کند 
و آنان که در راه خدا پیــکار می کنند، چه 
بر دشــمن غلبه کنند و چه شــهید شوند 
در هر دو حالت پیروز و رســتگار هستند و 
این وعده حقی اســت که در کتب آسمانی 
تورات، انجیل و قرآن بشــارت داده شــده 

است.
حسینی تاکید کرد: مردم متدین، انقلابی و 
ولایتمدار خطه ی مازندران و نکا در دوران 
انقلاب، دفــاع مقدس و مبــارزه با داعش، 
پیشــگام و پیشــتاز بودند و تعداد شهدایی 
که تقدیم کردند گواه و ســند روشــنی بر 
این حقیقت اســت و نشــان مــی دهد که 
مردم این دیار زنــده اند، چون جامعه ای که 
شــهید تقدیم می کند یعنی دارای حیات، 
ســر زندگی، غیرت و مردانگی است و این 
مجاهدت در برابر عناصر بی رحمی همچون 

داعش نشــان فتوت و جوانمردی است که 
مانع شدند دست حرامیان خبیث به کشور 

ما دراز شود.
وی تصریح کرد: در دفاع مقدس هم اگر این 
شــهامت، رشــادت، ایثار و روحیه شهادت 
طلبی نبود قطعاً با حمایــت همه جانبه ای 
که شــرق و غرب و ارتجاع منطقه از صدام 
می کردند در جنگ نابرابر موفق نمی شدیم 
و نمی توانستیم هشت ســال ایستادگی و از 
تمامیت ارضی، عزت و شــرافت خود دفاع 

کنیم.
معاون پارلمانــی رئیس جمهور تاکید کرد: 
باید رشادت ها و ایثارگری های رزمندگان 
و شــهدا را همواره یادآوری کرد مخصوصاً 
برای نســل جوان کــه در آن دوران حضور 
نداشــتند و امروز ســخت محتاجند که با 
فرهنگ ایثار و شهادت آشنا شوند و متوجه 
شوند که شهدا و رزمندگان  چگونه تربیت 
شدند و در چه خانواده هایی پرورش یافتند 
که توانســتند دنیا را شــگفت زده عظمت 

خود سازند.
 بر این اســاس رهبر معظم انقلاب که خود 
رزمنده و جانباز دوران جنگ هســتند این 
همه بر ادبیات دفاع مقدس تاکید می کنند 
چون پیشــرفت و ســعادت جامعه در گرو 
داشتن انســانهایی فداکار، ازخودگذشته، 

پارسا و دلاور است.
حســینی افزود: اگر فرهنگ ایثار و شهادت  
از جامعه ای رخت بربنــدد و هر کس به فکر 
منافع و کامجویی های خود باشــد، جامعه 
به جای رشــد و تعالی دائما دچار کشمکش 
و تنازع و در نتیجه درجــا زدن و یا انحطاط 
می شود. رســالت ما معرفی ابعاد شخصیت 
شهدای والامقامی همچون سردار سرافراز 
شهید محمد حسن قاســمی طوسی است 
که جوانان با ســیما و ســیرت نورانی این 

بزرگواران حماســه آفرین آشنا شوند و آنها 
را اســوه و الگوی زندگی فردی و اجتماعی 

خود قرار دهند.
وی در ادامه با اشــاره به عملکرد و کارنامه 
درخشــان، و نیز غیرت و شــجاعت سردار 
طوســی گفت: همه شــهدای مــا دارای 
روحیات عالی و مکارم اخلاقی هســتند که 
باید برای همگان به ویژه جوانان تبیین شود 
تا با سبک زندگی آنان از جمله انس با تعالیم 
قرآن و اهل بیت)ع( آشنا شوند و رفتار آنان 
را سرمشــق رابطه خود با خــدا و خلق قرار 

دهند.
حسینی در ادامه با اشــاره به تجاوز ائتلاف 
سعودی به یمن و مقاومت ۷ ساله انصارالله 
قهرمان و رزمندگان سلحشــور این کشور، 
گفت: ایــن که می بینید مــردم و نیروهای 
مقاومت در یمن این گونه ایستادگی کرده 
و آمریکا و هم پیمانانش را به زانو درآورده اند 
به دلیل الگویی اســت که از انقلاب اسلامی 

گرفته اند.
حســینی در ادامه با محکوم کردن حادثه 
تروریســتی در حــرم مطهر رضــوی و با 
اشاره به شــهادت دو روحانی وارسته حجج 
اســلام اصلانی و دارایی؛ گفت: این دو عزیز 
افراد مبارز، انقلابی و خــدوم به مردم علی 
الخصوص فقرا و حاشــیه نشــینان بودند و 
مسئولیت دولتی هم نداشتند، امام جماعت 
بودند و زندگی خود را وقف خدمت صادقانه 

به مردم کرده بودند
معــاون پارلمانی رییس جمهــور تصریح 
کرد: ایــن دو روحانی شــهید و روحانی 
مجروح دیگری که در بستر بیماری است، 
پیشتاز جهاد تبیین و خدمت بی مزد و منت 
بودند و خالصانه بدون هیاهو و چشمداشت 
در حــال گره گشــایی از مشــکلات مردم 

بودند.

وی در بخش دیگری از ســخنانش با اشاره 
به عملکرد دولت، ادامه داد: دولت سیزدهم 
یک دولت مردمی، ولایــی، عدالت محور، 
تحول گرا، انقلابی و دلســوز اســت که در 
مدیریت جهادی از مســلک و مکتب سردار 
دلها شهید سلیمانی الگو گرفته و می کوشد 
تا وظایف خود را به نحــو مطلوب ایفا کند تا 
از شرایط دشــوار کنونی گذر کنیم و شاهد 
وضعی مناســب جایگاه ملت بــزرگ ایران 

باشیم .
حســینی اظهــار داشــت: ایــن وظیفه 
دولتمردان است که با تمام توان در خدمت 
مردم خوب کشورمان باشند و برای برطرف 
کردن مشــکلات مردم آرام و قرار نداشته 

باشند.
وی اضافه کــرد: دغدغه اصلــی دولت رفع 
مشــکلات و گرفتاریهــای مردم اســت و 
عملکــرد و کارنامه ۷ ماهــه دولت آیت الله 
رئیســی نشــانگر عزم جزم دولت بر تغییر 
وضع موجود با اجرای سند تحول است تا بر 
چالش های فراروی نظــام فائق آید و اوضاع 

را به نفع مردم دگرگون سازد.
 البتــه تنگناهــای اقتصــادی و معضلات 
معیشــتی مردم به ویژه اقشــار کم درآمد 
واقعیتی انکارناپذیر است که دولت مصمم 
است با برنامه های کوتاه مدت، میان مدت 

و بلند مدت ۴ ســاله، تمام شــاخص های 
اقتصادی را بهبود بخشد.

حســینی افــزود: لازمــه بــرون رفت از 
مشــکلات، همدلی و هم افزایــی دولت، 
مجلس، قــوه قضائیــه و دیگــر نهادهای 
انقلابــی اســت و در پرتو این انســجام و 
اقدامــات بنیادین مــی تــوان پایه گذار 
نظامی الگو و الهام بخش برای مســلمانان 

و آزادگان جهان شد.
معاون پارلمانی رییــس جمهور در پایان 
با اشاره به نامگذاری سال ۱۴۰۱ از سوی 
رهبر فرزانه انقلاب به سال »تولید؛ دانش 
بنیان، اشــتغال آفرین« اظهار داشــت: 
دولــت در راســتای تحقق فرمایشــات 
رهبری و برای گســترش کمــی و کیفی 
شــرکتهای دانش بنیــان و حمایت همه 
جانبه از مراکز تولیدی اشــتغال آفرین با 
اعتقاد کامل و توان لازم از ابتدای ســال 
فعال شــده تا فرمان رهبری اجرایی شود 
و صرفا به شــعار و کارهای صوری بسنده 
نشــود بلکه بــا درایــت، برنامــه ریزی، 
بهره گیری از همــه ظرفیت ها و تمام نیروها 
در ســطوح مختلف اثبات کند که می توان 
دســت به کارهای بزرگ و اساســی زد و به 
حول و قوه ی الهی تــا حصول نتیجه، امور را 

پیگیری کرد.
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خریــدار   رئیس جمهــور با اشــاره به 
ضرورت ها و دلایل سفرهای استانی دولت، 
انجام این ســفرها را برای بررســی میدانی 
وضعیت اســتان ها لازم خواند و با رد برخی 
ابهام آفرینی ها درباره هزینه ســفرها گفت: 
سفرهای دولت مردمی جزء کم هزینه ترین 
سفرهاست. بعنوان مثال بنده برای سفر به 
استان البرز از مترو اســتفاده کردم و افطار 
را نیز میهمان دانشجویان خوابگاه دانشگاه 

خوارزمی بودیم.
آیت الله دکتر ســیدابراهیم رئیســی که در 
جلسه شــورای اداری اســتان البرز سخن 
می گفت، تحقق توســعه پایــدار و متوازن 
در کشــور و محرومیت زدایــی از نقــاط 
کم برخوردار را با پشت میزنشینی و مدیریت 
تمرکزگرا ناممکن دانســت و خاطرنشــان 
کرد: پس از برگزاری دور اول ســفرها حتماً 
دور دوم ســفرها را نیــز برای رســیدگی و 
بررسی وضعیت و نحوه اجرای مصوبات دور 

اول سفرها برگزار خواهیم کرد.
رئیس جمهــور در ابتــدای این جلســه با 
مرور فضایل مــاه مبارک رمضــان، گفت: 
دگرخواهــی و مردم دوســتی در پرتــو 
خداخواهــی و خدادوســتی از مهم ترین 
آموزه های ماه رمضان هستند که این آموزه 
یکــی از کارآمدتریــن و مؤثرترین تحقق 

جامعه آرمانی و الهی است.
آیت الله رئیســی اعتقاد به حضور و نظارت 
مســتمر خداوند متعال بر افعــال و کردار 
آدمی را مهم ترین نظام نظارتی در اســلام 
دانســت و افزود: در نظام مدیریت اسلامی، 
افراد خود را پیش و بیش از هر نهاد و شخص 
دیگری تحت نظر و به تعبیر دیگر در محضر 

خدا می بینند.
دکتر رئیســی با بیان اینکه در چنین نظام 
کنترلی روابط ناسالم، فســاد و تبعیض به 

هیچ وجه مورد قبول نیست، اظهار داشت: 
در نظام اخلاقی حاکم بر جمهوری اسلامی 
چنین مسایلی به شــدت مذموم است و این 
مســایل در دولت تحول خواه و فسادستیز 
قبیح تر و مذموم تر است. چرا که نظام اداری 
مطلوب دولت تحول خــواه نظامی عادلانه 

است.
رئیس جمهور مردم دوســتی را جلوه ای از 
خدادوســتی خواند و تصریح کرد: سرلوحه 
کار مــا در دولت مردمی، مردم دوســتی و 
مردم خواهی است و این روش کار مخلصانه 
برای مــردم بزرگترین درس مــاه رمضان 

برای ما است.
آیــت الله رئیســی در ادامــه با اشــاره به 
مشــاهدات و بررســی های خود در سفر به 
اســتان البرز، با بیان اینکه کارهای بسیاری 

برای پیشــرفت اســتان البرز انجام شده، 
اما کارهای زیــادی نیز باقی مانده اســت، 
خاطرنشــان کرد: امروز ضــرورت متحول 
کردن وضعیت بر کســی پوشــیده نیست، 
اما باید این نکته را در نظر داشــته باشیم که 
تحول با کار عادی رقم نمی خورد، بلکه نیاز 
به حرکت جهشــی و کار جهادی دارد. البته 
این به معنای نادیده گرفتــن برنامه ریزی، 
تأمین اعتبارات و حرکت براســاس برنامه 
نیســت، اما همه اینهــا وقتی بــه نتیجه 

می رسد که مجاهدانه کار کنیم.
رئیس جمهــور از مدیــران و صاحبنظران 
اســتان البرز خواســت که نظام مســایل 
استان البرز را تهیه و مسایل را اولویت بندی 
کنند و گفت: یکی دیگر از شــروط موفقیت 
بکارگیــری نیروهای جــوان حزب اللهی، 

انقلابی، کارآمد و البته بــا اولویت نیروهای 
بومی اســت. بکارگیری نیروهــای کارآمد 
بومی ایــن احســاس را در جوانــان ایجاد 
می کند که در اســتان محــل زندگی خود 

جایگاه و اهمیت دارند.
دکتر رئیســی افزود: یکی دیگر از الزامات 
موفقیــت توجــه بــه اهمیــت مدیریت و 
بکارگیری مدیران کارآمد اســت که نقش 
بســیار تعیین کننده ای در ایجــاد تحول 

دارند.
رئیس جمهور در ادامه به برخی مشــکلات 
اســتان از جملــه کمبــود تخت هــای 
بیمارســتانی در البرز، کمبودهای ســرانه 
آموزشــی و نیاز به احداث مــدارس جدید 
مشــکلات ناشــی از مهاجرپذیری استان، 
مشکلات ناشــی از قرار گرفتن زندان های 

موجود در اســتان بر حریم شهرها به دلیل 
توسعه این شهرها، لزوم ارتقاء شاخص های 
امنیتی بویژه در ارتباط با ســرقت و قاچاق 
مواد مخــدر، لــزوم چاره اندیشــی برای 
جلوگیری از خشک شــدن تالاب صالحیه 
در اســتان البرز اشــاره و تأکید کرد که در 
این ســفر تصمیمات خوبی بــرای رفع این 

مشکلات اتخاذ شده است.
آقــای رئیســی همچنیــن بــا اشــاره به 
درخواســت اســتاندار البرز بــرای ارتقاء 
تقسیمات کشــوری در اســتان و تبدیل ۳ 
شهر به شهرستان از اســتاندار خواست که 
گزارش این موضوع را بــه هیأت دولت ارایه 
کند تا در اسرع وقت بررســی های لازم در 
این باره انجام و در صورت تایید کارشناسی، 

در خصوص آن تصمیم گیری شود.
مدیــران  از  همچنیــن  رئیس جمهــور 
اســتان خواســت که در خارج از چارچوب 
اداری جلســات و نشســت های مستمری 
با فرهیختــگان و صاحبنظران اســتان در 
حوزه هــای مختلف حتــی آن دســته از 
کارشناســانی که نظراتی مخالــف با آنان 
دارند، برگزار کرده و از مشاوره و نظرات آنان 

برای حل و فصل مسایل بهره بگیرند.
وزرای »صنعــت، معــدن و تجــارت«، 
»بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی«، 
»جهاد کشــاورزی« و »میراث فرهنگی و 
گردشــگری« نیز در این جلسه گزارشی از 
حضور و بازدیدهای خود از شهرستان های 

استان های البرز ارایه کردند.
همچنین ســید صولت مرتضــوی معاون 
اجرایــی رئیس جمهــور به تشــریح روند 
بررسی مســایل و مشکلات اســتان البرز و 
چگونگی تصویب مصوبات این سفر استانی 
و برنامه ریزی های انجام شــده برای اجرای 

این مصوبات پرداخت.



وزیر اقتصاد مطرح کرد

اصلاح نظام بانکی اولویت کاری سال ۱۴۰۱
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 قیمت تا 9 هزار تومان می رسد
خ گوجه فرنگی و پیاز شکست نر

رئیس اتحادیه بارفروشان با اشــاره به توافق با کامیونداران و همکاری 
آنان در حمل بار به استانها گفت: براین اســاس قیمت گوجه فرنگی به 

کیلویی ۱۰ تا ۱۲ هزار تومان رسیده است.
مصطفی دارایی نژاد با بیــان اینکه به دنبال توافق بــا کامیون داران و 
همکاری این صنــف محموله جدید صیفی جــات وارد میدان مرکزی 
میوه و تره بار تهران شــد، گفت: با توافقات انجام شده هزینه حمل ۱۰ 
درصد افزایش یافت و روز گذشــته ۱۵ هزار تن انواع صیفی جات شامل 
گوجه فرنگی، ســیب زمینی، هندوانه، پیــاز و … وارد میدان مرکزی 

میوه و تره بار تهران شد.
وی با اشــاره به اینکــه افزایش قیمــت گوجه فرنگی روی نرخ ســایر 
صیفی جات نیز تاثیر چشــمگیری گذاشــته بود، افزود: بر این اساس 
قیمت هر کیلوگرم گوجــه فرنگی که به ۲۰ تا ۲۵ هزار تومان رســیده 
بود به ۱۰ تا ۱۲ هزار تومان کاهش یافت و قیمت پیاز به کیلویی ۵ هزار 
تومان و سیب زمینی کهنه به ۶ تا ۸ هزار تومان و سیب زمینی نو به 9 تا 
۱۱ هزار تومان رســید.دارایی نژاد تاکید کرد: علاوه بر تهران، بارگیری 
و حمل صیفی جات به سایر استان های کشور از جمله اصفهان، شیراز، 

قم و … نیز انجام شده و قیمت ها در همه جا شکسته شد.
وی اضافه کرد: از فردا مجدداً شــاهد افت قیمت هــا خواهیم بود و نرخ 
گوجه فرنگی حــدود ۲ هزار تومــان دیگر نیز کاهــش می یابد و قطعاً 
قیمت آن تا کیلویی 9 هزار تومان هم می رسد چرا که امسال ۲ تا ۳ برابر 

سال گذشته گوجه فرنگی در کشور کشت شده است.
دارایی نژاد افزود: برداشت این محصول در میناب بندر عباس و بوشهر 

نیز آغاز شده و با افزایش عرضه، شاهد کاهش قیمت ها خواهیم بود.

 وجوه مسدودی تا چند هفته دیگر 
در حساب ایران

یک مقــام آگاه اعلام کــرد: وجوه مســدودی تا چند هفتــه دیگر به 
حساب های ایران واریز می شــود.به تازگی و در گامی دیگر، چارچوب 
و فرآیند لازم برای رفع مســدودی بخش قابل توجهــی از منابع ارزی 
مسدود شده ایران، مشــخص شــده و مورد توافق طرفین قرار گرفته 
است.روز گذشته نیز خبری در یکی از رســانه ها مبنی بر آزادی بخش 
زیادی از منابع ارزی مســدود شده ایران منتشر شــد، گفته می شود 
دارایی هایی مذکور، چندیــن برابر ۴۷۰ میلیون یورویــی بوده که به 

تازگی پس از توافق ایران و انگلیس، وصول شد.

بنا بر اطلاعات دریافتی، بر اساس این توافق که به امضا و قطعیت رسیده 
است، چارچوب و فرآیند لازم برای رفع مسدودی بخش قابل توجهی از 
منابع ارزی مسدود شده ایران، مشخص شده و مورد توافق طرفین قرار 

گرفته است.
طبق این فرآیند، وجوه مسدودی در یک بازه زمانی مشخص طی چند 
هفته در حســاب های ایران وصول خواهد شــد. چارچوب این توافق، 
شبیه به توافق اخیر است که طی آن، رقمی در حدود ۴۷۰ میلیون یورو 

در حساب های ایران وصول شد.
طبق خبرهای دریافتی از منابع موثق، رقمی کــه با اجرای موافقتنامه 
اخیر آزادسازی خواهد شــد، چندین برابر مبلغی است که پس از توافق 
با انگلیس وصول شد.روز گذشــته نیز شهریار حیدری عضو کمیسیون 
امنیت ملی و سیاســت خارجی درباره با آزاد ســازی منابع بلوکه شده 
ایران در کره جنوبی به یکــی از خبرگزاری های داخلــی گفته بود: در 
جلسه غیر رسمی روز سه شــنبه ۱۶ فروردین کمیسیون امنیت ملی و 
سیاســت خارجی با اعضای وزارت خارجه، بیان شد که طی تلاش های 
صورت گرفته منابع بلوکه شــده ایران در کره جنوبی قرار اســت آزاد 

شود، ولی زمان آن را بیان نکردند.
دولت سیزدهم پیش از این نیز در چهارچوب های دیپلماسی فعال خود 
موفق شده بود برخی منابع ارزی ایران در کشورهای مختلف را آزاد کند 

و این تلاش ها همچنان ادامه دارد.

معاون وزیر اقتصاد تاکید کرد
 عزم جدی دولت برای حذف امضاهای طلایی 

و رفع تعارض منافع
معــاون وزیر اقتصاد با اشــاره بــه بازدید رئیــس جمهــور از قرارگاه 
ساماندهی مجوزهای کسب و کار اعلام کرد: عزم دولت در تسهیل ورود 

به کسب وکار، حذف امضاهای طلایی و رفع تعارض منافع است.
سید محمدهادی سبحانیان معاون اقتصادی وزیر امور اقتصاد و دارایی 

در یادداشتی  در  صفحه  شخصی  خود  در  فضای  مجازی  نوشت:
» بازدید ریاست محترم جمهور از قرارگاه ساماندهی مجوزهای کسب 
و کار در وزارت اقتصاد نشــانه عزم و اراده جدی دولت در تسهیل ورود 
آحاد ملت به کسب وکار، حذف امضاهای طلایی و رفع تعارض منافع در 
جبهه جهاد اقتصادی است. به حول و قوه الهی این مسیر را تا رسیدن به 

نقطه مطلوب ادامه خواهیم داد.«
خاطرنشان می شود حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور 
روز چهارشنبه ۱۷ فروردین با حضور در وزارت امور اقتصادی و دارایی 

از روند صدور مجوزهای کسب و کار و الکترونیکی شدن آن بازید کرد.

 توزیع ۲۰۰ هزار تن برنج و شکر برای ماه
 مبارک رمضان

مدیرعامل شــرکت بازرگانی دولتی ایران گفت: ۱۰۰ هــزار تن برنج 
وارداتی و ۱۰۰ هزار تن شــکر در ماه مبارک رمضان امسال برای ثبات 

قیمت ها و حفظ آرامش بازار در سطح کشور عرضه می شو
به گــزارش وزارت جهاد کشــاورزی، ســید ســعید راد در نامه ای به 
اســتانداران سراســر کشــور اعلام کرد: در ماه مبارک رمضان ۱۴۰۱ 
مجددا ۱۰۰ هزار تــن برنج از انواع هندی و پاکســتانی و ۱۰۰ هزار تن 
شــکر ســفید برای مصرف خانوارها و صنف و صنعــت از محل ذخایر 
راهبردی، متناسب با موجودی انبارها به منظور عرضه در سطح کشور 

تخصیص و در اختیار کارگروه تنظیم بازار استان ها قرار گرفته است.
وی افــزود: برنج هنــدی ۱۱۲۱ در بســته بندی های ۱۰ کیلویی و به 
قیمت هر کیلوگرم ۱۸ هزار و ۵۰۰ تومان برای مصرف کنندگان، برنج 
پاکستانی در بسته بندی های ۱۰ کیلویی با قیمت هر کیلوگرم ۲۰ هزار 
و ۵۰۰ تومان و برنج تایلندی در بســته بندی های ۱۰ کیلویی با قیمت 
هر کیلوگرم ۱۲ هزار و ۵۰۰ تومان در کشــور عرضه می شود.راد افزود: 
شکر سفید نیز در بسته بندی های مختلف و با احتساب 9 درصد مالیات 

بر ارزش افزوده در اختیار کارگروه تنظیم بازار استان ها قرار می گیرد.

بازار

یک کارشناس بازار مسکن گفت: علت افزایش قیمت 
مسکن شهر تهران در اسفندماه تقاضای انباشته ای بود 
که به قصد ارزانی یک سال منتظر مانده بود و با توجه به 
احتمال تورم ۳۰ درصدی کالاها و خدمات، کسانی که 

خرید کردند برنده شدند.
سعید آسویار  اظهار کرد: مردم از آن جا که دیدند برجام 
فعلا به نتیجه نرسیده و قیمت دلار کاهش چشمگیری 
نیافته، مقداری نگران شــدند و برای مصون ماندن از 
تورم احتمالی ســال بعد اقدام به خرید مسکن کردند. 
اصلی ترین دلیل رشــد ۶ درصدی قیمت مسکن شهر 
تهران در اســفندماه، انجام خریدهایی بود که طی یک 

سال به امید ارزانی جمع شده بود.
وی افزود: انتظــارات تورمی همــواره در اقتصاد ایران 

وجود دارد که اواخر ســال بروز پیدا می کند. 
تصور عمومــی این بود که در ســال ۱۴۰۱ 
قیمت  کالاها و خدمــات حدود ۳۰ درصد به 
طور میانگین افزایش می یابد.این کارشناس 
بازار مسکن با اشــاره به رشد تا ۵۰ درصدی 
قیمــت مصالح ســاختمانی در یک ســال 
گذشــته تاکید کرد: کســانی که در اواخر 

سال گذشته اقدام به خرید مســکن کردند به نظر من 
برنده شــدند؛ چرا که قیمت تمام شده ساخت در سال 
جاری افزایش می یابد.آسویار بیان کرد: قیمت مصالح 
ســاختمانی ۵۰ درصد و عوارض شهرداری ۴۰ درصد 
افزایش یافته است. زمین شهری قابل ساخت نیز وجود 
ندارد. بنابراین قیمت زمین بالا می رود. نرخ دســتمزد 

هم در ظاهر ۵۷ درصد رشــد داشته اما عملا 
وقتی وارد نیروی کار می شود به ۷۰ تا ۱۰۰ 
درصد می رسد؛ زیرا ســازنده ای که به طور 
مثال ۱۰۰ نفر پرسنل در پروژه خود دارد در 
مواقع بیکاری و بارندگی باید دستمزد بدهد.

وی در تشــریح وضعیت بازار ســاخت و ساز 
در اواخر ســال گذشــته گفت: از نیمه دوم 
اســفندماه، دلالان آهن، کاشی،  ســرامیک و به طور 
کلی مصالح ساختمانی از فروش خودداری می کردند؛ 
زیرا اگر می فروختند باید در اردیبهشــت با قیمت های 
بالاتری همان کالاها را می خریدند.این کارشناس بازار 
مســکن اظهار کرد: با فروکش کردن هیجانات، مردم 
مقداری نســبت به اتفاقات مثبت در اقتصــاد ناامید 

شــده اند. البته شــخصا به انجام کارهای مهم در این 
دولت اعتماد دارم و معتقــدم این نیروهایی که صورت 
جهادی در وزارت راه و شهرســازی حضــور یافته اند 

توانایی افزایش ساخت و ساز را دارند.
به گزارش اســفندماه ســال ۱۴۰۰ متوســط قیمت 
مسکن شــهر تهران ۳۵ میلیون و ۱۲۰ هزار تومان در 
هر متر مربع بوده که نسبت به ماه قبل و ماه مشابه سال 
قبل به ترتیــب ۶.۲ درصد و ۱۶ درصــد افزایش دارد. 
بنابر اعلام بانــک مرکزی هم چنین تعــداد معاملات 
انجام شــده در این ماه حــدود ۶.۸ هزار فقــره بود که 
نســبت به ماه قبل ۱9.9 درصد کاهش و در مقایســه 
با ماه مشــابه در ســال قبل ۲9.۶ درصد افزایش نشان 

می دهد.

مسکن

خریدار  وزیر امــور اقتصــادی و دارایی 
گفت: باید برای ارتقــای توانمندی، اصلاح 
و پیراســتگی شــبکه بانکی به عنوان یک 

اولویت در سال ۱۴۰۱ تلاش کنیم.
 به نقــل از وزارت امور اقتصــادی و دارایی، 
ســید احســان خاندوزی در جلســه هم 
اندیشــی با مدیران عامل بانک های دولتی 
و خصوصی کشــور در محل این وزارتخانه 
افزود: امروز همه متغیرهای اقتصاد کلان تا 
پایان اســفند ماه به جز ارقام مربوط به نرخ 
رشد اقتصادی که همیشه با تأخیر محاسبه 
و اعلام می شود، مشــخص است، اما به طور 
حتم از ســایر شــاخص های اقتصادی در 
وضع کنونی به لحاظ چشــم انداز مناسبات 
خارجی و هــم متغیرهای مؤثــر بر بودجه 

۱۴۰۱ مطلع هستید.
وی گفــت: اکنــون می تــوان بــا قطعیت 
سیاســت های  در خصــوص  بیشــتری 
اقتصادی ســال ۱۴۰۱ صحبــت کرد، در 
وزارت امور اقتصادی و دارایی به دلیل نقش 
ویژه ای که شبکه بانکی در تأمین مالی دارد 
دو مساله برای ما حائز اهمیت است، مساله 
نخست عبارت است از خود شبکه بانکی؛ به 
عبارت دیگر ما به دنبال این هستیم که همه 
تمهیداتی که برای بالا بردن درجه سلامت 
شبکه بانکی لازم اســت و به همان مفهومی 
که در ادبیات متعــارف بانکداری نیز وجود 

دارد را انجام دهیم.
وزیــر اقتصاد ادامــه داد: بنابرایــن باید بر 
توانمند شــدن، اصلاح شــدن و پیراسته 

شدن شبکه بانکی تلاش کنیم.

وی بیان داشــت: شــاید اگر خــود بنده یا 
رئیس کل بانــک مرکزی هــم منتقدانه با 
برخی از مصوبه ها به ویژه مصوبه های بودجه 
و مجلس مواجه هستیم، هم از همین زاویه 

نگاه است.
خاندوزی خاطرنشــان کرد: اگر مصوباتی 
بخواهد شــاخص های توانمندی، توانگری 
و ســلامت بانکی را به مخاطــره بیاندازد، 
هرچنــد در کوتــاه مدت بــرای گروه های 
دیگری در بیرون اقتصاد منفعت ایجاد کند 
)که آنها هم اغلب نیازهای درستی است( اما 

برای تنظیم کردن رابطــه همین نیازهای 
نامحدود با منابع محدود خودمان باید هنر 

مدیریت اقتصادی را به خرج دهیم.
وی ادامــه داد: از این منظر اســت که باید 
کمک کنیم و از شما مدیران عامل بانک ها 
هــم می خواهیــم در داخل خود شــبکه 
بانکی نیز به مثابه یک کســب و کار بانکی، 
این مســاله را در اولویت نخست خود قرار 

بدهید.
وزیر امور اقتصادی و دارایی بــا بیان اینکه 
نکته دوم در خصوص نقــش آفرینی تأمین 

مالی توسعه است، افزود: یکی از دلایلی که 
دهه 9۰، دهه از دســت رفته اقتصاد ایران 
ارزیابی می شود، خاموش شدن موتورهای 

تأمین مالی پیشرفت در اقتصاد است.
وی اظهار داشت: اگر می بینیم که در نهایت 
تشکیل ســرمایه ناخالص در کشور به صفر 
و گاهی اوقات حتــی به رقــم منفی نزول 
کرد، به این دلیــل بود که نــه دولت نقش 
آفرینی سنتی خود را در تملک دارایی های 
سرمایه ای ایفا و نه شــبکه بانکی کشور این 
نقــش را ایفا کرد و نــه جایگزینی برای این 

موتورهایی که به نحو سنتی این کار را انجام 
می دادند پیدا شد.

خانــدوزی اضافه کرد: به همیــن دلیل بنا 
داریم در نقش آفرینی تأمین مالی پیشرفت 
کمک کنیم. البتــه، نه پیشــرفت فقط به 
معنای توسعه سخت و مکانیکی پروژه های 
بزرگ، بلکه توسعه فراگیر و رشد به مفهوم 
)inclusive growth(، یعنی برخورداری 
گروه های حاشــیه ای هم دیده شود و سعی 
کنیم که گروه های دارای دسترســی کمتر 
به اعتبــار به مثابــه یک امر مهــم در اداره 

اقتصاد مدرن نیز بهبود یابد.
وی با بیــان اینکــه همــکاران در وزارت 
اقتصاد با این نــگاه یک محــور چهارگانه 
برای ســال ۱۴۰۱ تنظیم کرده اند، افزود: 
یک بخــش از آن مربوط به سیاســت های 
اعتباری اســت، یک بخش به سیاست های 
رفع ناترازی مربوط اســت، قســمت سوم 
نیز بــه سیاســت های حــوزه راهبردهای 
فناورانه و نو شــدن شــبکه بانکی مربوط 
اســت و بخش چهارم نیز بــه راهبردهای 
تنظیم کــه تنظیم گری های خاصی را برای 
دسترســی های ویــژه پیشــنهاد می دهد 

برمی گردد.
وزیر اقتصــاد در پایان گفــت: همکاران ما 
در تلاش هســتند با همــکاری خبرگان و 
مدیران سیســتم بانکی کشــور این چهار 
محــور را تکمیل کننــد و امیدواریم تا آخر 
فروردین ماه به طور رسمی آن را اعلام کنیم 
تا در اختیار مدیران شبکه بانکی کشور قرار 

گیرد.

خریداران مسکن برنده شدند

کارشناسان معتقدند

ج ارزی از ریالی گشایش های ارزی؛ فرصتی مناسب برای تفکیک مخار
علی مــرادی   کارشناســان معتقدند 
با توجه بــه افزایــش درآمدهــای نفتی و 
گشــایش های ارزی، فرصت مناسبی برای 
دولت به منظــور تفکیک بودجــه ارزی از 
ریالی، کنترل تورم و تقویت زیرساخت های 

کشور به وجود آمده است.
در ماه هــای گذشــته اخبار متعــددی از 
افزایش درآمدهای ارزی، اعم از درآمدهای 
نفتی و غیر نفتی به گوش رســید. در بحث 
درآمدهای نفتی کــه صادرات نفت از لحاظ 
حجمی نســبت بــه گذشــته ۴۰ درصد 
افزایش یافته اســت. همچنیــن صادرات 
میعانات گازی از نظر حجمی ۳ برابر شــده 
و صــادرات گاز طبیعی هــم از نظر ارزش و 
حجم به ترتیــب ۸۴ و 9۱ درصــد افزایش 

یافته است.
از طرفــی قیمــت نفــت نیــز افزایــش 
چشــمگیری یافت و حتی تا بــالای ۱۲۰ 
دلار هم رفت و پــس از مدتی فروکش کرد 
و در محدود ۱۰۰ دلار تثبیت شــد. افزایش 
حجمی و ارزشــی صادرات نفت موجب شد 
نه تنها تعهدات بودجه ای درآمدهای نفتی 
برآورده شــد، بلکه به گفتــه وزیر نفت ۱۰ 
درصد هم فراتر رفت. لازم به ذکر است کل 
منابع نفتی تعیین شــده در بودجه ۱۴۰۰ 
حدود ۳۰۳ هــزار میلیارد تومــان بوده که 
۱99 هــزار میلیارد تومان آن ســهم دولت 

برآورد شده است.
همچنین براساس اعلام وزیر امور اقتصادی 
و دارایــی در ۱۱ ماهه ســال ۱۴۰۰ ارزش 
صادرات نفت خــام بدون درنظــر گرفتن 
صادرات فرآورده هــای نفتــی و میعانات 
گازی به 9۵ هــزار میلیارد تومان رســیده 
است. این درحالی است که در مدت مشابه 
ســال گذشــته مجموع درآمد نفتی کشور 

فقط ۱۰ هزار میلیارد تومان بوده است.
در بحث درآمدهای غیرنفتی نیز بر اســاس 
اعلام رئیس کل گمــرک ۴۸ میلیارد دلار، 
در ســال ۱۴۰۰ به اقصی نقاط جهان صادر 
شــد که این میزان ۱۴ میلیارد دلار بیشتر 
از سال قبل بود و رشــد ۴۱ درصدی داشته 
است. این رقم یعنی ۳ میلیارد دلار بیشتر از 

پیش بینی ۴۵ میلیارد دلاری صادرات غیر 
نفتی محقق شده است.

در این شرایط که سال های سختی از لحاظ 
ارزی بر کشور گذشته است و نشانه هایی از 
گشایش مشاهده می شــود یکی از بهترین 
فرصت هــا بــرای تحقق طرحی ســت که 
مدت هاست از سمت کارشناسان اقتصادی 
مطرح شده اســت؛ تفکیک بودجه ارزی از 
ریالی.هنگامی که درآمدهای نفتی محقق 
می شــود، دولت برای جبران کســری تراز 
عملیاتی خود، ســهم خــود از فروش نفت 
که با کســر ســهم وزارت نفــت و صندوق 
توسعه مشخص می شود را به بانک مرکزی 

می فروشد.
بانک مرکزی اگر این ارزها را در بازار بفروشد 
و پول آن را به دولت بدهد، عملًا ســرکوب 
ارزی محقق شــده و کانال بیماری هلندی 
فعال می شــود که نابودی تولید و صنعت را 
به همراه دارد. بیمــاری هلندی یک مفهوم 
اقتصادی اســت کــه رابطه بین اســتفاده 
بی رویه از منابع طبیعی )معادن نفت و گاز، 
طلا و نظایــر آن( و رکود ناشــی از آن را در 

بخش صنعت داخلی توضیح دهد.
به زبان ساده، این عارضه زمانی رخ می دهد 
که درآمد یک کشــور بر اثــر عوامل فصلی 
)درآمد هنگفت و ناگهانی نفت در یک دوره( 
به صورت ناگهانــی افزایش می یابد و دولت 
به عنوان متولی اقتصاد هــم با تصور دائمی 
بودن ایــن درآمــد آن را در جامعه تزریق 
می کند. درآمد کشــور زیاد شده و پول هم 
به جامعه منتقل می شود. این تزریق پول به 
جامعه منجر بــه افزایش نقدینگی، افزایش 
درآمدهــا و در نهایت افزایــش تقاضا برای 
مصرف کالاهای مختلف می شود و اگر این 
افزایش تقاضا به صورت ناگهانی انجام شود، 
عرضه جوابگوی تقاضا نخواهد بود و تعادل 
عرضــه و تقاضا برهم می خــورد، در نتیجه 

قیمت ها افزایش می یابد.
در این صــورت، دولت با دخالــت در بازار 
برای ســرکوب قیمت ها وارد عمل می شود 
و از ســوی دیگر، با افزایش واردات سعی در 
ایجاد تعادل در بازار عرضه و تقاضا می کند. 

این رویه در مدت نه چنــدان زیادی، باعث 
می شــود هزینه تولیــد کالاهــا در داخل 
افزایش یابد و بخش صنعت امکان رقابت با 
کالاهای وارداتی را نداشــته باشد که به این 

فرایند »صنعت زدایی« هم گفته می شود.
دولت ها در دهه های گذشــته برای فرار از 
صنعت زدایی و تضعیف تولید داخل شــیوه 
دیگری برگزیدند و اینکــه به بانک مرکزی 
اجازه دادند ما به ازای درآمدهای نفتی پایه 

پولی را افزایش دهد.
طبق قانون احکام اصلاح ســاختار بودجه 
دولت مکلف به درج منابــع و مصارف ارزی 
در جدولی جداگانه به گونه ای که ملاحظات 
امنیتی رعایت شــود، هســت. این موضوع 
می توانســت گامی برای تحقــق تفکیک 
بودجه ارزی و ریالی باشــد که متأسفانه در 

بودجه ۱۴۰۱ رعایت نشد.
در همین رابه علی ســعدوندی، کارشناس 
اقتصــادی و اســتاد دانشــگاه در گفتگو با 
خبرنگار مهر توضیح می دهــد و می گوید: 
یک روند اشــتباه را ما در ۵۰ سال گذشته 
انجام دادیم و اکنون نیز متأسفانه در قانون 
بودجه ۱۴۰۱ تکرار شــد و آن اینکه درآمد 
نفتی را در یک عــدد موهومی بــه نام نرخ 
تســعیر ضرب کرده ایم و بــه بانک مرکزی 
اجــازه دادیم بــه ازای آن رقــم ریالی پایه 
پولی ایجاد کنــد و به دولــت تحویل دهد. 
با این رونــد فکر می کنیم کــه درآمد نفتی 
می تواند برای ما توسعه ایجاد کند در حالی 
که اگر درآمد نفتی هم نداشتیم باز این کار 
را می توانســتیم بکنیم و عملًا این درآمدها 

فایده ای بــرای اقتصاد ما نداشــتند و فقط 
محملی شــده اند تا بانک مرکزی پایه پولی 

ایجاد کند و در اختیار دولت قرار دهد.
وی اضافه می کند: طرف دیگــر قضیه این 
اســت که بانک مرکزی دیده کــه این روند 
تــورم ایجاد می کنــد آمده بخشــی از این 
درآمد ارزی را توسط افراد مختلف یا در حال 
حاضر در بازار متشــکل ارزی وارد اقتصاد 
می کند. با ایــن کار قیمت کالاهای مصرفی 
خارجی را کاهــش می دهیم و به تولید ملی 

ضربه میزنیم.
این کارشــناس اقتصادی ادامــه می دهد: 
البته طبیعتاً درصــدی از مردم طی این ۵۰ 
سال خوش شانس بودند و توانستند بخشی 
از این درآمــد ارزی را که در اقتصاد وارد می 
شــده از کشــور خارج کنند. بنابراین شما 
می بینید هر جا در دنیا محل تجمع ایرانیان 
بوده اســت مثل دبــی یا حتــی کالیفرنیا 

پیشرفت کرده است.
ســعدوندی با تاکید بــر اینکه بــا این کار 
سوبســید برای تضعیف تولید ملــی و قرار 
ســرمایه داده ایم اضافه می کنــد: در واقع 
با این کار ما ســرکوب تورم داریم و نه مهار 
تــورم؛ یعنی مصــرف کننده کــه میبیند 
کالای مصرفی خارجی خود ارزان می شود 
تصور می کند تورم کاهــش یافته در حالی 
که با موج تورم بعــدی قیمت همه کالاهای 
مصرفی و ســرمایه ای افزایش چشمگیری 
پیدا می کند. گویی که فنر تورمی آزاد شده 

و تخریب بیشتری هم انجام داده است.
این کارشناس اقتصادی در رابطه با راهکار 
این مشــکل می گوید: باید رابطه ارز حاصل 
از فــروش ثــروت را با بانــک مرکزی قطع 
کرد. یعنی نــه ارز را در اختیار بانک مرکزی 
قرار داد و نه انتظار داشــت که بانک مرکزی 
برای دولت پایه پولــی را افزایش دهد.وی 
افزود: با این شــیوه ارز در اختیار دولت قرار 
می گیرد ولی این ارزی که در اختیار دولت 
قرار گرفته اســت اگر درست استفاده نشود 
به محلی برای فســاد تبدیل می شود. یعنی 
مثلًا دولت خودش بــا ارز خودش کالا وارد 
می کند روشی که الان وزارت صمت ما انجام 

می دهد و به دسته ای از کالاها که می گوید 
کالای اساسی ارز تخصیص می دهد و بدین 
ترتیب تولید ملی را تضعیــف می کند. کما 
اینکــه دیدیم در طی ۵۰ ســال گذشــته 
به علت تخصیــص ارز دولتی همــواره در 
تولید نهاده ها و خــوراک دام و طیور ناتوان 
مانده ایم.این کارشــناس اقتصادی تصریح 
می کند: اولاً باید تمام این درآمدهای ارزی 
شفاف شــود یعنی یک ســامانه ای باشد تا 
مردم به صورت روزانه بتوانند ببینند چقدر 
ارز وارد کشور شده است طبیعتاً کسانی که 
از شــیوه فعلی منتفع هســتند با شفافیت 

مشکل خواهند داشت.
وی اضافه می کند: قدم بعدی این اســت که 
تخصیص درآمدهای ارزی به صورت ارزی 
صورت گیرد و وارد اقتصاد کشــور نشــود. 
لازمه این امر این اســت کــه دولت به طور 
همزمان هزینه کــرد ارزی را افزایش دهد. 
حال ســوال اینجاســت که چه هزینه کرد 
ارضی اقتصــاد کشــور ضربــه نمی زند؟ 

هزینه ای که صرف زیرساخت ها شود.
وی بــا تاکیــد بــر اینکــه اولویت هــای 
زیرســاختی کشــور باید لیســت شــده 
باشــد و این درآمدها بــه ترتیب بــه آنها 
تزریق شــود می گوید: مادر طــی ۷ الی ۸ 
سال می توانیم به یکی از کشــورهای برتر 
حوزه زیرســاختی تبدیل شــویم و کسب 
و کارهای ما به دو شــرط برداشتن موانع و 
آماده بودن زیرســاخت ها می توانند جهش 
پیدا کنند. بخشــی از موانع در حال حاضر 
در حال برداشتن اســت و باید زیرساخت ها 
تقویت شــود.وی در خصوص اولویت بندی 
زیرســاخت های کشــور می گوید: اولین 
اولویــت را بحــث راه و ترانزیت مــی دانم؛ 
مخصوصاً بــا اولویت راه آهــن و قطارهای 
سریع الســیر و بعد از آن تجهیز فرودگاه ها، 
تعمیر راه ها و توســعه بنادر کــه این بحث 
حــدود ۵۰۰ میلیــارد دلار هزینــه دارد. 
اولویت بعــدی ســرمایه گذاری در بخش 
بالادست نفت اســت که این درآمد مستمر 
باشد هزینه کرد این بخش هم حدود ۲۰۰ 

الی ۳۰۰ میلیارد دلار است.
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با حکم وزیر صمت
و منصوب شد رئیس جدید هیئت عامل ایدر

با حکم وزیــر صمت علی نبوی بــه عنوان معاون وزیــر صنعت معدن 
تجارت و رئیس جدید سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران )ایدرو( 

منصوب شد.
 به نقل از سازمان گسترش و نوســازی صنایع ایران )ای درو( سید رضا 
فاطمی امین وزیر صنعت معدن تجارت و رئیس مجمع عمومی ای درو 
به اســتناد مصوبه مجمع عمومی عادی فوق العاده ای درو متشــکل از 
وزرای صمت، اقتصاد، دفاع، نیرو، علــوم، کار و معاون رئیس جمهور و 
رئیس ســازمان برنامه و بودجه، علی نبوی را به عنوان بیست و یکمین 

رئیس قدیمی ترین سازمان توسعه ای کشور منصوب کرد.
نبوی که خود ســابقه جانشینی ریاســت مجامع عملکرد و طرح های 
عمرانی ای درو را دارد پیش از این به عنوان دســتیار ویژه وزیر در امور 
شــرکت ها فعالیت می کرد.ریاســت هیئت مدیره فولاد مبارکه، دبیر 
کارگروه مالی وزارت صمت، عضو ســتاد تحول صنایع و معادن وزارت 
صمت، مدیر برنامه انرژی وزارت صمت بخشــی از سوابق رئیس جدید 

هیئت عامل ای درو در حوزه صنعت است.
نبوی همچنین در حوزه اقتصاد پولی و بانکی با بیش از یک دهه فعالیت 
ســوابق متعددی از جمله مدیرکل بانکی و اعتباری صندوق توســعه 
ملی، مدیرکل سرمایه گذاری داخلی و مدیر فناوری اطلاعات صندوق 

توسعه ملی را در کارنامه خود دارد.
رئیس جدید ای درو دانش آموخته دانشگاه صنعتی امیرکبیر در مقطع 

کارشناسی و کارشناسی ارشد است.

و را  وزارت صنعت خبر حذف ارز ترجیحی دار
تکذیب کرد

پیرو انتشــار اخباری درباره حذف ارز ترجیحی دارو به نقل از مسئولان 
وزارت صمت در برخی رســانه ها، این وزارتخانــه به منظور تنویر افکار 

عمومی ضمن رد چنین موضوعی، توضیحاتی ارائه کرد.
به نقل از وزارت صنعت، معدن و تجــارت، به تازگی تفاهم نامه همکاری 
مشــترک میان معاونت صنایع عمومی وزارت صمت با ســتاد توسعه 
زیســت فناوری معاونت علمی ریاســت جمهوری به امضا رســید که 
تفاهم نامه ای راهبردی در سطح کلان با هدف افزایش نفوذ فناوری در 

سطح صنعت است.
در تفاهم نامه یاد شــده، ۶ هدف مطرح شــده که یکــی از آن ها حوزه 
داروســت با این مقصود که در افق چهار ساله )تا سال ۱۴۰۴( به سمتی 
حرکت کنیم تا با اســتفاده راهبردی از فنــاوری و دانش بنیان کردن 

صنعت، ضمن افزایش صادرات، ارزبری دارو را نیز کاهش دهیم.
این دو موضوع شــامل صادرات دارو به رقم ۴۰۰ میلیون دلار بوده که 
اکنون این رقم حدود ۴۰ تا ۵۰ میلیون دلار و حداکثر ۱۰۰ میلیون دلار 

است، درحالی که در سال گذشته، این رقم کمتر هم بوده است.
از دیگر ســو، تحقق این راهبرد، ارزبری دارو را نیــز کاهش خواهد داد 
)منظور کاهــش واردات دارو نیســت(، بــرای مثــال داروی فاکتور 
۸ که اکنون در ایران تولید می شــود، ســالانه حدود ۵۰ میلیون یورو 

صرفه جویی ارزی دارد.

بنابراین یکی از موضوعات شــش گانه این تفاهم نامه، تهیه سند تحول 
در صنعت غذا و دارو بوده که زمینه ســاز صادرات ۴۰۰ میلیون دلاری 
ایجاد زیرســاخت برای حرکت به ســمت کاهش ۵۰ درصدی ارزبری 
دارو در افق چهارساله اســت، از این رو بحث قطع ارز چهار هزار و ۲۰۰ 

تومنی دارو در گفته های مسئولان وزارت مطرح نبوده است.
بدیهی است تصمیم گیری درباره حذف ارز ترجیحی بر عهده نهادهای 

قانونی مشخص و دارای مسئولیت است.

معاون وزیر جهاد:

جهاد کشاورزی در اجرای قانون تسهیل مجوزها 
کوتاهی نکرده است

معاون برنامه ریزی و اقتصــادی وزارت جهاد کشــاورزی گفت: هیچ 
کوتاهی در وزارت جهاد کشاورزی وجود ندارد و این وزارتخانه به تمام 
تکالیف خود در اجرای قانون تسهیل مجوزهای کسب و کار عمل کرده 
اســت.محمد قربانی در ارتباط تلفنی با برنامه گفتگــوی ویژه خبری 
گفت: وزارت جهاد کشــاورزی در حافظه آرشــیو زمانی خود و صدا و 
سیما درج شده که اولین دستگاهی بوده که سامانه تماس خودش را به 

درگاه ملی وصل کرده است.
وی افزود: کارشناســان مــا عنــوان می کردند کــه درگاه ملی دارای 

اشکالاتی است و ما امروز شاهد آن هستیم.
قربانی گفت: سامانه سانکا نظام مهندسی و ســامانه نظام دامپزشکی 

وصل شده است، اما متأسفانه انقطاع ایجاد می کند.
وی افزود: به لحاظ تعداد مجوزها هم ما از ابتــدا اعلام کردیم که تعداد 
مجوزهای ما بیشتر است، در نهایت در هیأت مقررات زدایی ۱۵۱ مجوز 

ما تصویب شد و هیچ ابهامی در آن وجود ندارد.
معاون برنامه ریزی و اقتصادی وزارت جهاد کشــاورزی گفت: هر هفته 
و هر روز با دوســتانمان در وزارت اقتصاد جلســه داریم و در حال رفع 

مشکلات هستیم.

و و سایپا نمی توانند سهام خود را  ایران خودر
خریداری کنند

رئیس کمیســیون صنایع و معادن مجلس شــورای اسلامی می گوید: 
خرید سهام ایران خودرو و سایپا توسط شرکت های زیر مجموعه این ۲ 

شرکت و با پول خود این شرکت ها غیرقانونی است.
آقای عزت اله اکبری تالارپشــتی می گوید: برخی از شــرکت های زیر 
مجموعه ایران خودرو و ســایپا، با هزینه خود این ۲ خودروساز، سهام 
آن ها را می خرند که این موارد جزو بی نظمی آن ها به شــمار می آید که 

دولت به این موضوع ورود کرده است.
در میان دســتورات ابلاغ شده از ســوی رئیس جمهور، تعیین تکلیف 
واگذاری مدیریت دولتی شــرکت های خودروســازی ایران خودرو و 
ســایپا حداکثر ظرف ۶ ماه آینده به بخش غیردولتی از جمله راهکار ها 

بود که موردتوجه اکثر فعالان حاضر در بازار خودرو قرار گرفت.
آقای قربان زاده رئیس سازمان خصوصی سازی گفته بود سهام حدود 
۵  درصدی دولت در ایران خودرو و ســهام حدود ۱۸  درصدی دولت در 
ســایپا، کامل وثیقه اســت؛ بنابراین ابتدا باید این وثیقه ها آزاد شوند تا 
امکان واگذاری آن هــا فراهم شــود.آقای فاطمی امیــن وزیر صمت 
گفته بود قیمت گذاری در دو شــرکت ایران خودرو و ســایپا آغاز شده 
و امیدواریم تا چند ماه آینده این دو شــرکت در بورس به صورت بلوکی 

عرضه شوند.

تولید

مدیرکل همکاری های بین المللی گمرک از رشــد ۱۵ 
درصدی صادرات کالاهای ایرانی به بازار اوراســیا در 

سال گذشته خبر داد.
 حسین کاخکی با بیان این که اتحادیه اوراسیا در سال 
۲۰۱۰ با حضور ۵ کشور آغاز بکار کرد، افزود: ایران هم 
در سال ۱۳9۸ برای مشــارکت و تبادل تجاری با این 

اتحادیه تفاهم نامه ۳ ساله منعقد کرد.
حسین کاخکی از روســیه به عنوان بزرگترین شریک 
تجاری ایران در این اتحادیه نام بــرد و گفت: مجموع 
تجارت ما با اتحادیــه اقتصادی اوراســیا در ۱۱ ماهه 
پارســال، ۵ میلیارد و ۳۴ میلیون دلار بود که نســبت 
به سال 99 با ۲ میلیارد و 9۷۰ میلیون دلار، ۶9 درصد 

افزایش داشته است.
وی مجموع صادرات ایران به اعضای اتحادیه اقتصادی 
اوراســیا را حدود یک میلیــارد و ۱۷۰ میلیون دلار و 

میزان واردات را بیش از ۴ میلیارد دلار بیان 
کرد و افزود: در ســال ۱۴۰۰ صادرات کالای 
ایرانی نسبت به مدت مشابه سال قبل حدود 

۱۵ درصد رشد داشت.
کاخکی افزود: ایران به کشــورهای روسیه، 
قزاقستان، قرقیزستان، ارمنستان و بلاروس 
در زمینــه محصولات کشــاورزی و گیاهی 

صادرات داشــته و کالاهایی مانند گنــدم، جو، ذرت، 
نهاده های دامی و محصولاتی که بــرای تولید کاربرد 

دارد را وارد می کند.
مدیرکل همکاری های بیــن المللی گمرک جمهوری 
اسلامی ایران با اشاره به انتقادات کارشناسان اقتصادی 
مبنی بر روسیه محور بودن این اتحادیه افزود: با توجه 
به تمایل هند و کشــورهای دیگر از جمله کشورهای 
غرب آسیا برای پیوســتن به این اتحادیه، کشورهای 

عضو از جملــه ایــران در دراز مدت منفعت 
بیشــتری خواهند داشــت و پیــش بینی 
می شــود گردش تجارت از غرب یعنی اروپا 
و آمریکا به شرق و آسیای غربی یعنی هند و 

چین سوق پیدا کند.
حســین کاخکی در ادامه درباره مشــکلات 
ابتدایی ایران درباره عضویت در این اتحادیه 
گفت: عمده ترین مشکل ما در صادرات کالا به اتحادیه 
اقتصادی اوراســیا، صدور گواهی مبدا بود که تاکنون 

بخش بیشتر آن رفع شده است. 
دومیــن چالش، نداشــتن اطلاعات کامــل و کافی 
دربــاره توانمندی هــا و ظرفیت های اســتان های 
کشــور در زمینه تولید کالاســت البته آشنا نبودن 
صادرکنندگان نســبت به این موضوع و مزیت هایی 
کــه می توانســتند بهره منــد شــوند هــم از دیگر 

مشــکلات ما در صادرات کالاها به اتحادیه اقتصادی 
اوراسیاست.

مشــاور امور بین الملل و توافق های تجاری ســازمان 
توســعه تجاری هم با بیان اینکه ایــران برای عضویت 
در سازمان جهانی WTO )ســازمان تجارت جهانی( 
ابراز تمایل کرده اســت، گفت: تحریم هــای ظالمانه 
و کارشــکنی برخی کشــورهای غربی تاکنــون مانع 

عضویت ایران در این زمینه شده اند.
میرهادی ســیدی افزود: بــا عضویت ایــران در این 
سازمان و ســایر ســازمان های بین المللی اقتصادی و 
جذب سرمایه های خارجی به داخل کشور، روند تولید 

و رقابت در کشور مطلوب تر خواهد شد.
وی با اشــاره به اتمام زمان عضویت ایران در ســازمان 
همکاری های اوراسیا تا آبان ماه، گفت: مذاکرات لازم 

برای تمدید این زمان در حال انجام است.

صادرات

خریدار    معــاون وزیر صنعــت، معدن و 
تجارت از توســعه همکاری هــای فناورانه 
بنگاه های کوچک و متوســط ایرانی با دیگر 
کشورها از جمله کره جنوبی، آلمان و چین 
خبر داد و گفت: اکنون ۶ شهرک فناوری در 
کشور فعال اســت که ۱۱۸ شرکت فناور در 
آنها استقرار دارند»علی رسولیان« با اشاره 
به نامگذاری امسال به »تولید، دانش بنیان، 
اشــتغال آفرین« از ســوی رهبــر معظم 
انقــلاب، از گســترش همــکاری فناورانه 
SME های ایرانی با دیگر کشورها از جمله 
کره جنوبی، آلمان و چیــن خبر داد و اظهار 
داشت: سال گذشته ۲ تفاهم نامه همکاری 
فناورانه با چین امضا و دفتر این سازمان در 

شانگهای نیز فعال شد.
مدیرعامــل ســازمان صنایــع کوچک و 
شهرک های صنعتی ایران افزود: همچنین 
تفاهم نامه سال های گذشته با آلمانی ها که 
چند ســال راکد مانده بود، مجدد فعال شد 
و در ســال جاری برخی مدیران بنگاه های 
کوچک و متوســط برای ارتبــاط گرفتن با 
شرکت های بزرگ این کشــور روانه آلمان 
خواهند شــد.وی گفت: ســازمان صنایع 
کوچــک و شــهرک های صنعتــی ایران 
از ســال های گذشــته و به ویژه پارســال 
برنامه عملیاتــی خود برای شــرکت های 
دانش بنیان و کمــک به آنهــا را طراحی و 

اجرایی کرده است.

شرکت های دانش بنیان از حضور 
در مزایده واگذاری زمین معاف شدند

معاون وزیــر صنعــت، معــدن و تجارت 
بیان  داشت: ســال گذشته شــرکت های 
دانش بنیان از حضــور در مزایده واگذاری 
زمین این ســازمان معاف شــدند و اراضی 

موجود با اولویت به آنها واگذار شد.
اقســاط  همچنیــن  ادامــه  داد:  وی 
طولانی مــدت تــا ۶۰ مــاه و تخفیف ۱۰ 
درصدی برای حــق ارائه خدمــات به این 

شرکت ها داده شد.
رســولیان اظهار داشت: ســال گذشته ۴۸ 
هکتــار زمین طــی ۱۴۸ فقره قــرارداد به 
شــرکت های دانش بنیان واگذار و در مراکز 
فناوری و کســب وکارهای این سازمان نیز 

دفاتر با اولویت به این شرکت ها واگذار شد.

در سال گذشته یک هزار و 4۰۰ کارگاه 
صنعتی ایجاد شد

معاون وزیر صمت با اشاره به برنامه نهضت 
کارگاه ســازی و ایجــاد یک هــزار کارگاه 
صنعتی در سال گذشــته، خاطرنشان کرد: 
در این زمینه عملکردی بهتر از برنامه ثبت 
و در پایان ســال ۱۴۰۰ تعــداد یک هزار و 
۴۰۰ کارگاه صنعتی ایجاد شــد که بخشی 
از آنها در اختیار شــرکت های دانش بنیان و 
همچنین شــرکت های کوچک و متوسطی 
که در حــوزه فنــاوری کار می کردند قرار 
گرفت.مدیرعامل ســازمان صنایع کوچک 

و شــهرک های صنعتی ایــران اضافه کرد:  
امســال برای ایجاد یک هزار کارگاه جدید 
با اولویــت کارگاه هــای دانش بنیان همراه 
با ارائه تخفیفــات ارائه خدمــات برای آنها 

برنامه ریزی شده است.

فعالیت ۶ شهرک فناوری در کشور
وی گفــت: اکنون ۶ شــهرک فنــاوری در 
کشــور فعال است که ۱۱۸ شــرکت فناور 
در آنها اســتقرار دارند و سال گذشته ۲۰۵ 
مشــاور برای ارائه خدمات فنی و مهندسی 
در آنها مستقر شدند.رسولیان افزود: اکنون 
برای چهار شهرک فناوری نیز مجوز گرفته 
شده است که از همه مزایای پارک های علم 

و فناوری برخوردار هستند.
وی یــادآوری کــرد: در ۳۸ مرکز خدمات 
فناوری و کسب و کار این ســازمان، تعداد 
۵۷9 مشاور مستقر هســتند که به توسعه 
کســب و کارها، احیای واحدهــای راکد، 

دانش بنیــان کــردن شــرکت ها و ارائــه 
خدمات کلینیکی بــه بنگاه های اقتصادی 
کمک می کنند.معاون وزیر صنعت، معدن 
و تجــارت گفت: یکــی از اقداماتــی که از 
سال های گذشته آغاز  و پارسال نیز تقویت 
شــد، کمک به واحدهای صنعتــی بود که 

امکان دانش بنیان شدن داشتند.
وی بیان داشــت: در این راســتا یک هزار و 
۵۰۰ واحد صنعتی که مستعد دانش بنیان 
شــدن بودند شناســایی و در ادامه، ۷۰۰ 
مورد آنها دانش بنیان شــدند یا در مســیر 

دانش بنیان شدن قرار گرفتند.
رســولیان ادامه داد:  این سازمان ارتباطات 
خوب و نزدیکی بــا معاونت علمی و فناوری 
رییس جمهوری دارد و پیوند خوبی بین این 
معاونت با شــرکت های کوچک و متوسط 

فناور و دانش بنیان ایجاد شده است.
وی افــزود: یکــی از اقدامات خــوب این 
ســازمان در موضوع فن بازار و مراکز مبادله 

فنــاوری، امضــای ۳۰۰ میلیــارد تومان 
قرارداد به منظور شناسایی و رفع مشکلات 
بنگاه ها و واحدها بود، همچنین در تلاشیم 
شــرکت های دانش بنیــان کوچــک را به 
بنگاه های بزرگ وصل کنیــم تا در زنجیره 
تامین آنهــا قــرار بگیرند و نیازهــای این 

شرکت ها را برطرف کنند.
این مقام مســوول معــاون وزیــر صمت 
اضافه کرد: بازاریابی محصــولات  تولیدی، 
کمک مالی برای برندســازی و کمک برای 
حضور در نمایشــگاه های خارج از کشــور، 
از جملــه حمایت هــای ایــن ســازمان از 

شرکت های دانش بنیان است.
وی خاطرنشان کرد: تاکنون یک هزار و ۶۰۰ 
نیاز فناوری در سطح کشور شناسایی شده 
که مربوط به کالاهــا و تجهیزاتی بوده که یا 

وارداتی بودند یا به فناوری نیاز داشتند.
معاون وزیر صمت ادامــه داد: از این تعداد، 
۴۱۰ نیاز فناوری در سال ۱۴۰۰ شناسایی 
و 9۶ نیاز رفع شــد و این برنامه امسال نیز با 

قوت پیگیری می شود.

ایجاد ۷ مرکز نوآوری خوشه های 
کسب و کار

وی به ایجاد هفت مرکز نوآوری خوشه های 
کســب و کار در برخی اســتان های کشور 
اشاره کرد و گفت: این مراکز در استان های 
آذربایجان شــرقی در زمینه کفش، استان 
فارس در زمینه فرش، اســتان مرکزی در 
زمینــه نفت و گاز، اســتان یــزد در زمینه 
کاشــی و استان سیســتان و بلوچستان در 
زمینه شیلات ایجاد شده است که با کمک 
دانشــگاه ها به توســعه نوآوری بنگاه ها و 

واحدها کمک خواهند کرد.
رسولیان خاطرنشــان کرد:  در سال جاری 
با انتخاب مشــاورانی در ســازمان صنایع 
کوچک، مســائل مربوط به انقلاب چهارم 
صنعتــی و نحوه ورود به آن و آماده ســازی 

شرکت ها مورد بررسی قرار خواهد گرفت.

خریدار   رئیس پژوهشــگاه بیوتکنولوژی 
کشــاورزی گفت: یکــی از خلا هایی که در 
بخش کشاورزی کشــور داریم ارتباط بین 
مراکز تحقیقاتی و عرصه کشاورزی است که 
شرکت های دانش بنیان می تونند این خلا 

را پر کنند.
 غلامرضا صالحی جوزانی، رئیس پژوهشگاه 
بیوتکنولوژی کشاورزی در برنامه رادیویی، 
روی خط اقتصاد در خصــوص دانش بنیان 
کردن کشاورزی گفت: کشاورزی ایران قبل 
از دهــه ۵۰ رو اگر در نظر بگیریم در ســال 
۱۳۵۶، تقریبا ۲۵ میلیــون تن محصولات 
کشــاورزی داشــتیم و ۱۰ میلیون هکتار 
زمین زراعی و حال در ســال ۱۴۰۰ تقریبا 
تولید محصــولات کشــاورزی بــه ۱۲۵ 
میلیون تن شــده و زمین زراعی حدود ۱۴ 
میلیون هکتار رســیده است در حال حاضر 
تولید محصولات کشــاورزی کشور حدود 
۵ برابر و ۴۰۰ درصد رشــد داشته است در 
صورتی که ســطح زیر کشــت حدود چهل 

درصد رشد داشته است.
این افزایش بهره وری به دلیل دانش بنیان 
شدن و ورود دانش به بخش کشاورزی بوده 
و برای مثال یک قســمت کوچک آن فقط 
۵۰۰ رقم جدید گیاهان زراعــی و باغی در 
طی ۴۰ سال گذشــته در کشــور ایجاد و 
معرفی و وارد عرصه کشــاورزی شده است 
به نحوی که برای مثــال عملکرد گندم در 
کشــور از یک و نیم تن در هکتار به چهار و 
نیم تن در هکتار رســیده یعنی ســه برابر و 

همه این ها به دلیل ورود دانش بوده است.
وی گفــت: ســازمان تحقیقــات، آموزش 

و ترویــج کشــاورزی حدود ۲۰ موسســه 
تحقیقات ملی و ۳۴ مرکز تحقیقات استانی 
که در برخی از استان ها تا دو مرکز هم داریم 
یعنی مجموعا ۵۴ موسسه و مرکز تحقیقات 
ملی با حضور دو هزار هیات علمی و حدود ۸ 
هزار نیرویی که در سازمان تحقیقات وجود 
دارد و نقش اصلی را در توسعه داشته است. 
در حالی که دانشگاه های کشور به خصوص 
دانشــکده های کشاورزی بیشــتر سرگرم 
تولید علم بودند و مســئولیت های آموزشی 
داشتند شــاید کمتر نقش را در این توسعه 

داشتند.
صالحــی در خصــوص مصرف زیــاد آب 
در بخش کشــاورزی و هزینه زیــاد تولید 
محصولات کشــاورزی گفت: فعالیت های 
خوبی در این خصوص اتفاق افتاد، ولی عالی 
نبود و هنوز خیلی جــای کار وجود دارد در 
این زمینه مشکلات و مسایل زیادی داریم 
دلیلش هم این است که ضریب نفوذ بخش 
کشــاورزی کمتر از ۶ درصد است. از ۱۰۰ 
مورد دانش و فناوری که ایجاد شده ۶ مورد 
آن تونسته وارد عرصه کشــاورزی شود. در 
بخش ترویج مســائل و مشــکلات زیادی 
داشــتیم برای مثال همین الان در وزارت 
جهــاد کشــاورزی نزدیــک ۷۰۰ فناوری 
کــه می تواند تجاری ســازی بشــه وجود 
دارد که شــاید تعداد کمی از این ها تجاری 
شده و وارد عرصه شــد. بیش از ۴ هزار یافته 
قابل تجاری ســازی و قابل ترویج داریم که 
این ها هم کمتر وارد عرصه شــدن بنابراین 
یکی از خلا هایی که ما داشــتیم ارتباط بین 
مراکز تحقیقاتی و عرصه کشــاورزی بوده 

که شــرکت های دانش بنیان می تونند این 
خلا رو پر بکنند خوشبختانه با تلاش هایی 
که در چند سال اخیر شده الان حدود ۴۵۰ 
شــرکت دانش بنیان در زمینه کشــاورزی 
داریم که هــر چند تعداد آن هــا خیلی کم 
هست نســبت به کل تعداد شــرکت های 
دانش بنیانی که در کشــور وجــود دارد از 
حدود ۷ هزار شــرکت دانش بنیانی که در 
کشــور وجود دارد و مورد تاییــد معاونت 
علمی وفناوری ریاســت جمهوری هست 
۴۵۰ تای آن ها مربوط به کشــاورزی است 
در صورتی که کشور ما یک کشوری هست 
که قســمت اعظمش مربوط به روســتا ها 
ومناطقی هست که کشــاورزی دارد و باید 
خیلی بیشــتر باشــد یعنی کمتر از ۶ تا ۷ 
درصد شــرکت های دانش بنیان کشاورزی 
هســتند این باید به نظر من حداقل به هزار 
تا پایان سال ۱۴۰۴ برســد و بعد بحثی که 
هســت خوب دنیا الان از نوآوری بسته دارد 
می رود به سمت نوآوری باز، نوآوری باز چی 
هست، اینکه وقتی یه معضلی مثل مصرف 
آب رو داریــم باید در قالــب فراخوان های 
باز و ملــی تمام شــرکت های دانش بنیان، 
دانشگاه ها، مراکز که فعالیت و تجربه دارن 
در این زمینه بیان در قالب برنامه هایی این 
موضوعات رو به صورت متمرکز مکمل هم 
با هم باز کنند و بتونند از کمک شرکت های 
دانش بنیانی کــه داریم محصولات زراعی و 
باغی که آب کمتر می خواهد، سیستم های 
آبیاری نوینی که وجود دارد، سیســتم های 
هوشمندســازی که هســت همــه این ها 
بیاد ورود کند بنابرایــن باید حمایت جدی 

وزارت جهــاد کشــاورزی و معاونت علمی 
فناوری ریاست جمهوری داشته باشیم.

وی در مــورد مرحلــه گذار از کشــاورزی 
سنتی به کشــاورزی مدرن گفت: دو گروه 
فعال داریم که مــی توانند به کشــاورزان 
کمک کنند یکــی معاونت ترویــج که در 
تمام استان های کشور ادارات ترویج داریم 
و مشکلی که هســت در ادارات ترویج تعداد 
نیروی کم هست برای همین رویکرد نوین 
وزیــر جهاد کشــاورزی هم این اســت که 
بخش خصوصی و شرکت های دانش بنیانی 
کــه در زمینه خدمات ترویجــی می توانند 
بیایندکمک کنند.مروجین در اســتان ها، 
در زمینــه فناوری های نویــن کمک کنند 
این ها فرهنگ ســازی و ترویج کنند، دوم 
کشــت و صنعت های بزرگ در کشور داریم 
این کشــت و صنعت ها به عنوان کشاورزان 
پیش رو فعالیت دارنــد و، چون این ها خوب 
ســطح هکتار مزارع آن ها و دامداری آن ها 

زیاد است، هوشــمند ســازی که از طریق 
اینترنت اشــیا و مباحث نوین اتفاق می افته 
کاملا قابل اجراســت و خوشــبختانه کلید 
خورده یعنی این طور نیســت که الان مثلا 
کشت و صنعت های هوشمند نداشته باشیم 
یا اینکــه فناوری های نویــن رو وارد نکرده 
باشیم خوشبختانه این کشت و صنعت های 
بزرگ شــروع کردند و این هــا می توانند به 
عنوان پیش رو اقدام کنند.در پایان مواردی 
که می توانند ورود کنند بحث ماشــین های 
پیشرفته کشاورزی شامل داشت و برداشت 
اســت. بحث های فرآوری، حضور هیبرید 
ســبزی و صیفی و دانه های روغنی این ها 
مواردی هســت که خیلی مهم است، بحث 
فناوری هــای مربوط به آب، بحث ســموم 
شــیمیایی، بیشــترین سموم شــیمیایی 
که در کشور اســتفاده می شــود به عنوان 
آفتکش وارداتی هستند همچنین یه سری 

واکسن ها و دارو ها هستند.

رشد ۱۵ درصدی صادرات ایران به بازار اوراسیا



طلای سیاه ۳ رقمی می ماند

بازار نفت نشانه ای از کاهش قیمت ندارد 
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با توسعه ذخیره سازی گاز در میدان شوریجه؛
ظرفیت صادرات گاز ایران به کشورهای همسایه 

افزایش می یابد
مدیر پروژه توسعه ذخیره سازی گاز در میدان شــوریجه اعلام کرد: با 
تکمیل این طرح، ظرفیت صادرات گاز ایران به کشــورهای همســایه  
افزایش می یابد، همچنین از افت فشــار در مناطق شــمالی کشــور 

جلوگیری می شود.
به نقل از وزارت نفت، مهدی ولایتی با اشاره به آغاز عملیات اجرایی فاز 
دوم ذخیره سازی گاز شوریجه با حضور رئیس جمهوری و وزیر نفت، در 
این باره اظهار کرد: هدف از ذخیره ســازی گاز طبیعی این است که این 
انرژی در مخزنی طبیعی و زیر زمین ذخیره شود، زیرا مقدار مصرف گاز 
در ایران و کل دنیا در تابســتان پایین می آید و در ایــن فصل گاز مازاد 
وجود دارد که به مدت هشت ماه ذخیره می شود و چهار ماه سرد سال از 

آن برداشت و به خط لوله سراسری تزریق می شود.
وی ادامه داد: این ظرفیت در میدان ذخیره ســازی شوریجه در دوره ای 
به عنوان فاز یک اجرایی شــده و به بهره برداری رســیده است و اکنون 

می خواهیم این ظرفیت دو برابر شود.
مدیر پروژه توسعه ذخیره سازی گاز در میدان شــوریجه تصریح کرد: 
قرارداد شرکت مهندسی و توســعه گاز ایران با شرکت مپنا یکم دی ماه 
سال ۱۴۰۰ ابلاغ شد که زمان اجرای آن ۳۶ ماه است و در آن زمان باید 

بهره برداری آغاز شود )یکم دی ماه سال ۱۴۰۳(.
ولایتی درباره ویژگی های اجرای این طرح گفت: با تکمیل آن ظرفیت 
صادرات گاز ایران به کشورهای همســایه  افزایش می یابد، همچنین از 

افت فشار در مناطق شمالی کشور جلوگیری می شود.

وی با اشاره به عزم شــرکت ملی گاز ایران برای توســعه ذخیره سازی 
گاز در کشور، از انجام مذاکراتی با شــرکت مپنا برای اجرای چند طرح 

ذخیره سازی گاز دیگر خبر داد.

معاون وزیر نفت:
وزی ۲۵ میلیون لیتر به مصرف  وز امسال ر نور

بنزین اضافه شد
مدیرعامل شــرکت پخش و پالایش فرآورده های نفتــی گفت: از ۲۵ 
اســفند ۱۴۰۰ تا ۱۴ فروردین ماه ۱۴۰۱ میانگین مصرف روزانه حدود 

۲۵ میلیون لیتر بنزین با افزایش روبه رو بوده است.
جلیل ســالاری در ارتباط زنده تلفنی با برنامه رویــداد درباره مصرف 
بنزین در ایام نوروز ۱۴۰۱ گفت: تعداد خودروهای فرســوده به موازات 
تولید در گذشــته از چرخه خارج می شــد، اما امروز بــا افزایش تولید 
خودروسازی ها در عمل انباشــت خودرو و مصرف بالای بنزین را شاهد 

هستیم.
وی با اشاره به رفع نسبی مشــکل کرونا و افزایش تردد و میزان مصرف 
بنزین افزود: از ۲۵ اســفند ۱۴۰۰ تا ۱۴ فروردین ماه ۱۴۰۱ میانگین 
مصرف روزانه حدود ۲۵ میلیــون لیتر بنزین با افزایــش روبه رو بوده 
است که روند رشد مصرف را نسبت به پارســال تا مرز ۱۲ درصد نشان 

می دهد.
مدیرعامل شــرکت ملی پخش و پالایش فرآورده هــای نفتی ایران با 
بیان عمده طرح های توســعه ای به ســمت دانش بنیان ها بوده است و 
پتروپالایشــگاه ها از نظر بازده اقتصادی و تأمین نیازهای کشــور مهم 
تلقی می شــود، تصریح کرد: در این باره در گذشــته نیــز مجوزهایی 
تخصیص داده شده بود و دولت پیشــنهادی به مجلس ارائه داد که در 

بودجه ۱۴۰۱ نیز آمده است.
ســالاری اظهار کرد: اجازه داده شــده با مشــارکت بخش خصوصی، 
پالایشگاهی با ظرفیت پالایش روزانه ۳۰۰ هزار بشکه مبتنی بر موادی 
با پایه پتروشیمی ساخته شــود که از محل آن، ۳۵ درصد خروجی که 
پیش تر در حوزه پالایشگاهی وجود نداشــته را خواهیم داشت و تلاش 

می شود از حوزه دانش بنیان داخلی استفاده کنیم.
وی ساخت پالایشــگاه را با هدف دوری از خام فروشــی و حرکت به 
ســمت صادرات مطرح کرد و گفت: پالایشــگاه خلیج فارس ۸ سال و 
با ســرمایه ۴ و ۲ دهم میلیارد یورویی ساخته شــد که اولین شرکت 

بورسی است.
مدیرعامل شــرکت ملی پخش و پالایش فرآورده های نفتی ایران با 
بیان اینکه ساخت پالایشــگاه جدید نیازمند زمانی ۴ تا ۶ ساله است، 
افزود: برای جبران افزایش ســرانه مصرف باید فکری دیگر اندیشیده 
شود در غیر این صورت تراز ظرف یکی دو ســال آینده منفی خواهد 
شد، بنابراین باید بهینه ســازی مصرف انرژی را اولویت قرار دهیم و 
در حوزه وزارت نفت ســعی شده است ســازوکارها تغییر کند، برای 
نمونه در چرخه حمل ونقل و سوخت، بر شــبکه خطوط تمرکز شده 
تا جابه جایی جاده ای کاهش یابد و تبعات محیط زیســتی نیز کمتر 

شود.
سالاری از جوان ســازی ناوگان خودرویی نیز خبر داد و گفت: این 
موضوع منتظر تأمین اعتبار است و در پی آن روزانه ۴ تا ۵ میلیون 
لیتر کاهش مصرف ســوخت خواهیم داشــت، در غیر این صورت 
هر یکی دو ســال باید پالایشــگاهی جدید بســازیم که در نتیجه 
مصرف کل نفت خام به جای صادرات وارد چرخه حمل ونقل خواهد 

شد.
وی تصریح کرد: تکالیفی در قانون هوای پاک نیز آمده است و در بخش 
خودرو، باید به ســمت روند کاهش آلایندگی پیش رویم، همسو با این 
موضوع ۲۰ میلیون لیتر گاز طبیعی فشرده )سی ان جی( به جای بنزین 
معادل سازی شد و مشکل تراز ســوخت را حل کرد، اما این رویه پایدار 

نیست.
معاون وزیر نفــت در امور پالایــش و پخش بازده پاییــن نیروگاه ها را 
نیازمند نوســازی و بازســازی خواند و اظهار کرد: سیاست ها ارتباطی 
به مســائل تحریمی ندارد، زیرا در داخل امکان اجرای آن وجود دارد، 
طرح های پیش بینی شده نیز ســعی دارد به بودجه دولت ارتباط پیدا 
نکند و بحث بر سر این اســت که در چرخه مدیریت سوخت، بازنگری 

کنیم و کاهش سن ناوگان را داشته باشیم.

و نیر

رئیس صنف جایگاهداران با اشــاره به مشکلات عرضه 
گازوئیل در کشور گفت: تدابیر جدیدی برای تخصیص 
صحیــح، زمانبندی ارســال و مــوارد مرتبــط دیگر 
اندیشیده شــد که طی چند اطلاعیه به مناطق اعلام 

شده و می شود.
اسدالله قلیزاده رئیس صنف جایگاهداران کشور گفت: 
دغدغه جایگاهداران و رانندگان خودروهای ســنگین 
در خصوص گازوئیل دریافتی بررســی شــد و موارد 

جدیدی جهت تأمین دقیق تر در دست اقدام است.
قلیزاده گفت: در مقاطع مختلف نســبت به تأمین 
به موقع گازوئیل جایگاه های ســوخت تلاش هایی 
انجام داده ایــم و عرضه این فــرآورده با تصمیمات 
مختلفی طی ســالیان قبل روبرو بوده است، هدف 
اصلی این هســت که جایگاه ها بتوانند پاســخگوی 
مراجعین باشــند و هیچ خودروی ســنگینی بدون 

سوخت نماند.

وی ادامه داد: در ماه های اخیر گزارش هایی 
از بابت تخصیص و عــدم زمانبندی صحیح 
ارســال گازوئیــل بــه برخــی جایگاه ها 
داشــتیم و در فضای مجازی نیــز تصاویری 
منتشر شــده اســت که در جلســات ویژه 
فی مابین با مســئولین ارشــد شرکت ملی 
پخــش فرآورده های نفتی تمامــی موارد را 

بررســی کردیم و همه متفق القول هستیم که تمامی 
خودروهای سنگین در تمام نقاط ایران باید دسترسی 
سهل به این فرآورده داشته باشــند و جایگاه ها هم به 
عنوان عرضه کننده بتوانند پاسخگوی مراجعین بوده و 

کسب درآمد لازم بکنند.
قلیزاده اظهار کــرد: تدابیر جدیدی بــرای تخصیص 
صحیــح، زمانبندی ارســال و مــوارد مرتبــط دیگر 
اندیشیده شــد که طی چند اطلاعیه به مناطق اعلام 
شــده و می شــود. با توجه به اینکه به گفته مسئولان، 

میــزان توزیــع روزانــه گازوئیــل تقریباً 
برابر با سهمیه شــارژ شــده در کارت های 
خودروهاســت، پــس مدیریــت توزیع در 
این شــرایط مهم اســت. مــردم می توانند 
از طریــق شــماره های تمــاس ۰9۶۲۷ و 
۰۲۱۷۷۵۲۲۶۷۸ مشــکلات و کمبودهای 
احتمالــی را به مســئولان منتقــل کنند و 
مطمئن باشند با جدیت در اسرع وقت پیگیری خواهد 

شد.
رئیس هیأت مدیره انجمــن صنفی صاحبان اماکن 
فروش و عرضــه فرآورده های نفتی کشــور اضافه 
کــرد: در این جلســات دغدغه هــای رانندگان که 
معمولاً با جایگاهــداران مطرح می کننــد از قبیل 
میزان شــارژ ســهمیه کارت سوختشــان، وجود 
صف های انتظار در مقابل برخی جایگاه ها در حالی 
که برخی دیگر صف ندارند و ســایر نیازمندی های 

ایشان مورد بررســی دقیق قرار گرفت و با توجه به 
جدیت موجود در مســئولین شــرایط بهتر خواهد 
شــد، البته رفع برخــی از دغدغه ها نیــز نیازمند 
مســاعدت وزارت راه و شهرسازی و سازمان راهداری 
اســت.قلیزاده با ابراز امیــدواری از اینکه بــا تأمین 
دقیق تر گازوئیل جایگاه هــا، مالکان مجاری عرضه نیز 
بتوانند پاسخگوی مراجعین باشــند، افزود: همچنین 
امید اســت با توجه به ســرمایه گذاری بســیار زیاد، 
مالــکان جایگاه هــا بتوانند از طریق فروش مناســب 
این فرآورده درآمد کافی کســب نمایند چراکه لازمه 
فعالیت ایشان توان مالیست؛ خصوصاً اینکه حق العمل 
عرضه گازوئیل در کشور متأسفانه کمتر از حق العمل 
عرضه بنزین اســت و می طلبد دولت محترم در مورد 
سیاســتگذاری های کلان عرضه فــرآورده گازوئیل 
تدابیر جدیدتری برای تســهیل و تســریع دسترسی 

مردم داشته باشد.

 مدیرکل امور انرژی و مشــتریان صنعت برق با اشاره 
به اصلاح تعرفه های برق گفت: بخشــی از مشــترکان 
پرمصــرف و فوق پرمصرف نســبت به تغییــر الگوی 

مصرف خود اقدام کردند.
عبدالامیــر یاقوتی افــزود: یکی از عوامــل مدیریت 
مصرف، نرخ برق اســت البته عوامل دیگری نیز وجود 
دارد و بنا بر آمارهای موجود پس از اعمال تعرفه گذاری 
جدید، بخشی از مشــترکان پرمصرف و فوق پرمصرف 

نسبت به تغییر الگوی مصرف خود اقدام کردند.
وی ادامــه داد: در فصــول گرم معمــولا مصرف برق 

افزایش پیدا می کند و محدودیــت های موجود باعث 
می شود که روش های بهتر مصرف مدنظر قرار گیرد.

یاقوتی افزود: میزان مصرف برق ۸۰ درصد مشــترکان 
در فصل گرم ســال کمتــر از الگوی مصرف اســت و 
۱۵ درصد مشــترکان برابر الگوی مصــرف و ۵ درصد 
مشــترکان نیز بیش از دو برابر الگوی تعیین شده برق 
مصرف می کنند که این اعداد نشان می دهد با رعایت 
برخی موارد ســاده می توان الگوی مصــرف را رعایت 

کرد.
این مقام مسوول گفت: تجهیزات سرمایشی، یخچال 

و فریزرها، وسایل صوتی و تصویری و روشنایی ۴ مولفه 
اصلی مصرف برق مشــترکان در یــک دوره یک ماهه 
اســت.وی با بیان اینکه ۸۵ درصد مشترکان در تهران 
از کولر آبی استفاده می کنند، ادامه داد: درباره وسایل 
سرمایشــی نکته های مختلفی وجــود دارد، در اقلیم 
هایی مانند تهران، کولرگازی و داکت اســپیلت، باعث 
مصرف بیش از اندازه می شود و کســانی که از این نوع 
وسایل سرمایشی اســتفاده می کند قطعا نمی توانند 

الگوی مصرف را رعایت کنند.
مدیرکل امور انرژی ومشتریان صنعت برق خاطرنشان 

کرد: در زمان ساخت و ســاز اگر شرایط به نحوی باشد 
که بــا ایزوله بودن فضا شــاهد خروج انــرژی از واحد 
مسکونی نباشیم، در این شــرایط کولرگازی راندمان 
بهتری نسبت به سایر تجهیزات دارد اما به دلیل رعایت 
نکردن اصول علمی بــرای جلوگیــری از ورود گرما و 
خروج انرژی در زمان ســاخت واحد مسکونی، شاهد 
اتلاف انرژی فــراوان در این بخش هســتیم، بنابراین 
کولرهای آبی که ســیکل بادی را دنبــال می کنند به 
لحاظ مصــرف انرژی شــرایط بهتری را بــرای اقلیم 

خشک تهران و اقلیم های مشابه آن دارد.

وئیل گاز

برق

خریدار   رئیس اتحادیــه صادرکنندگان 
نفت و گاز و پتروشیمی با اشاره به اینکه روند 
فعلی بازار نشــانه ای از کاهش قیمت نفت 
ندارد، گفت: بازگشــت نفت ایران و ونزوئلا 
به بازار می تواند به تعــادل قیمت ها کمک 
کرده و کسری ناشــی از افزایش مصرف را 

جبران کند.
»ســید حمید حسینی« با اشــاره به اینکه 
بازار نفت قابل پیش بینی نیست و از همین 
رو احتمالات متفاوتی وجــود دارد، افزود: 
شرکت های تجاری دنیا یک نوع پیش بینی 
می کنند و موسســات معتبــر بین المللی 
معمولا پیش بینی قیمتی پایین تر از قیمت 

شرکت های تجاری دارند.  
وی ادامــه داد: پیش از تنش بین روســیه 
و اوکراین، با توجه به افزایش تورم و رشــد 
مصرف نفت در دنیا و پیشــی گرفتن تقاضا 
از عرضه، قیمت طلای ســیاه روند صعودی 
داشت و اغلب موسســات بین المللی اعتقاد 
داشــتند که کف قیمت نفت در ســال های 
۲۰۲۱ و ۲۰۲۲ در حــدود ۸۵ دلار خواهد 

بود.
حســینی تاکید کرد: این پیش بینی قیمت 
بــرای ســال های ۲۰۲۲ و ۲۰۲۳ اکنــون 
۳ رقمی اســت و قیمت حدود ۱۰۰ دلار را 

برای هر بشکه نفت در نظر گرفته اند.
وی با اشــاره به اینکه اکنــون تقاضای نفت 
بیش از عرضه اســت، گفت: از ســوی دیگر 
تحریم هایی که روزانه علیه روســیه مطرح 
می شــود، نیز بر عرضه نفت تاثیرگذار است 

و با توجه به کمبود نفت در دنیا، قیمت ها را 
افزایش خواهد داد.

به گفته رئیس اتحادیه صادرکنندگان نفت 
و گاز و پتروشــیمی، قیمت گاز و ال.ان.جی 

نیز نشانه کاهش ندارد.
وی ادامه داد: مصرف کننــدگان غربی زیر 
فشار هســتند و این در شــرایطی است که 
انتخابــات کنگره آمریکا و چنــد انتخابات 
ریاســت جمهوری در اروپا برگــزار خواهد 
شــد و از همیــن رو کشــورهای غربی ها 

تلاش می کننــد قیمت را کاهــش دهند 
و بــه کشــورهای تولیدکننده نفت فشــار 
می آوردند تا به طور مثال اوپک پلاس علاوه 
بر ۴۰۰ هزار بشــکه ای که ماهانه به تولید 
نفت خود اضافه می کند نســبت به افزایش 

تولید اقدام کند.
حســینی با تاکید بر اینکه برخی کشورها 
از جمله عــراق، امارات و عربســتان اکنون 
ظرفیــت افزایش تولیــد را دارنــد، افزود: 
همچنین بازگشــت نفت ایران و ونزوئلا به 

بازار می تواند به تعادل قیمت ها کمک کرده 
و کسری ناشــی از افزایش مصرف را جبران 
کند.وی با اشــاره به اینکه نفت روسیه هنوز 
رسما توسط دنیا تحریم نشده است، گفت: 
تنها برخی کشــورها و شــرکت هــا اعلام 
کرده اند که دیگر با صنعت نفت و گاز روسیه 

همکاری نمی کنند.
به گفته حســینی، قیمت نفــت اکنون در 
بازارهای جهانی وابســته به ۳ عامل تغییر 
می کند.وی ادامــه داد: جنــگ اوکراین و 

روســیه یکی از مهم ترین عوامل در شرایط 
فعلی است که اگر به آتش بس برسد و جنگ 
متوقف شــود، تحریم های روســیه شدت 
نمی گیرد و می توان انتظار داشت قیمت ها 

کاهش نسبی داشته باشند.
حســینی افزود: روز چهارشنبه اعلام شد از 
آنجا که آلمان حاضر نشــده پول گاز روسیه 
را به روبل پرداخت کند، روسیه جریان ۳۳ 
میلیارد متر مکعب گاز را قطع کرده اســت. 
این موضوع بر اقتصاد آلمان فشار می آورد و 

در بازارهای دیگر اثرگذار است.
وی تاکید کرد: دومین موضوع کرونا اســت 
و اگر موج جدیــدی از این بیماری در جهان 
ایجاد شــود بر تقاضا اثر می گــذارد و باعث 

کاهش آن خواهد شد.
رئیس اتحادیه صادرکننــدگان نفت و گاز 
و پتروشیمی عامل ســوم را اقدامات فدرال 
رزرو برای کنترل تورم دانســت و گفت: در 
چند دهه گذشــته تورم در اروپــا و آمریکا 
پایین تر از ۳ درصد بــوده اما اکنون تورم در 
این کشورها به بالای ۵ درصد رسیده است 
و این کشورها به دنبال راهکارهای انقباضی 

برای کاهش تورم خواهند بود.
وی در پایــان تاکید کرد: رونــد فعلی بازار 
نشــانه ای از کاهــش قیمت نفت نــدارد و 
اغلب کارشناســان اعتقاد دارند قیمت نفت 
۳ رقمی می ماند. با این حال اگر این حوادث 
سیاســی فروکش کند و نفت ایــران نیز به 
بازار بازگردد، قیمت نفت تا ۸۵ دلار تا سال 

۲۰۲۳ کاهش پیدا می کند. 

وئیل جایگاه ها دقیق تر انجام می شود رئیس صنف جایگاهداران:تامین گاز

اصلاح تعرفه های برق به تغییر رفتار پر مصرف ها منجر شد

دبیر کمیسیون انرژی مجلس:

وش نفت است دولت با دیپلماسی انرژی دنبال تثبیت سهم ایران در بازار فر
خریدار   دبیر کمیســیون انرژی مجلس 
شــورای اســلامی گفت: دولت با پیگیری 
دیپلماســی انرژی در فــروش نفت، تلاش 
دارد سهم ایران را در بازار نفت تثبیت کرده 

و امنیت انرژی را محقق کند.
حسین حســین  زاده درباره عملکرد دولت 
سیزدهم در بخش نفت و فراوردهای نفتی 
گفت:خوشبختانه عملکرد مجموعه وزارت 
نفت در دولــت ســیزدهم، رضایت بخش 
بوده و کارهای بســیار مثبتی در حوزه نفت 
و فرآوردهای نفتی، دیپلماسی انرژی، رشد 
شــرکت های دانش بنیان در حوزه انرژی، 
صیانت از مخازن و نگهداشــت تولید انجام 
شده است.دبیر کمیسیون انرژی مجلس با 
بیان اینکه در راستای توسعه پتروشیمی ها 
در دولت ســیزدهم  گام های بسیار مهمی 
برداشته شده است، افزود: فروش نفت بیش 
از دو و نیم برابر، افزایــش یافته و به همین 
مقدار درآمدهــای دولت از ایــن محل نیز 

افزایش پیدا کرده است .

دیپلماسی انرژی سهم ایران در بازار 
فروش نفت را تثبیت خواهد کرد

نماینده مردم لارســتان در مجلس اضافه 

کرد: دولت با پیگیری دیپلماسی انرژی در 
فروش نفت، تلاش دارد سهم ایران را در بازار 
نفت تثبیت کرده و امنیــت انرژی را محقق 
کند، این امــر یکی از کلیــد واژه های مهم 

دولت سیزدهم در حوزه نفت و انرژی است.
حســین زاده با اشــاره به دیپلماسی انرژی 
که توســط دولت و وزارت نفت در ماه های 
گذشته انجام شــده اســت، اظهار داشت: 
با کشــورهای پاکســتان، عــراق، عمان، 
ترکمنســتان و آذربایجــان رایزنــی های 
ارزشمندی صورت گرفته و قدم های خوبی 
در این راســتا برداشته شده اســت که در 

آینده ای نزدیک به ثمر می رسد.
 وی دربــاره عملکرد دولــت در تامین گاز 
زمستانی کشــور گفت: در این بخش هم به 
درستی مدیریت لازم توسط دولت و وزارت 
نفت انجام شد تا هموطنان در فصل زمستان 
با مشــکل کمبود گاز مواجه نشــوند و این 

نوید بخش روزهای خوبی برای آینده است.
حسین زاده در ادامه تصریح کرد: مهمترین 
چالش در ســال های آینده، افــت تولید در 
میدان پارس جنوبی اســت و باید دولت در 
این زمینه ورود کرده و برنامه ریزی کلان در 
این باره انجام دهد. چرا که سال به سال نیاز 

کشور به گاز بیشتر می شود.

بهینه سازی مصرف سوخت نیاز امروز 
کشور است

وی با اشاره به افزایش ۳۰ درصدی مصرف 
بنزین در عید ســال ۱۴۰۱، گفت: با توجه 
به کاهش کرونا و افزایش میزان ســفرهای 
مردم، لزوم بهینه ســازی مصرف سوخت و 
توسعه ناوگان عمومی کشور، بیش از پیش 
احساس می شود تا کشــور نیازمند واردات 
بنزین نشود.دبیر کمیسیون انرژی مجلس 
با تاکید بر لزوم توســعه پتروشیمی تاکید 
کرد: اســتمرار تولید و افزایش بهره وری در 
گروی دانش بنیان شدن اقتصاد نفت و گاز 
است.وی با بیان اینکه درآمد کشور وابسته 
به نفت اســت، گفت:  در بودجه سال ۱۴۰۱ 
نیز مقرر شــد یک میلیون ۴۰۰ هزار بشکه 
نفت با قیمت هر بشــکه حــدود ۷۰ دلار به 
فروش برسد که نشان از وابستگی۵۰ تا ۶۰ 

درصدی بودجه به نفت است.
وی اضافــه کرد: موتــور پیشــران اقتصاد 
کشورهمچنان وابسته به نفت است و منابع 
مالی کشور از فروش نفت تامین می شود،لذا 
توجه ویژه  به این بخش ضروری است. البته 

مجلس ایــن آمادگــی را دارد بــا تصویب 
قوانین یا اصلاح آنها به دولت کمک کند.

انعقاد قرار دادهای سوآپ گازی 
نتیجه دیپلماسی انرژی موفق دولت 

سیزدهم است
حسین زاده درباره سوآپ گازی میان ایران، 
آذربایجان و ترکمنســتان گفت: انعقاد قرار 
دادهای ســوآپ گازی نتیجه دیپلماســی 
انرژی موفق دولت ســیزدهم اســت. ایران 

آمادگی دارد روزانه ۴۰ میلیون متر مکعب 
سوآپ گازی انجام دهد.

این نماینــده مجلس با بیان اینکه ســوآپ 
گازی در حــوزه دیپلماســی انــرژی یکی 
از اقدامــات قابــل تقدیر دولت ســیزدهم 
است،یادآور شد: برای سوآپ گازی با روسیه 
هم مذاکراتی انجام شــده است. امیدواریم 
چنین قراردادهایی توســعه پیــدا کند تا 
صنعت نفت و گاز بیــش از این نقش آفرین 

شود.



رییس دیوان محاسبات:

دیوان محاسبات به فکر علاج واقعه بعد از وقوع نیست

جامعه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 6
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rشنبه     20 فروردین    شماره 1019

محققان می گویند
 دوز دوم تقویتی واکسن کووید ۱۹ در مقابله

ون موثر است  با اومیکر
اکنون، داده های در حال ظهور نشــان می دهند که دوز چهارم واکسن 
کووید ۱9 تا حد زیادی محافظت در برابر ســویه اومیکرون را افزایش 
می دهــد. به نقل از هلــث دی نیوز، محققــان این مطالعــه داده های 
جمع آوری شــده در مورد بیش از ۱.۲۵ میلیون فرد بالای ۶۰ ســال را 
بررســی کردند.به گفته تیم تحقیق، »همه افراد در دوره ای که ســویه 

اومیکرون غالب بود، واجد شرایط دریافت دوز چهارم بودند.«
این مطالعه نشــان داد که از نظر تعداد موارد ابتلاء، از هر ۱۰۰ هزار نفری 
که دومیــن دوز تقویت کننده را دریافت کردنــد، ۱۷۷ نفر به کووید ۱9 
مبتلا شــدند، درحالیکه تعداد موارد مبتلا شده که فقط دوز اول تقویتی 
را دریافت کرده بودنــد ۳۶۱ نفر به ازای هر ۱۰۰ هــزار نفر بود.محققان 
مشاهده کردند طی یک ماه پس از تزریق چهارمین دوز واکسن، احتمال 
ابتلای افراد به کووید در مقایســه با افراد گروه دریافت کننده ســه دوز 
واکسن، نصف است.با این حال، آنها خاطرنشان کردند که این محافظت 
در هفته های بعد کاهش یافت.دکتر »امش آدالجا«، محقق ارشد از مرکز 
جان هاپکینز مریلند، معتقد اســت که داده ها نشان می دهد که در افراد 
پرخطر مانند افراد بالای ۶۰ ســال، چهارمیــن دوز در برابر ابتلاء به نوع 
شــدید بیماری مفید اســت.او گفت: »دوزهای تقویتی واکســن برای 
کســانی که در معرض خطر عفونت های شدید هســتند و صرف نظر از 

خطر، توصیه ای برای عموم مردم نیست.«

عضو شورای اسلامی شهر تهران:
 استخدام هر نفر در شهرداری تهران حداقل 

۱۵ میلیون تومان بار مالی دارد
 عضو شورای اسلامی شــهر تهران با بیان اینکه استخدام هر یک نفر در 
شهرداری تهران، حداقل ۱۵ میلیون تومان بار مالی دارد و سالانه ۲۰ تا 
۲۵ درصد به آن افزوده می شود، گفت: درباره استخدام ها در شهرداری 

تهران باید با شفافیت و شجاعت با مردم صحبت کرد.
ناصر امانی اظهار داشت: در دوره قبلی شورای شهر تهران، اعلام کردند 
که ۶۰۰ تا ۷۰۰ نفر نیرو به شهرداری تهران جذب شده اما آنچه تاکنون 
مشخص شده بدون آمار سازمان ها و شرکت ها حدود یک هزار نیرو در 

دوره قبلی وارد مناطق و معاونت های شهرداری تهران شده اند.
وی با بیان اینکه شــهرداری تهران حدود ۵۰ شــرکت و سازمان تابعه 
دارد و آمار استخدام های دوره گذشته مدیریت شهری در سازمان ها و 
شرکت ها را هم جمع آوری می کنیم،  عنوان کرد: تنها در یک سازمان 

و یک شرکت شهرداری تهران حدود ۶۰۰ نیرو جذب شده اند.

امانی با بیان این ضرب المثل که »رطب خــورده، منع رطب کی کند« 
اظهار داشت: همانطور که درباره اســتخدام ها در این دوره شهرداری 
تهران اصرار داریم که باید شــفافت اتفاق بیوفتد، تا زمانی که آمار این 
۶ ماه اخیر شهرداری تهران بر روی سامانه شفافیت قرار نگیرد، لیست 
دوره قبل را هم منتشر نمی کنیم.عضو شــورای اسلامی شهر تهران با 
تاکید بر ضرورت شــفاف ســازی گفت: باید با صداقت با مردم صحبت 
کرد، اگر نیرو اســتخدام کرده ایم باید با شجاعت و شــفافیت با مردم 
درباره آن سخن بگوییم.وی درباره بار مالی استخدام های بدون آزمون 
به شهرداری تهران نیز عنوان کرد: بار مالی بسیاری در دوره گذشته به 
شهرداری تهران تحمیل شده و اگر مســیر استخدام ها در این دوره نیز 

ادامه پیدا کند، بار مالی به شهرداری تحمیل می شود.
به گفته امانی، هر اســتخدام از روز اول با حقوق، مزایا، پاداش و هزینه 
درمان حداقل ۱۵ میلیون تومان برای شهرداری تهران بار مالی دارد و 

سالانه این رقم حدود ۲۰ تا ۲۵ درصد افزایش می یابد.
عضو شــورای اســلامی شــهر تهران، تاکید کرد: ۶۰ درصد اعتبارات 
شهرداری تهران صرف هزینه های جاری شــهرداری شامل پرداخت 
حقوق و مزایا و هزینه های جاری می شــود و ۴۰ درصد هزینه عمرانی 
است و این در حالی اســت که این عدد در دهه 9۰ معکوس بود و نهایتا 

۴۰ درصد از بودجه، صرف هزینه های جاری می شد.
وی یادآور شــد: به همین دلیل بود که در دهــه 9۰ کارهای بزرگی در 
شــهر اتفاق افتاد اما در دوره گذشــته اتفاق بزرگی رخ نداد و در ۶ماهه 

گذشته نیز شاهد اتفاق جدید و بزرگی نبوده ایم.

سردار رحیمی:
تکریم بازنشستگان و خانواده های پلیس امری 

لازم است

رئیس پلیس پایتخت، از بازنشستگان به عنوان سرمایه های ارزشمند 
سازمان نام برد و گفت: احترام و تکریم بازنشستگان و خانواده های این 

عزیزان امری لازم است.
 به نقل از پایگاه خبری پلیس، ســردار حســین رحیمــی، در دیدار با 
جمعی از مســئولان کانون بازنشســتگان با تبریک فرا رســیدن ماه 
مبارک رمضان، ماه ضیافت الهی، اظهار داشــت: بازنشستگان سرشار 
از تجربه های گرانقیمت و ذی قیمتی هســتند که نباید در گذر زندگی 
به فراموشی ســپرده شــوند؛ بلکه باید از این تجربیات به نحو مطلوب 
بهره جســت.وی افزود: احترام و تکریم بازنشســتگان و خانواده های 
این عزیزان امری لازم اســت که باید همه خود را ملــزم به رعایت این 
مهم بدانیم و در صــورت مراجعه این عزیزان به مراکــز انتظامی باید با 
رویی گشاده و آغوشی باز از آنان استقبال و پذیرایی نمائیم چون مراکز 
انتظامی خانه این عزیزان اســت.رئیس پلیس پایتخت با اشاره به اینکه 
هر خدمتی که ممکن و میســر باشد باید به بازنشســتگان ارائه شود، 
گفت: همه امکانات رفاهی و معیشتی که برای شاغلین وجود دارد، باید 
به بازنشستگان و وابســتگان آنها نیز تعلق گیرد و هرگز نباید خدمات و 
تلاش های این عزیزان را فراموش کنیم؛ بلکه باید همواره قدردان یک 
عمر تلاش و خدمات این عزیزان باشیم.در ادامه این جلسه، حاضران، از 
تلاش ها، خدمات و توجه ویژه سردار رحیمی به کانون بازنشستگان در 
اعطای وام های قرض الحسنه و پیگیری مشکلات آنان قدردانی کردند.

رئیس کل دادگستری استان تهران اعلام کرد
 فراهم شدن زمینه آزادی چهار هزار و ۲۰۰ نفر

 از زندانیان در سال قبل
رئیس کل دادگستری استان تهران از فراهم شدن زمینه انتقال هزار و ۱۰۸ نفر 

از زندانیان در سال گذشته به زندان محل سکونت و یا نزدیک آن خبر داد.
علی القاصی رئیس کل دادگســتری اســتان تهران و هیأت قضائــی همراه در 
راستای رسیدگی به مشــکلات حقوقی و قضائی مددجویان از ندامتگاه خورین 

بازدید کرد.
در این بازدید رئیس کل دادگســتری اســتان تهــران و هیــأت قضائی همراه 
از بندهای مختلف این ندامتــگاه از جمله بند جوانان بازدیــد به عمل آوردند و 
در خصوص جرایم ارتکابی، دفعات زندانی شــدن، مدت زمان ســپری شــده 
از محکومیت ها و نحوه بهره مندی مددجویان از امکانات زندان، کســب اطلاع 
نموده و ضمن استماع بی واسطه مسائل و مشکلات مددجویان، دستورات لازم و 

در چارچوب قانون را صادر کردند.
القاصی در حاشــیه حضور در ندامتگاه خورین با تشریح دستاوردهای حاصل از 
این بازدید گفت: در راستای برنامه هایی که در خصوص بررسی وضعیت زندانیان 
و نظارت بر فرایند اجرای مجازات ها در دســتور کار قرار دارد، از ندامتگاه خورین 
بازدید به عمل آمد.رئیس کل دادگستری استان تهران یکی از اولویت های کاری 
ریاست معزز قوه قضائیه را »نظارت مستقیم و مستمر بر فرایند اجرای مجازات ها 
و زندانیــان« عنوان کرد و گفت: در ایــن بازدید وضعیت زندانیــان در ندامتگاه 
خورین در راستای برنامه های از پیش تعیین شده مجموعه قضائی استان تهران 
با حضور قریب به ۳۵ نفر از مسئولان قضائی اســتان، از جمله برخی از معاونین 
قضائی رئیس کل، معاون دادستان تهران در امور زندان ها، رؤسای دادگستری ها 
و دادستان های شهرســتان های ورامین، قرچک، پیشــوا، پاکدشت و رؤسای 
حوزه های قضائی بخش های تابعه، قضات و همچنین حشــمت الله حیات الغیب 
مدیر کل زندان های استان تهران و معاونین اداره کل زندان ها مورد بررسی قرار 

گرفت.
وی با اشــاره به بازدید هیأت قضائی همراه از تمامی بندهــای ندامتگاه خورین 
عنوان کرد: در جریان این بازدید، با هــزار و 9۷۵ نفر از زندانیان ملاقات چهره به 
چهره انجام شد و در نتیجه آن، زمینه آزادی تعدادی از زندانیان که واجد شرایط 

بودند و استحقاق داشتند، در قالب تأسیسات ارفاقی فراهم شد.
القاصی با اشــاره به آزادی ۳۵ نفر از مددجویان از ندامتــگاه خورین در جریان 
بازدید وی و هیأت قضائی همراه و صدور دستورات قانونی لازم عنوان کرد: مقرر 
شد تا افرادی نیز، که واجد شرایط استفاده از تأسیسات ارفاقی بودند، پس از طی 

فرایند قانونی مساعدت های لازم را در چارچوب قانون دریافت نمایند.
رئیس کل دادگستری استان تهران در ادامه از فراهم شــدن زمینه انتقال هزار 
و ۱۰۸ نفر از زندانیان در سال گذشته به زندان محل ســکونت و یا نزدیک به آن 
خبر داد و عنوان کرد: این افراد در حال طی دوران محکومیت خود در زندان های 
اســتان تهران بودند، اما با توجه به اینکه محل سکونت آن ها در استان های دیگر 
بود، در جهت کمک به خانواده ایشــان و زندانیان، به زندان های محل ســکونت 
خود منتقل شدند.وی همچنین از بکارگیری فناوری های نوین و انجام دادرسی 
حدود ۴۴ هزار و ۶۰۷ نفــر از زندانیان به صورت الکترونیک در جهت تســریع 
در روند رسیدگی به پرونده های قضائی، تســهیل در امور زندانیان و در راستای 

رعایت پروتکل های بهداشتی در سال ۱۴۰۰ خبر داد.
القاصی گفت: با جلب حمایت خیرین و کمک های نهادهای حمایتی تعداد ۷۰۱ 
نفر از زندانیان در سال گذشته از زندان های استان تهران آزاد شده اند.وی گفت: 
کمک های حمایتی صورت گرفته مبلغی حدود ۲۶ میلیارد و ۶۰۰ میلیون تومان 
بوده است، که نوعدوستی و کمک های خیرخواهانه مردم و خیران استان تهران، 
جای تقدیر دارد.القاصی »تسهیل امور زندانیان«، »پیگیری مسائل و مشکلات 
آن ها« و »کاستن مشــکلات خانواده زندانیان« را به عنوان اولویت های اساسی 
در مجموعه قضائی اســتان تهران ذکر کرد.رئیس کل دادگستری استان تهران 
گفت: در سال گذشته بیش از ۶ هزار تقاضای عفو و تخفیف مجازات مورد بررسی 
قرار گرفت که درخواست چهار هزار و ۲۰۰ نفر از زندانیان در کمیسیون های عفو 
استان تهران مطرح شد و با مراتب عفو این افراد به صورت کلی و یا جزئی موافقت 

و زمینه آزادی این افراد نیز پس از تأیید، فراهم شد.

شهر

خریدار  رییس دیوان محاســبات، این 
دســتگاه را از معتمدترین ســازمان های 
نظام در میان قوا عنــوان کرد و گفت: دیوان 
محاسبات به هیچ عنوان به فکر علاج واقعه 
بعد از وقوع نیســت و نهایت همت خود را به 
کار می بندد تا نقش پیشگیرانه را به بهترین 

شکل ایفا کند.
به مناسبت آغاز ســال ۱۴۰۱ و فرا رسیدن 
ماه مبارک رمضان، مهرداد بذرپاش رئیس 
کل دیوان محاسبات کشور با کارکنان این 
دســتگاه نظارتی دیدار کرد و در سخنانی، 
ضمن بازخوانی دستاوردهای سال ۱۴۰۰، 
به تشــریح مهمترین برنامه های دیوان در 

سال جاری پرداخت.
رئیس کل دیوان محاســبات کشور اظهار 
کرد: از ابتدای حضور در دیوان محاســبات، 
تمام تــلاش خود را بــه کار بســته ایم تا با 
همراهی کارکنــان خدوم، این دســتگاه 
نظارتی را بــه ماموریت و ریــل اصلی خود 
بازگردانیم و بحمدالله توفیقات بسیاری در 

این مسیر حاصل شده است.
بذرپاش با اشــاره به ارزش گذاری ویژه هر 
۳ قوه درباره مواضع و نظرات کارشناســی 
دیوان محاســبات، افزود: تبدیل دیوان به 
دســتگاهی اثرگذار در نظام تصمیم گیری 
کلان کشــور، هدف بزرگی بــود که اکنون 

به بار نشســته و مشــورت خواهی از دیوان 
در بســیاری از فرآیندها و طرح های قوای 
ســه گانه، گواهی بر عملکرد قابل قبول این 

دستگاه نظارتی است.
وی ادامه داد: از دیگــر وعده های مهم ما در 
روز نخســت حضور در دیوان محاســبات، 

عملیاتی کردن سیاســت »پیشــگیری به 
جای مچ گیری« بود؛ در همین راســتا نامه 
نگاری با ۱۵ وزارتخانه و ســازمان دولتی و 
همچنین میزبانی از ۵ وزیر و رئیس سازمان 
حفاظــت محیط زیســت و معاونیــن آنها 
در قالب شــورای هماهنگی دســتگاه های 

نظارتی، مویــد این حقیقت اســت که این 
دســتگاه به هیچ عنوان به فکر علاج واقعه 
بعد از وقوع نیســت و نهایت همت خود را به 
کار می بندد تا نقش پیشگیرانه را به بهترین 

شکل ایفا کند.
بذرپــاش تحویــل زودتر از موعــد قانونی 

گــزارش تفریغ بودجه ســال های ۱۳9۸ و 
۱۳99 را از دیگر اقدامات ارزشــمند دیوان 
محاســبات برشــمرد و عنوان کرد: فارغ از 
ثبت رکوردهای ارائه گزارش های تفریغ، اثر 
بالاتر آن وقتی مشخص می شود که بدانیم 
تحویل گزارش تفریغ، حتی پیش از تدوین 
لایحه بودجه از ســوی دولت صورت گرفته 
است و این اقدام ارزشــمند، به هرچه بهتر 
انجام گرفتن فرآیند بودجه ریزی در دولت 

و مجلس کمک شایانی خواهد کرد.
رییس کل دیوان محاســبات با اشــاره به 
شــعار »دیوان فناورانه مردم پایه« تصریح 
کرد: هوشمندسازی و برخط کردن تمامی 
ســازوکارهای دیوان از طریق سامانه سنا 
از جمله ماموریت های ویژه در ســال جاری 
خواهد بود که با تحقــق کامل آن می توان، 
افزون بر تسریع در روند حسابرسی، دوباره 

کاری های نظارتی را نیز به حداقل رساند.
وی درباره تحقق وعــده مردم پایگی تاکید 
کرد: تحول بنیادین در شــیوه خبررسانی، 
ایجــاد ســامانه نظــارت مردمــی ۱9۸، 
تشــکیل هیات های صیانت از بیت المال، 
و آگاه ســازی مــردم از فعالیت های متنوع 
و متکثر دیوان محاســبات کشــور از جمله 
مواردی است که بر ادعای مردم محوربودن 

این دستگاه نظارتی صحه گذاشته اند.

رئیس دانشگاه تهران رئوس برنامه های این دانشگاه را 
برای تحقق شعار سال تشریح کرد.

ســید محمد مقیمی، درباره الزامات تحقق شعار سال 
۱۴۰۱ توضیح داد و گفت: ۳ محور شــعار ســال یعنی 
تولید، دانش بنیان و اشــتغال آفرین با دانشگاه ارتباط 
دارند، منتها مفهوم دانــش بنیان یک ارتباط ویژه ای با 
ماموریت های دانشــگاه دارد. در دوره جدید مدیریت 
در دانشــگاه تهران کار را با شــعار »جهاد علمی برای 
تحقق دانشــگاه کارآفرین با رویکرد مسولیت پذیری 

اجتماعی« دنبال کرده ایم.
رئیس دانشــگاه تهران افــزود: برای اینکه دانشــگاه 
کارآفرین شکل بگیرد، توجه به کسب و کارهای دانش 
بنیان محور کار اســت و وقتی صحبت از مســئولیت 
پذیری اجتماعی می کنیم، دانــش بنیان ها در جهت 

ایجاد اشتغال برای متقاضیان شغل گام بردارند.
وی در ادامه اظهار کرد: بنابراین به نوعی ما در ساختار 
دانشــگاه تهران تغییراتی ایجاد کردیــم به گونه ای 
که ارتباط بین نهادهای مرکز پــارک علم و فناوری 

و معاونت پژوهشــی را تقویت کردیم و سازوکارهای 
اجرایــی را در داخل دانشــکده ها ترتیــب دادیم، 
بنابراین با توجه به اینکه مســیر ما بــرای خدمت به 
جامعه و ایفای نقش مسئولیت پذیری اجتماعی مان 
کاملًا سازگار است با شعار دانشگاه، حدود ۶ ماه است 
که کارهای مقدماتی، ساختاردهی، رویه ها و ضوابط 
طراحی شــده و امیدواریم که بلافاصله مــا بتوانیم 
توجه ویژه به کسب و کارهای دانش بنیان را عملیاتی 

کنیم.

مقیمی ضمن بیان این مطلب که در راســتای تحقق 
شــعار ســال باید ضوابط، آیین نامه ها و رویه ها مورد 
بازنگری قرار گیرد تا نتیجه فعالیت های علمی اعضای 
هیات علمی به ســمت شرکت ها و کســب وکارهای 
دانش بنیان ســوق پیدا کند، گفــت: حتی می توان در 
ضوابطی که برای دانشــجویان برای دفاع از پایان نامه 
در نظر گرفته می شود، علاوه بر مواردی که وجود دارد 
مانند مقاله ها، بحث راه اندازی کسب و کارهای دانش 

بنیان امتیاز ویژه ای داشته باشد.

دانشگاه

امتیاز راه اندازی کسب و کار دانش بنیان برای دانشجویان و اساتید

آگهیقانونتعیینتکلیفوضعیتاراضیوساختمانهای
فاقدسندرسمی

شناسه آگهی: 1298128
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تکلیف  موضوع ماده يک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی چمستان تصرفات 
مالکانه و بلامعارض متقاضی خانم اعظم محمدی، فرزند علی اصغر نســبت به 
ششدانگ يک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 10/22 مترمربع به شماره 
پلاک 336 فرعی از 15 اصلی واقع در قريه اناده بخش11 خريداری شده از 
آقای مهدی شاه حسینی، مالک رسمی محرز گرديده است لذا به موجب ماده3 
قانون تعیین تکلیف وضیعت ثبتی أراضي و ساختمان های فاقد سند رسمی و 
مــاده 13 آئین نامه مربوطه اين آگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز از طريق 
اين روزنامه و محلی / سراســری در شهرها منتشر و در روستاها رای هیات 
الصاق تا در صورتیکه اشــخاص ذينفع به آرای اعلام شــده اعتراض داشته 
باشند بايد از تاريخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاريخ الصاق در محل 
تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و رسید اخذ 
نمايند. معترض بايد ظرف يک ماه از تاريخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقديم 
دادخواست به دادگاه عمومی محل نمايد و گواهی تقديم دادخواست به اداره 
ثبت محل تحويل دهد که در  اين صورت اقدامات ثبت موکول به ازائه حکم 
قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد يا 
معترض، گواهی تقديم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره 
ثبت مبادرت به صدور ســند مالکیت می نمايد و صدور سند مالکیت مانع از 

مراجعه متضرر به دادگاه نیست.
 تاريخ انتشار نوبت اول: 1401/01/20
تاريخ انتشار نوبت دوم: 1401/02/04

رئیسادارهثبتاسنادواملاکچمستان،عینالهتیموری

آگهیفقدانسندمالکیت

شناسه آگهی: 1296510

خانم فريده کاشــانی منش، فرزند اصغر با شماره شناسنامه 1276 با ارائه 

استشــهاديه المثنی مصدق دفتر اسناد رسمی شــماره 106 کلاردشت طی 

درخواســت مورخ 99/04/03 ضمن اعلام مفقودی سند در اثر اسباب کشی 

منزل، تقاضای صدور ســند مالکیت المثنی سه دانگ مشاع از ششدانگ يک 

قطعه باغ به مساحت 705متر مربع تحت پلاک 90 فرعی از 6 اصلی قريه مجل 

واقع در بخش يک يیلاقی حوزه ثبتی شهرســتان کلاردشت با مستند مالکیت 

رای شــماره 10538 مورخ 75/11/09 هیات قانون ماده 147 اصلاحی ثبت 

شده ذيل شماره 4264 صفحه 366 جلد 34 با شماره چاپی سند 161821 

ســری الف/80 را نموده اســت. لذا در اجرای ماده 120 اصلاحی آيین نامه 

قانون ثبت مراتب در يک نوبت آگهی تا چنانچه اشخاصی مدعی انجام معامله 

با وجود ســند مالکیت نزد خود می باشند ظرف 10 روز از تاريخ انتشار آگهی 

اعتراض خود را همراه اصل ســند مالکیت يا سند معامله به اداره ثبت محل 

ارائه و رسید دريافت نمايند. چنانچه پس از اتمام مدت مقرر اعتراض ارائه 

نگردد و يا در صورت اعتراض اصل ســند مالکیت يا سند معامله ارائه نشود 

اين اداره مطابق مقررات اقدام به صدور ســند مالکیت المثنی به نام آخرين 

مالک خواهد نمود.

تاريخ انتشار: 1401/01/20

روح الــه خزائی کوهپر، سرپرســت اداره ثبت اســناد و املاک شهرســتان 

کلاردشت

رونوست: ستاد محترم اجرای فرمان حضرت امام)ره(

آگهیمفقودی
برگ ســبز ســواری ســمند رنگ نقراه ای متالیک مدل 1383به شــماره موتور 
12482014423وشاســی 82255625وشــهربانی ايــران 54_991ج63به 

مالکیت قدبر خیرسته مفقود گرديده واز درجه اعتبار ساقط میباشد.يزد

آگهیفقدانسندمالکیتششدانگپلاک903/685واقعدرچهارروستائیبخش
ششبوشهر

آقای منوچهر قايد زاده، مالک ششدانگ 903/685 واقع در چهارروستائی گناوه بخش شش 
بوشهر با تسلیم استشهاد محلی گواهی شده دفتر 37 گناوه مدعی است که يک جلد سندن 
مالکیت ششدانگ پلاک 903/685 واقع در چهارروستائی گناوه بخش شش بوشهر که به نام 
نامبرده صادر و تســلیم گرديده است و تاکنون در قید تامین و بازداشت نمی باشد. به علت 
جابجايی مفقود گرديده است و درخواست صدور المثنی را نموده است لذا مراتب طبق اصلاح 
تبصره يک اصلاحی ماده 120 آيین نامه قانون ثبت اعلام می گردد که هر کس نسبت به ملک 
مورد آگهی معامله ای نموده با مدعی وجود ســند مالکیت نزد خود می باشد تا ده روز  پس از 
انتشــار اين آگهی به اداره ثبت اســناد و املاک گناوه مراجعه و اعتراض خود را ضمن ارائه 
اصل ســند مالکیت و با سند معامله تسلیم نمايد چنانچه ظرف مدت مقرر اعتراضی نرسد و 
يا در صورت اعتراض اصل ســند ارائه نشود المثنی سند طبق مقررات صادر و به متقاضی 

تسلیم خواهد شد. م الف 19
تاريخ انتشار: 1401/01/20

محمدچهابدار،رئیسثبتاسنادواملاکشهرستانگناوهازطرفعبدالحسینبکتاش

ادارهثبتاسنادواملاکبندرگناوه

هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی
آگهــی موضوع مــاده 3 قانون ماده 13 آيیــن نامه قانون تعیین تکلیف وضعیــت ثبتی و اراضی و 

ساختمان های فاقد سند رسمی
برابر رای شماره 140060324001004921 مورخ / /1400 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک بندر 
گناوه تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای احمد احمدی، فرزند ابراهیم به شــماره شناسنامه 
567 کد ملی 3539739701 صادره از گناوه را نسبت به ششدانگ يک قطعه زمین کشاورزی به 
مســاحت 223/31 مترمربع در قسمتی از پلاک 1361 اصلی واقع در مال قائد گناوه خريداری مع 
الواسطه از آقای الله کرم صفوی و شرکاء محرز گرديده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشــته باشــند می توانند از تاريخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به 
اداره تســلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را 
به مراجع قضايی تقديم نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 
طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شد. صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجعه 

ذيصلاح  قضايی نمی باشد. م الف2
تاريخ انتشار نوبت اول: 1401/01/20
تاريخ انتشار نوبت دوم: 1401/02/04

محمدچهابدار،رئیسثبتاسنادواملاکشهرستانگناوه،ازطرفعبدالحسینبکتاش

ادارهثبتاسنادواملاکبندرگناوه
هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی

آگهــی موضوع مــاده 3 قانون ماده 13 آيیــن نامه قانون تعیین تکلیف وضعیــت ثبتی و اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر رای شــماره 140060324001005157 مورخ 1400/12/02 هیات موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمان های فاقد سند رســمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت 
ملک بندر گناوه تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای شــکرالله خواجــه گیری، فرزند احمد به 
شماره شناسنامه 2 کد ملی 5299925591 صادره از ديلم را نسبت به ششدانگ يک قطعه زمین 
کشــاورزی مشهور به زمین مازه به مســاحت 1013/11مترمربع در قسمتی از پلاک 1361 اصلی 
واقع در مال قائد گناوه خريداری مع الواســطه از آقای ســیداحمد حسینی و شرکاء محرز گرديده 
است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که 
اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاريخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت يک ماه 
از تاريخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضايی تقديم نمايند. بديهی است در صورت 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شد. صدور 

سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجعه ذيصلاح  قضايی نمی باشد. م الف 12
تاريخ انتشار نوبت اول: 1401/01/20
تاريخ انتشار نوبت دوم: 1401/03/04

محمدچهابدار،رئیسثبتاسنادواملاکشهرستانگناوه،ازطرفعبدالحسینبکتاش

آگهیقانونتعیینتکلیفوضعیتاراضیوساختمانهای
فاقدسندرسمی

شناسه آگهی: 1298128
نظــر به دســتور مــواد 1 و 3 قانــون تعیین تکلیــف وضعیــت اراضی و 
ســاختمان های فاقد سند رســمی مصوب 1390/9/20 و برابر رای شماره 
140060310013021952 مــورخ 1400/11/16 هیــات قانون تعیین 
تکلیف  موضوع ماده يک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی چمستان تصرفات 
مالکانه و بلامعارض متقاضی خانم اعظم محمدی، فرزند علی اصغر نســبت به 
ششدانگ يک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 10/22 مترمربع به شماره 
پلاک 336 فرعی از 15 اصلی واقع در قريه اناده بخش11 خريداری شده از 
آقای مهدی شاه حسینی، مالک رسمی محرز گرديده است لذا به موجب ماده3 
قانون تعیین تکلیف وضیعت ثبتی أراضي و ساختمان های فاقد سند رسمی و 
مــاده 13 آئین نامه مربوطه اين آگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز از طريق 
اين روزنامه و محلی / سراســری در شهرها منتشر و در روستاها رای هیات 
الصاق تا در صورتیکه اشــخاص ذينفع به آرای اعلام شــده اعتراض داشته 
باشند بايد از تاريخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاريخ الصاق در محل 
تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و رسید اخذ 
نمايند. معترض بايد ظرف يک ماه از تاريخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقديم 
دادخواست به دادگاه عمومی محل نمايد و گواهی تقديم دادخواست به اداره 
ثبت محل تحويل دهد که در  اين صورت اقدامات ثبت موکول به ازائه حکم 
قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد يا 
معترض، گواهی تقديم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره 
ثبت مبادرت به صدور ســند مالکیت می نمايد و صدور سند مالکیت مانع از 

مراجعه متضرر به دادگاه نیست.
 تاريخ انتشار نوبت اول: 1401/01/20
تاريخ انتشار نوبت دوم: 1401/02/04

رئیسادارهثبتاسنادواملاکچمستان،عینالهتیموری

آگهیفقدانسندمالکیت

شناسه آگهی: 1296510

خانم فريده کاشــانی منش، فرزند اصغر با شماره شناسنامه 1276 با ارائه 

استشــهاديه المثنی مصدق دفتر اسناد رسمی شــماره 106 کلاردشت طی 

درخواســت مورخ 99/04/03 ضمن اعلام مفقودی سند در اثر اسباب کشی 

منزل، تقاضای صدور ســند مالکیت المثنی سه دانگ مشاع از ششدانگ يک 

قطعه باغ به مساحت 705متر مربع تحت پلاک 90 فرعی از 6 اصلی قريه مجل 

واقع در بخش يک يیلاقی حوزه ثبتی شهرســتان کلاردشت با مستند مالکیت 

رای شــماره 10538 مورخ 75/11/09 هیات قانون ماده 147 اصلاحی ثبت 

شده ذيل شماره 4264 صفحه 366 جلد 34 با شماره چاپی سند 161821 

ســری الف/80 را نموده اســت. لذا در اجرای ماده 120 اصلاحی آيین نامه 

قانون ثبت مراتب در يک نوبت آگهی تا چنانچه اشخاصی مدعی انجام معامله 

با وجود ســند مالکیت نزد خود می باشند ظرف 10 روز از تاريخ انتشار آگهی 

اعتراض خود را همراه اصل ســند مالکیت يا سند معامله به اداره ثبت محل 

ارائه و رسید دريافت نمايند. چنانچه پس از اتمام مدت مقرر اعتراض ارائه 

نگردد و يا در صورت اعتراض اصل ســند مالکیت يا سند معامله ارائه نشود 

اين اداره مطابق مقررات اقدام به صدور ســند مالکیت المثنی به نام آخرين 

مالک خواهد نمود.

تاريخ انتشار: 1401/01/20

روح الــه خزائی کوهپر، سرپرســت اداره ثبت اســناد و املاک شهرســتان 

کلاردشت

رونوست: ستاد محترم اجرای فرمان حضرت امام)ره(

آگهیمفقودی
برگ ســبز ســواری ســمند رنگ نقراه ای متالیک مدل 1383به شــماره موتور 
12482014423وشاســی 82255625وشــهربانی ايــران 54_991ج63به 

مالکیت قدبر خیرسته مفقود گرديده واز درجه اعتبار ساقط میباشد.يزد

آگهیفقدانسندمالکیتششدانگپلاک903/685واقعدرچهارروستائیبخش
ششبوشهر

آقای منوچهر قايد زاده، مالک ششدانگ 903/685 واقع در چهارروستائی گناوه بخش شش 
بوشهر با تسلیم استشهاد محلی گواهی شده دفتر 37 گناوه مدعی است که يک جلد سندن 
مالکیت ششدانگ پلاک 903/685 واقع در چهارروستائی گناوه بخش شش بوشهر که به نام 
نامبرده صادر و تســلیم گرديده است و تاکنون در قید تامین و بازداشت نمی باشد. به علت 
جابجايی مفقود گرديده است و درخواست صدور المثنی را نموده است لذا مراتب طبق اصلاح 
تبصره يک اصلاحی ماده 120 آيین نامه قانون ثبت اعلام می گردد که هر کس نسبت به ملک 
مورد آگهی معامله ای نموده با مدعی وجود ســند مالکیت نزد خود می باشد تا ده روز  پس از 
انتشــار اين آگهی به اداره ثبت اســناد و املاک گناوه مراجعه و اعتراض خود را ضمن ارائه 
اصل ســند مالکیت و با سند معامله تسلیم نمايد چنانچه ظرف مدت مقرر اعتراضی نرسد و 
يا در صورت اعتراض اصل ســند ارائه نشود المثنی سند طبق مقررات صادر و به متقاضی 

تسلیم خواهد شد. م الف 19
تاريخ انتشار: 1401/01/20

محمدچهابدار،رئیسثبتاسنادواملاکشهرستانگناوهازطرفعبدالحسینبکتاش

ادارهثبتاسنادواملاکبندرگناوه

هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی
آگهــی موضوع مــاده 3 قانون ماده 13 آيیــن نامه قانون تعیین تکلیف وضعیــت ثبتی و اراضی و 

ساختمان های فاقد سند رسمی
برابر رای شماره 140060324001004921 مورخ / /1400 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک بندر 
گناوه تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای احمد احمدی، فرزند ابراهیم به شــماره شناسنامه 
567 کد ملی 3539739701 صادره از گناوه را نسبت به ششدانگ يک قطعه زمین کشاورزی به 
مســاحت 223/31 مترمربع در قسمتی از پلاک 1361 اصلی واقع در مال قائد گناوه خريداری مع 
الواسطه از آقای الله کرم صفوی و شرکاء محرز گرديده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشــته باشــند می توانند از تاريخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به 
اداره تســلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را 
به مراجع قضايی تقديم نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 
طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شد. صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجعه 

ذيصلاح  قضايی نمی باشد. م الف2
تاريخ انتشار نوبت اول: 1401/01/20
تاريخ انتشار نوبت دوم: 1401/02/04

محمدچهابدار،رئیسثبتاسنادواملاکشهرستانگناوه،ازطرفعبدالحسینبکتاش

ادارهثبتاسنادواملاکبندرگناوه
هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی

آگهــی موضوع مــاده 3 قانون ماده 13 آيیــن نامه قانون تعیین تکلیف وضعیــت ثبتی و اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر رای شــماره 140060324001005157 مورخ 1400/12/02 هیات موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمان های فاقد سند رســمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت 
ملک بندر گناوه تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای شــکرالله خواجــه گیری، فرزند احمد به 
شماره شناسنامه 2 کد ملی 5299925591 صادره از ديلم را نسبت به ششدانگ يک قطعه زمین 
کشــاورزی مشهور به زمین مازه به مســاحت 1013/11مترمربع در قسمتی از پلاک 1361 اصلی 
واقع در مال قائد گناوه خريداری مع الواســطه از آقای ســیداحمد حسینی و شرکاء محرز گرديده 
است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که 
اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاريخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت يک ماه 
از تاريخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضايی تقديم نمايند. بديهی است در صورت 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شد. صدور 

سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجعه ذيصلاح  قضايی نمی باشد. م الف 12
تاريخ انتشار نوبت اول: 1401/01/20
تاريخ انتشار نوبت دوم: 1401/03/04

محمدچهابدار،رئیسثبتاسنادواملاکشهرستانگناوه،ازطرفعبدالحسینبکتاش
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استان
 طی نوروز1401 صورت گرفت؛

انجام 5 هزار و 426  مورد بازدید از مراکز عرضه 
فرآورده های خام دامی در گلستان 

گرگان -مهناز محمد زمانی مدیر کل دامپزشکی گلستان گفت: در راستای 
طرح تشدید نظارت بهداشتی دامپزشکی بر مراکز تولید، عرضه و نگهداری مواد 
غذایی از 14 اسفند 1400 تا پایان تعطیلات ، مجموعا 5 هزار و 426 مورد بازدید 
از مراکز عرضه و فروش انواع فرآورده خام دامی در ســطح استان گلستان انجام 
شد.دکتر غلامرضا محرابی افزود: در این طرح ضمن بازدید از 5 هزار و 426 مرکز 
عرضه و رستوران در سراسر استان، 7816  کیلوگرم انواع  فراورده خام دامی  ضبط  
شــد که پس از نمونه برداری از 4 مورد و تایید عدم ســلامت، از این مقدار 3816 
کیلوگرم  به روش بهداشــتی معدوم  و از چرخه مصرف خارج شد .وی افرود : در 

همین راستا نیز 42 مورد از موارد تخلف نیز به مراجع قضایی معرفی شدند.
محرابی اذعان کــرد: طی این مــدت تعــداد 30107 رأس دام ســبک با وزن 
511306 کیلوگرم و 1717 رأس دام سنگین با ورن 292025 کیلوگرم  و تعداد 
10501595 قطعه طیور با وزن 20271150 کیلوگرم  در کشتارگاههای دام و 
طیور استان و تحت نظارت بهداشتی کارشناســان دامپزشکی ذبح و وارد چرخه 

مصرف شده است.
مدیر کل دامپزشکی گلســتان تاکید کرد: نظارت بهداشتی بر فرآورده های خام 
دامی و تضمین کیفیت و تأمین غذای سالم برای عموم شهروندان از اهم وظایف 

دامپزشکی است.
محرابی خاطرنشان کرد: لازم است شهروندان هنگام خرید گوشت قرمز از مراکز 
مجاز به برچسب و مهر دامپزشکی و در هنگام خرید گوشت مرغ به تاریخ انقضای 
مندرج بر روی مرغ های بسته بندی شده توجه کرده و در صورت مشاهده هرگونه 

تخلف بهداشتی با شماره تلفن 1512 دامپزشکی استان تماس بگیرند

  

۷۲ درصد از سدهای استان اصفهان خالی است

اصفهان    مدیر بهره برداری و نگهداری از تاسیسات آبی شرکت آب منطقه ای 
اصفهان گفت: 373 میلیون متر مکعب آب در سدهای این استان ذخیره شده که 

نشان می دهد 72 درصد از این مخازن خالی است.
احســان الله امینی افزود: میزان ذخیره فعلی آب در سدهای این استان نسبت به 
متوسط بلند مدت 56 درصد کاهش داشته است و در مقایسه با سال قبل نیز هفت 

میلیون متر مکعب کمتر است.
وی اضافه کرد:  ذخیره ســد مخزنی زاینده رود با گنجایــش یک میلیارد و 250 
میلیون متر مکعب به عنوان اصلی ترین ســد این خطه 314 میلیون مترمکعب 

است که در مقایسه با بلندمدت ) دوره 52 ساله( 60 درصد کاهش دارد.
مدیر بهره برداری و نگهداری از تاسیســات آبی شــرکت آب منطقه ای اصفهان 
درباره ســد گلپایگان واقع در غرب استان اظهارداشــت: ذخیره این مخزن این 
روزها به 19.6 میلیون مترمکعب رسیده اســت، مقدار آن به نسبت مدت مشابه 

سال قبل بدون تغییر  اما در مقایسه با بلند مدت 30 درصد کمتر  است.
به گفته امینی، ذخیره کنونی ســد قره آقاچ شهرستان ســمیرم واقع در جنوب 

استان با گنجایش 21 میلیون مترمکعب، 20 میلیون مترمکعب برآورد می شود.
وی با اشــاره به اینکه ســد حنــای ســمیرم 9.8 میلیون مترمکعــب آب دارد 
اظهارداشت: مقدار ذخیره این سد در مدت مشابه ســال گذشته 16.7 میلیون 
مترمکعب بود که نشانگر کاهش 40 درصدی است، ضمن اینکه در مقایسه با بلند 

مدت 50 درصد کاهش دارد.
مدیر بهره برداری و نگهداری از تاسیســات آبی شــرکت آب منطقه ای اصفهان 
خاطرشان کرد: سد خمیران در شهرستان تیران و کرون 6.8 میلیون مترمکعب 
آب دارد که به نسبت مدت مشابه سال گذشــته 34 درصد و در مقایسه میانگین 

بلند مدت 43 درصد افزایش نشان می دهد.
امینی درباره سد باغکل واقع در شهرستان خوانســار افزود: ذخیره آن 2 میلیون 

مترمکعب و 20 درصد کمتر از سال 1400 است.

 

 واکسیناسیون تمام کودکان 
ورت ندارد زیر ۵ سال علیه سرخک ضر

سرپرست مرکز بهداشــت غرب اهوازگفت: افرادی که  اهواز - محمد مجدم
فرزند زیر 5 سال دارند و به هر دلیلی واکسن سرخک فرزندشان را انجام نداده اند، 
به تاخیر انداخته اند یا مطمئن نیستند که انجام داده اند یا نه، به مراکز بهداشتی، 
درمانی مراجعه کنند و از این که فرزندشــان نیاز به واکسن دارد یا خیر مطمئن 

شوند.
دکتر شایسته شمی پور سرپرست مرکز بهداشــت غرب اهواز با اشاره به ابتلای 
164 نفر درکشور به سرخک گفت: باید توجه شود که این بیماری واگیردار است و 

احتمال اینکه به افراد بیشتری سرایت کند، زیاد است.
وی افزود: افرادی که فرزند زیر 5 ســال دارند و به هر دلیلی واکســن ســرخک 
فرزندشان را انجام نداده اند، به تاخیر انداخته اند یا مطمئن نیستند که انجام داده 
اند یا نه، به مراکز بهداشــتی، درمانی مراجعه کنند و از این که فرزندشان نیاز به 

واکسن دارد یا خیر مطمئن شوند.
شــمی پور تصریح کرد: واکسیناســیون تمام کودکان زیر 5 سال علیه سرخک 
ضرورت ندارد و فقط والدین کودکانی که واکســینه نشده اند به مراکز بهداشتی 

مراجعه کنند
سرپرســت مرکز بهداشــت غرب اهواز در پایان افزود: به طور معمول واکســن 

سرخک در قالب واکسن MMR در 12 و 18 ماهگی تزریق میشود.

سرپرست بهزیستی گلستان:

 پویش ضیافت مهربانی رمضان
 در گلستان اجرا می شود

گرگان - مهناز محمد زمانی سرپرست بهزیســتی گلستان از اجرای پویش 
ضیافت مهربانی در ماه مبارک رمضان در استان خبر داد.

عارف کیانی در گفتگو بــا خبرنگار اظهارکرد: با توجه به فرارســیدن ماه مبارک 
رمضان و لــزوم تامین نیازمندی های خانواده های تحت پوشــش بهزیســتی 
استان، پویش ضیافت مهربانی در اســتان اجرا خواهد شد.سرپرست بهزیستی 
گلســتان ضمن تأکید بر اســتفاده از ظرفیت خیران، افزود: این طرح از روز اول 
ماه رمضان آغاز شده و تا عید ســعید فطر ادامه دارد.وی بیان کرد: در اجرای این 
طرح از ظرفیت تمام موسســات و مراکز تحت پوشش بهزیستی استفاده خواهد 
شد.کیانی عنوان کرد: مردم می توانند کمک های خود را از طریق شماره حساب 
و یا درگاه اینترنتی پرداخت کنند و یا برای تحویل کمک های غیرنقدی به ادارات 
بهزیستی، موسسات خیریه، مراجعه کرده تا در اسرع وقت بین نیازمندان توزیع 

شود

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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شــیراز-چراغی  مدیر عامل کشــتیرانی 
جمهوری اســلامی ایران با حضور در ســازمان 
منطقه ویژه پارس با مدیر عامل این سازمان دیدار 
و در خصوص برخی مســائل فیمابین گفت و گو 

کرد.
به گــزارش پایگاه اطــلاع رســانی منطقه ویژه 
پارس،سخاوت اسدی مدیر عامل سازمان منطقه 
ویژه پارس در این دیدار با اشــاره به نقش پارس 
جنوبی در اقتصاد کشور گفت: رویکرد ما حمایت 
از سرمایه گذاری در منطقه است لذا با این دیدگاه 
هیچ تفاوتی نیز میان بخش دولتی و یا خصوصی 
وجود ندارد زیــرا اعتقاد داریم ســرمایه گذاری 
ضمن ایجــاد ارزش افزوده  ، برای کشــور تولید 

ثروت می کند.

 اسدی وجود اراضی مناسب، نزدیکی به خوراک 
اصلی و آب راه بین المللی خلیــج فارس و وجود 
بنادر متعــدد بــرای پهلوگیری کشــتی های 
غول پیکــر را از ظرفیت های مهــم منطقه برای 
سرمایه گذاری دانســت و افزود: شــرایط برای 
ســرمایه گذاری در بخش های پایین دســتی و 
میان دســتی منطقه فراهم است و تسهیل گری 
در ســرمایه گذاری از مهمترین اهداف سازمان 

منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس است. 
محمد رضا مدرس خیابانی نیز با اشــاره به نقش 
راهبردی ناوگان کشــتیرانی جمهوری اسلامی 
ایران در تجارت کشــور گفت:در شرایط تحریم 
هدف اصلی دشــمن اختلال در جریــان واردات 
مواد اولیه و کالاهای اساســی به کشــور اســت 

که خوشــبختانه بــا تدابیری که توســط دولت 
اندیشیده شده اســت همه اهداف دشمنان ناکام 

مانده است.
مدیر عامل کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران با 
تاکید بر اینکه کشتیرانی ســتون فقرات تجارت 
جهانی کشور اســت افزود:  تمام تلاش همکاران 
ما در کشــتیرانی این اســت که جریان صادرات 
و واردات کالا به کشــور مختل نشــود بنابراین با 
وجود تلاش دشــمن برای اختلال در این زمینه 
و همچنین توقف همکاری شــرکت های حمل و 
نقل خارجی بویژه در بخش دریایی خوشخبتانه 
هیچ مشکلی در تامین کالاهای اساسی در کشور 
بوجود نیامده اســت که این خود یک دســتاورد 

بزرگ برای کشتیرانی جمهوری اسلامی است.

قزوین-مریم نقدی      مدیرعامل شــرکت شــهرک های 
صنعتی قزوین گفــت: 45 واحد تولیدی بــا ظرفیت زیر 50 
درصد در شهرک ها و نواحی صنعتی استان شناسایی شده که 
امسال تلاش می شود تا با حمایت های مختلف فنی و اعتباری 

تولید و ظرفیت شان افزایش یابد.
رضا صفاری با اعلام این خبر افــزود: کمک به افزایش ظرفیت 
تولید واحدهایی کــه زیر 50 درصد به فعالیــت می پردازند و 
زمینه افزایش تولید دارند، یکی از اولویت ها و برنامه های مهم 
سازمان صنایع کوچک و شــهرک های صنعتی ایران در سال 

جاری به شمار می رود.
مدیرعامل شرکت شــهرک های صنعتی استان قزوین با بیان 
اینکه امیدواریم شــرایط اقتصادی و وضع تولیــد به گونه ای 
رقم بخورد که علاوه بر این تعداد واحــد، صنایعی که با کمتر 
از ظرفیت خود فعال هســتند نیز تولید خود را افزایش دهند، 
گفت: در کنار این موضوع، احیای واحدهــای تولیدی راکد و 
غیرفعال نیز با جدیت در دستور کار قرار دارد. وی اظهار داشت: 
جایگزینی سرمایه گذار و تغییر خط تولید، کمک به تامین مواد 

اولیه، ارایه تســهیلات مورد نیاز و تامین سرمایه درگردش از 
جمله حمایت هایی اســت که برای احیای واحدهای تولیدی 
راکد در شهرک های صنعتی استان قزوین مورد پیگیری قرار 
دارد. این مسوول با اشاره به ضرورت حمایت از صنایع کوچک 
به جهت تکمیل زنجیــره های تولید و کمک بــه ارتقای آنها، 
گفت: در کنار توسعه و تقویت زیرســاخت ها در شهرک ها و 
نواحی صنعتی استان قزوین و جذب سرمایه گذار، کمک های 
فنی و مشاوره ای به صنایع کوچک را نیز در زمینه های مختلف 
از جمله عارضه یابی، بازاریابی، فن بازار و رفع نیازهای فناورانه 
و شرکت در نمایشــگاه های داخلی و خارجی ارایه می دهیم. 
صفاری در ادامه با اشاره به نام گذاری سال جدید به نام »تولید، 
دانش بنیان، اشتغال آفرین« از سوی مقام معظم رهبری،اظهار 
داشت: در کنار مشوق های مربوط به واگذاری زمین به شرکت 
های دانش بنیان، در شهرک های مختلف صنعتی استان اقدام 
به ســاخت واحدهای کارگاهی می کنیم تا آنها را برای انجام 
فعالیت تولیدی و تبدیــل ایده به تولید در اختیــار گروه ها و 

شرکت های کوچک دانش بنیان قرار بدهیم.

سنندج    مدیر توزیع برق شهرستان ســقز بــا بیان اینکه 
شبکه برق 38 روســتای واقع در محور ســقز به بانه به کابل 
خود نگهدار تبدیل شــد، گفت: با اجرای این پــروژه تعداد 
روستاهای عاری از شبکه سیم مســی در شهرستان سقز به 

120 روستا افزایش یافت.
عبــدالله ابراهیمی اظهار کرد: یکی از فعالیت های شــاخص 
انجام شده در حوزه اصلاح و بهسازی شــبکه، تبدیل شبکه 
سیم مسی 38 روســتای واقع در مسیر ســقز به بانه به کابل 
خودنگهدار بود که در ســال 1400 آغاز و در همان سال نیز 

به اتمام رسید.
وی با اشــاره به اینکه 260 روســتای بالای 5 خانوار در این 
شهرســتان از نعمت برق برخوردارند، افزود: بــا اجرای این 

پروژه تعداد روســتاهای عاری از شــبکه ســیم مســی در 
شهرستان سقز به 120 روستا افزایش یافت.

مدیر توزیع برق شهرســتان ســقز گفــت: در مجموع برای 
تبدیل 40 کیلومتر شبکه سیم مسی به کابل خودنگهدار در 
این روستاها بیش از 5 میلیارد تومان اعتبار صرف شده است.

ابراهیمی عنوان کــرد: همزمان با اجرای این پروژه شــبکه 
برق 4 روستای قبغلو، شــیخ چوپان، هیجانان و خیدر نیز با 
جابجایی و نصب 112 تیر روشــنایی به طور کامل نوسازی 

و اصلاح شد.
وی در ادامــه گفت: بــا اجرای ایــن پروژه بخــش زیادی 
ازمشکلات شبکه های فشارضعیف در روستاهای شهرستان 
سقز مرتفع می شود و بر اســاس پیش بینی صورت گرفته تا 

پایان سال 1401 شبکه برق تمام روستاهای 
این شهرســتان به کابل خودنگهــدار تبدیل 
خواهد شــد. مدیر توزیع برق شهرستان سقز 
در ادامه اظهار کرد: طول شبکه فشار ضعیف 
در مناطق شــهری و روســتایی شهرستان 
سقز 700 کیلومتر اســت که تاکنون قریب به 
500 کیلومتر آن تعمیر و به کابل خودنگهدار 

تبدیل شده است.
ابراهیمی هدف از اجرای ایــن پروژه را حذف 
شبکه های فرســوده، افزایش ضریب ایمنی 
شــبکه، ایجاد مبلمان شــهری و روستایی و 

استاندارد سازی شبکه عنوان کرد.

 کرج       رئیس اداره فرش سازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان البرز از ایجاد اشتغال مستقیم برای 611 نفر در بخش 
های مشاغل خانگی استان البرز و ثبت بالاترین عملکرد در 
زمینه صدور مجوز، ساماندهی و حمایت از مشاغل خانگی 

در سال 1400 خبر داد.
 احمدرضا عسگری گفت: بر اساس هدف گذاری انجام شده 
از سوی ســازمان صنعت، معدن و تجارت استان البرز و در 
حمایت از تولید کنندگان مشاغل خانگی و زنان سرپرست 
خانوار، شناســایی افراد حائز شــرایط، افزایش وتسریع در 
صدور مجوز در دستورکار این ســازمان قرار گرفته و صدور 
مجوز در یک سال گذشته در مقایسه با مدت مشابه،حدود 

444 درصد رشد داشته است.
وی افزود: با توجه به میــزان اعتبار تخصیصی به مبلغ 500 
میلیارد ریال، تعداد 647 طرح جمعاٌ به ارزش 259 میلیارد 
ریال به بانک معرفی شده اند که به استناد اطلاعات مندرج 

در ســایت وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به 498طرح 
179 میلیارد ریال تسهیلات پرداخت شده و 149 طرح در 
بانک های عامل در دست بررسی می باشــد که با پرداخت 
تسهیلات به  این 498 طرح تاییدشده 611  نفر اشتغالزایی 

مستقیم صورت گرفته است.
عســگری گفت: از 1446 مجــوز صادر شــده، 724 مورد 
مجوزهای مشــاغل خانگی مســتقل، 24 مورد مجوزهای 
مشاغل خانگی پشــتیبان، 495 مورد مجوز با معرفی نامه 
اداره کل بهزیســتی، 105 مورد مجوز مشــاغل خانگی با 
معرفی نامه اداره کل بنیاد شــهید و 98 مورد مجوز مشاغل 

خانگی با معرفی نامه کمیته امداد استان بوده است.
وی در پایان گفت: از مجموع مجوزهای صادره )مســتقل( 
براساس رسته های شغلی مشــاغل خانگی، دوخت لباس 
با 486 مورد، قالی بافی با 310 مورد و ملحفه دوزی با 204 

مورد در رتبه های اول تا سوم قرار دارند.

وین قز

کردستان

وین افزایش می یابد ظرفیت تولید ۴۵ واحد در شهرک های صنعتی قز

مدیر توزیع برق شهرستان سقز:

وستای سقز عاری از شبکه سیم مسی شد ۱۲۰ ر

رشد ۴۰۰ درصدی صدور مجوز مشاغل خانگی در البرز

اردبیل       شهردار اردبیل گفت: عملیات اجرایی پل قدس 
اردبیل به خوبی پیش می رود و پیش بینی می شود تا پایان 

سال این پروژه بطور کامل به بهره برداری برسد.
محمود صفری افزود: عرشه اصلی پل قدس سال گذشته با 
حضور مسئولان استانی افتتاح شد و بعد از آن بخاطر شرایط 
جوی اجرای پروژه به کندی پیش رفت و در حال حاضر هم 
تلاش می کنیم در زمان مقرر عملیــات اجرایی این پروژه 

تسریع و در زمان مقرر به بهره برداری برسد.
شهردار اردبیل با بیان اینکه عملیات بتن ریزی پل به انجام 
رسیده است، گفت: طی چند ماه اخیر بیش از سه هزار و 600 

متر مکعب بتن ریزی در پل قدس اجرا شده است.
صفری افزود: پل قدس یکی از پروژه هایی اســت که عرشه 
اصلی آن برای کاهش بار ترافیکی در شهر و کمک به عبور و 
مرور مردم بصورت آزمایشی افتتاح شد ولی تاکنون تحویل 
موقت و قطعی در خصوص آن انجام نشده است به طوری که 
در اذهان عمومی این ذهنیت به وجود آمــده که این پروژه 
با ایرادات فاحش افتتاح شــده در حالی که اینگونه اظهارات 

کذب و بی اساس است.
 وی ادامه داد: پروژه پل قدس با 32 هزار متر مربع عرشه جزو 
پروژه های با مقیاس بزرگ محســوب می شود ولی شرایط 

اقتصادی و تغییرات قیمت مصالــح بویژه آهن آلات اجرای 
پروژه را با مشــکلاتی مواجه کرده اســت که امید اســت با 

تخصیص اعتبارات لازم این پروژه به سرانجام برسد.
صفری افزود: با تکمیل و بهره بــرداری پل قدس بیش از 80 
درصد گره ها و مشــکلات ترافیکی مسیر ایستگاه سرعین و 

خیابان های منتهی به میدان قدس اردبیل برطرف می شود.
شهردار اردبیل با اشاره به نوسازی ناوگان حمل و نقل درون 
شهری اردبیل افزود: برای نخســتین بار 30 میلیارد تومان 
به صورت بلاعــوض و 30 میلیارد تومان وام برای نوســازی 
اتوبوس ها اختصاص یافت تا بتوانیم برای مسیرهای اردبیل 
- نیر، آبی بیگلو و کمربندی ها که نیازمند اتوبوس هســتند 

اقدامات لازم را انجام دهیم.

بوشــهر - رضا حیدري     محمد شــکیبی نسب 
سرپرســت اداره کل بنادر و دریانوردی استان بوشهر گفت: 
در سال 1400 و در مقایسه با سال 99، بندر بوشهر در تخلیه 
و بارگیری کالا رشد 21 درصدی و در قسمت کانتینری نیز 

رشد 10 درصدی را داشته است.
به گزارش روابط عمومی، محمد شــکیبی نسب سرپرست 
اداره کل بنادر و دریانوردی استان بوشــهر در اینباره افزود: 
سال 1400 با وجود تحریم های ظالمانه و شرایط کرونایی، 
با رعایت شیوه نامه های بهداشــتی میزان تخلیه و بارگیری 
کالا نسبت به مدت مشابه ســال قبل آن 21 درصد افزایش 

یافته است.
وی عنوان کرد: در تخلیــه و بارگیــری کالا کانتینری نیز 
بندر بوشهر در سال 1400 نسبت به ســال 99 افزایش 10 

درصدی را به ثبت رسانده است.
سرپرســت اداره کل بنادر و دریانوردی اســتان بوشهر در 
خصوص افزایش صادرات از بنادر اســتان بوشــهر تصریح 
کرد: با توجه به برگزاری مســابقات جام جهانی فوتبال در 
کشور قطر ، بنادر استان بوشــهر از جایگاه و نقش ویژه ای در 
فعالیت های اقتصادی از جمله صادرات برخوردار می باشند 
از اینرو مواد معدنی و مصالح ساختمانی بیشتر محموله های 

صادراتی در سال 1400 بوده که 85 درصد آن از بندر بوشهر 
به 2 کشور قطر و کویت صادر شده است.

وی بیان کرد: بخشــی از محموله های وارداتی نیزدر ســال 
گذشــته کالا اساســی از جمله برنج بود که در بندر بوشهر 
تخلیه شد.و انشالله در سال جدید نیز این روند ادامه خواهد 

داشت.
محمد شکیبی نسب ضمن اشاره به طرح توسعه بندر بوشهر 
در مجتمع بندری نگین ،خاطر نشــان کرد: اکنون 2 طرح 
مهم در این مجتمع بندری در حال اجرا است که با تحقق آن 

تحول مهمی در فعالیت های بندری ایجاد می شود.

اردبیل بوشهر

وژه پل قدس اردبیل تا پایان سال جاری بهره برداری می شود پر رشد ۲۱ درصدی تخلیه و بارگیری کالا در بندر بوشهر

مدیر عامل کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران:

وت می کند سرمایه گذاری در پارس جنوبی برای کشور تولید ثر



 روزنامه سراسری صبح ایران
  اقتصادی،  سیاسی، اجتماعی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول: امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴۶، واحد ۸
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵9۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰

صفحه 8
شنبه     20 فروردین    شماره 1019

سرمایه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

www . K H A R I D A A R O N L I N E . i r

kharidaar.ir@gmail.com

دبیر شورای هماهنگی بانک های دولتی:

پرداخت وام ازدواج ۱۲۰ میلیون تومانی لازم الاجراست

خریدار  دبیر شــورای هماهنگــی بانک های 
دولتی گفت: پرداخــت وام ازدواج ۱۲۰ میلیون 

تومانی لازم الاجراست.
 علیرضا قیطاســی گفت: بانک ها همکاری لازم 
را در پرداخــت وام ازدواج دارند، امــا اگر به هر 
دلیلی مشــکلی در این زمینه وجود داشــت، 
متقاضی می تواند در ســامانه ثبت شــکایت در 
سایت بانک مورد نظر، نســبت به ثبت شکایت 
خود اقدام کند که در ۲۴ ســاعت رســیدگی 

خواهد شد.
وی افزود: بانــک مرکــزی ۱۰ فروردین ۱۴۰۱ 
بخشــنامه تسهیلات قرض الحســنه ازدواج را به 
شــبکه بانکی ابلاغ کرد. این ابلاغیه به استناد بند 
الف تبصره ۱۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ کشــور است 
که جزئیات پرداخت تســهیلات در آن قید شده 

است.
دبیر شــورای هماهنگی بانک های دولتی ادامه 

داد: وام ازدواج متناســب با منابع بانک ها از محل 
۱۰۰ درصد ســپرده قرض الحســنه و ۵۰ درصد 

سپرده های جاری آنهاست.
قیطاسی با اشــاره به اینکه در حال حاضر بانک ها 
مکلف هستند بر اساس نظام اعتبارسنجی نسبت 
به اخــذ ضامن از متقاضــی اقدام کننــد، تاکید 
کرد: مبلــغ وام ازدواج برای زوجینــی که تاریخ 
ازدواجشــان از اول فروردیــن 9۷ به بعد اســت 
۱۲۰ میلیــون تومان با کارمــزد ۴ درصد و مدت 
بازپرداخت ۱۰ ســاله تعیین شده است. افراد زیر 
۲۵ سال نیز ۱۵۰ میلیون تومان دریافت خواهند 

کرد.
دبیر شــورای هماهنگی بانک های دولتی با بیان 
اینکه تمامی بانک ها موظف شــده اند که ماهانه 
گزارش عملکرد خود در این حوزه اطلاع رســانی 
کنند، اظهــار کرد: بانک ها همراهــی کامل را در 
این زمینه خواهند داشت و مشکلی در این زمینه 

وجود ندارد. متقاضی باید در سامانه ثبت نام کند 
و بعد از تکمیل مدارک، بانک مورد نظر بر اســاس 
منابع و ظرفیت آن به متقاضی معرفی می شــود. 
بر اســاس آمار، 9۰ درصــد افــراد متقاضی وام 
ازدواج در سال ۱۴۰۰، تسهیلات خود را دریافت 
کرده اند و بانک ها همکاری بسیار خوبی را در این 

زمینه داشته اند.
وی افزود: اگر به هر دلیلی متقاضیان با مشکلی در 
این زمینه مواجه شدند می توانند به سایت بانک 
مورد نظر خود مراجعه و در ســامانه رسیدگی به 
شکایات نسبت به ثبت شــکایت خود اقدام کنند 
که ظرف ۲۴ ساعت پاسخ مناســب ارائه خواهد 

شد.
به گفتــه وی، در حــال حاضر این قانــون لازم 
الاجراســت چرا که از ســوی بانک مرکزی ابلاغ 
شده و قطعاً هماهنگی لازم با شورای پول و اعتبار 

نیز انجام گرفته است.

طلا

در حالی کــه ارزش دلار به دلیل 
احتمال افزایش شدید نرخ بهره 
توسط فدرال رزرو آمریکا افزایش 
یافت و تا حدی تقاضای پناهگاه 
امن ناشــی از تشــدید درگیری 
روســیه و اوکراین را جبران کرد، 
طلا امروز جمعه هشــتم آوریل، 

در بازه محدودی معامله شد.
 هر اونس طــلا تا ســاعت ۱۱ و 
۲۰ دقیقه صبح به وقت شــرقی 
با ۲.۶۰ درصــد کاهش به ۱9۲۸ 
دلار و ۶۰ سنت رســید و طلای 

آمریکا بــا ۰.۱۳ درصد 
کاهش بــه ۱9۲9 دلار 

و ۶۰ سنت رسید.
جفری هالی، تحلیلگر 
 OANDA ارشــد 
گفت: طلا در این هفته 
با توجــه بــه افزایش 

بازدهــی آمریــکا و دلار آمریکا 
جایگاه نسبتا خوبی داشته است 
اما ممکن اســت از رونــد نزولی 
حمایت  کند.دلار آمریکا در برابر 
ســبدی از ارزها به بالاترین حد 

خود در دو ســال اخیر 
رســید و با حمایت از 
اظهــارات تند چندین 
فدرال  سیاســت گذار 
خواســتار  کــه  رزرو 
سرعت بیشتر افزایش 
نــرخ بهره بــرای مهار 
سریع تورم هســتند به بهترین 
هفته خــود در یک ماه گذشــته 
رســید.به نقل از رویتــرز، دلار 
قوی تر باعث می شــود طلا برای 
دیگــر دارنــدگان ارز جذابیت 

کمتری داشــته باشــد. بازدهی 
شــاخص ۱۰ ســاله خزانه داری 
ایالات متحــده بــه بالاترین حد 
خود در ســه ســال اخیر رسید و 
هزینه فرصت نگهداری شــمش 
بدون بازده را افزایش داد.در بازار 
سایر فلزات ارزشــمند، هر اونس 
نقره با نرخ ۲۴.۵۷ دلار ثابت بود. 
پلاتین با ۰.۲ درصــد کاهش به 
9۶۱.۰۵ دلار رسید و پالادیوم با 
۱.۵ درصد افزایش به ۲۲۶۷ دلار 

و ۵۵ سنت رسید.

طلا شکست خورد

توسط بانک کشاورزی صورت گرفت
حدود17هزارمیلیارد ریال جرایم  تسهیلات 

بدهکاران بخش کشاورزی بخشوده شد
بانک کشاورزی به منظور مســاعدت با بدهکاران بخش کشاورزی که 
دچار حوادث غیر مترقبه از جمله خشکســالی شده اند و در اجرای بند 
خ تبصره ۳۳ قانون برنامه ششم توسعه بیش از ۷۳هزار میلیارد ریال از 

مطالبات خود را تعیین تکلیف کرد.
به گــزارش روابــط عمومــی و همــکاری های بیــن الملــل بانک 
کشــاورزی،دراجرای این قانون و از چهارم اســفند ماه ســال گذشته 
تا ۶ فروردین ســال ۱۴۰۱ ســود و متفرعات بیــش از۱۰۰هزارفقره 
از تســهیلات بدهکاران مشــمول ایــن قانون بــه مبلغــی بیش از 
۱۶۸۵۴میلیارد ریال بخشــوده و به حســاب مطالبات از دولت منظور 

شده است.
بر اساس این گزارش،کشــاورزانی که مشــتری بانک کشاورزی بوده 
و از این بانک تســهیلاتی در بخش تولید دریافت کــرده اند و به علت 
وقوع خشکســالی قادر به بازپرداخت بدهی خود در سال گذشته نشده 

اند،مشمول استفاده از این مساعدت   می شوند.
این گزارش می افزاید شعب بانک کشاورزی،پس از معرفی کشاورزان 
خسارت دیده از سوی شورای بررسی خســارت استان ها،با مشمولان 

این قانون مساعدت و  بدهی آنان را تعیین تکلیف خواهند کرد.

صادرات 100 میلیارد دلاری دست یافتنی است
 تحقق شعار سال موجب رشد تجارت خارجی 

کشور می شود
 عضو کمیســیون صادرات غیرنفتی اتاق بازرگانــی، صنایع، معادن و 
کشــاورزی ایران با بیان اینکه صادرات ۱۰۰ میلیارد دلاری غیرنفتی 
با استفاده از توانمندی های داخلی دســت یافتنی است، گفت: با رونق 
تولید و رشــد محصولات دانش بنیان، اشــتغال افزایش می یابد و این 

روند موجب رشد تجارت خارجی کشور خواهد شد.
»جمشــید نفر«  با بیــان اینکه برای دســتیابی به صــادرات با ارزش 
افزوده بالا باید اقدام بــه تجارت در زمینه صنایع هایتک )پیشــرفته( 
و محصولات دانش بنیان کرد، اظهار داشــت: در ســال ۱۴۰۰ با وجود 
۴۸ میلیارد دلار صادراتی که انجام شده اســت، اما واردات بیشتر بود، 
زیرا کالاها به صورت خام صادر و با ارزش افزوده بیشــتر بعد از فرآوری 
وارد کشور شــده اند.وی با اشــاره به تعیین شعار ســال از سوی مقام 
معظم رهبری، خاطرنشــان کرد: به نظر می رســد در این زمینه شاهد 
سیاست های تشویقی برای محصولات دانش بنیان باشیم و بتوانیم این 

صادرات با ارزش افزوده را افزایش دهیم.

صادرات دو نوع نعمت و همت است
عضو اتاق بازرگانی ایران تصریح کرد: به طورکلی صادرات شامل دو نوع 
نعمت و همت است که نخست مربوط به نفت، میعانات گازی و کالاهای 
ارتباط با پتروشــیمی و بخــش دوم عبارت از فرش، صنایع دســتی و 
کشاورزی می شود که در کشوری هستیم که فضای چهار فصل داریم و 

می توانیم محصولات متنوع و زیادی را تولید کنیم.
وی افزود: در بخش همت می توانیم صــادرات کالاها و خدمات با عنصر 
دانش بنیــان را افزایش دهیم که نفع کشــور را به دنبــال دارد و حتی 
در زمینه معیانات گازی به جای خام فروشــی می توانیــم با فرآوری و 
بهره مندی از صنایع پلیمری با ارزش افزوده بیشــتر کالاها را به فروش 

برسانیم.

صادرات 1۰۰ میلیارد دلار صادرات دست یافتنی است
نفر خاطرنشــان کــرد: مبالــغ میلیــارد دلاری تجاری فعلــی برای 
کشوری با این وســعت و ظرفیت فوق العاده، اعداد بسیاری کمی است 
و اگر به توانمندی های موجود توجه کافی شــود و از آن ها به درســتی 
بهره برداری کنیم، به سرعت به رقمی بالغ بر ۱۰۰ میلیارد دلار صادرات 
کالاهای غیرنفتی دست می یابیم و حتی در گام دوم می توانیم این رقم 

را به ۲۰۰ میلیارد دلار نیز برسانیم.
وی بــا بیان اینکه شــعار امســال مبتنی بــر ارزش صادراتی اســت، 
خاطرنشان کرد: صادرات موجب رونق تولید می شود و این روند اشتغال 
ایجاد می کند که در بخش دانش بنیان ارزش افزوده بیشــتری را برای 
کشــور به همراه دارد،  به همین دلیل امیدوارم به شــعار امسال توجه 

ویژه ای شود.

واردات و صادرات دو بال توسعه و رشد
عضو کمیســیون صادرات غیرنفتی اتاق بازرگانی ایــران با بیان اینکه 
منفی بودن تراز تجاری در نخســتین سال تحول تجاری اهمیت ندارد، 
اظهار داشــت: باید به این نکته نیز توجه کرد کــه اگر کالاهای وارداتی 
مواد اولیه بوده باشد، زمینه برای تولید در سال جاری فراهم می شود و 

می توانیم به زودی شاهد توازنی مثبت باشیم.
وی با تاکید بر اینکه در تجارت خارجــی دو بال واردات و صادرات برای 
توسعه و رشد نیاز است،  تصریح کرد: تمام کشورهای پیشرفته جهان از 
این دو بال نهایت استفاده می کنند و واردات را یک امر قبیح نمی دانند 
و مثبت ارزیابی می کنند، زیرا با ورود مواد خام و انجام مراحل فرآوری، 
ارزش افزوده کالا را افزایش می دهند و درنهایت صادرات بزرگی را رقم 
می زنند.نفر با بیان اینکه واردات مــواد اولیه و کالاهای مورد نیاز تولید، 
ســیل عظیمی از اشــتغال، تولید، صادرات و ارائه خدمات را به همراه 
دارد، خاطرنشــان کرد: باید به واردات و صادرات هم زمان اهمیت داد تا 

توسعه اقتصاد مناسب ایجاد شود.

تولید مرکز همه فعالیت های اقتصادی است
این فعال اقتصادی با بیان اینکه تولید مرکز همه فعالیت های اقتصادی 
است، زیرا اگر تولید نباشــد در دنیا معرفی نمی شوید و ارتباطات لازم 
را نخواهید داشــت، افزود: از ســوی دیگر خدمات یک موضوع بزرگی 
است که در کشــورهای پیشــرفته بخش اعظمی را به خود اختصاص 

داده است.
عضو اتاق بازرگانی ایران با بیان اینکه بعد از عدم تاثیر گذاری و موفقیت 
تحریم های خارجی در اقتصادی ایران به ویژه با رشــد تجاری در سال 
۱۴۰۰ ، آینده روشن و خوبی در انتظار داریم، تاکید کرد: درصورتی که 
اشتباهات گذشــته تکرار نشــود× برای برنامه ریزی ها از متخصصان 
تجاری مشاوره گرفته شود، در قوانین تجاری ثبات باشد و تسهیل گری 
صورت بگیرد، ســال خوبی برای تجارت خارجی کشــور رقم خواهد 

خورد و می توانیم رکورد سال های گذشته را پشت سر بگذاریم.
 رهبر معظم انقلاب در آغاز ســال ۱۴۰۱، این ســال را به شعار »سال 

تولید، دانش بنیان و اشتغال آفرین« نام گذاری کردند.

کشاورزی

تجارت

مسیر سبز به بن بست قرمز ختم شد!
بازار سرمایه که ســال را صعودی آغاز کرده و توانســته بود کانال یک 
میلیون و ۴۰۰ هزار واحد را هم فتح کند، در هفته  گذشته پس از گذر از 

روزهای نوسانی در نهایت با یک چراغ قرمز به کار خود پایان داد.
 بازار سرمایه به قرن جدید چراغ سبز نشــان داد و در نخستین روزهای 
فعالیت خود صعودهای چشم گیری را پشــت سر گذاشت؛ به طوریکه 
شاخص کل بورس توانســت پس از مدت ها دوباره کانال یک میلیون و 
۴۰۰ هزار واحد را فتح و حتی از مرز یــک میلیون و ۴۵۰ هزار واحد نیز 

گذر کند.
اما عمر این روند بازار به هفته  گذشــته نرســید و هرچند نخستین روز 
فعالیت خود را با چراغ ســبز به پایان برد اما در نهایت نزولی هفته را به 
پایان برد. بر این اساس شــاخص کل بورس در روز یکشنبه، نخستین 
روز فعالیت خود در هفته  گذشــته، با ۲9 هــزار و ۸۵9 واحد افزایش تا 
رقم یک میلیون و ۴۶۱ واحد افزایش یافت. در این روز  شــاخص کل با 
معیار هم وزن هــم ۶۸۰۸ واحد صعود کرد و به رقــم ۳۷۲ هزار و ۷۱۲ 
واحد رسید. همچنین شــاخص کل فرابورس با ۳۱۵ واحد افزایش در 

رقم ۱9 هزار و ۶۳۳ واحد ایستاد.
شاخص کل بورس در ســاعات ابتدایی معاملات روز یکشنبه توانست 
تا یک میلیون و ۴۷۶ هزار واحد افزایش یابد امــا در نهایت در رقم یک 
میلیون و ۴۶۸ هزار واحد متوقف شــد. در این روز شــاخص کل بورس 
امروز بــا ۶۸۶۸ واحد افزایش به رقــم یک میلیــون و ۴۶۸ هزار واحد 
رسید. شاخص کل با معیار هم وزن هم با ۵۶۳ واحد صعود در رقم ۳۷۳ 
هزار و ۲۶۷ واحد ایستاد. شــاخص کل فرابورس هم ۵۶ واحد افزایش 

یافت و در رقم ۱9 هزار و ۶9۰ واحد ایستاد.
روز سه شــنبه برای شاخص کل بورس روزی پرنوســان بود و در حالی 
که در ساعات ابتدایی معاملات تا یک میلیون و ۴۶۵ هزار واحد کاهش 
یافته بود در ادامه توانســت روندی صعودی به خود بگیرد و به رقم یک 
میلیون و ۴۷۱ هزار واحد برســد. این شاخص در این روز با ۲۶۳۳ واحد 
افزایش تا رقم یــک میلیون و ۴۷۱ هزار واحد افزایش یافت. شــاخص 
کل با معیار هم وزن هم با ۲۵۶۲ واحد صعــود به رقم ۳۷۵ هزار و ۸۲۸ 
واحد رسید. همچنین  شاخص کل فرابورس هم که در ساعات ابتدایی 
معاملات روندی نزولی داشت در ادامه توانست روندی صعودی به خود 
بگیــرد و در نهایت با 9۱ واحــد افزایش به رقم ۱9 هــزار و ۷۸۱ واحد 

رسید.
در نهایت بازار سرمایه در روز چهارشنبه نزولی بود و شاخص کل بورس 
با ۷۶۷۷ واحد کاهش تا رقم یک میلیون و ۴۶۳ واحد کاهش یافت این 
در حالی است که شــاخص کل با معیار هم وزن توانست روند صعودی 
خود را حفظ کرده و  بــا ۱۵۴۲ واحد افزایش تا رقــم ۳۷۷ هزار و ۳۷۱ 
واحد صعود کند. در این روز شــاخص کل فرابــورس پس از طی کردن 
یک روند نوســانی در نهایت با ۶9 واحد افزایش در رقم ۱9 هزار و ۸۵۰ 

واحد ایستاد.

دبیر شورایعالی مناطق آزاد خبر داد
راه اندازی تولیدات و ارائه فرصت های 

سرمایه گذاری در مناطق آزاد تجاری
 مشاور رییس جمهور و دبیر شــورایعالی مناطق آزاد تجاری ـ صنعتی 
و ویژه اقتصــادی در جمع ســرمایه گذاران مطرح کشــور از آنها برای 
راه اندازی تولیدات و ارائه خدمات در مناطق آزاد کشور دعوت به عمل 

آورد.
به گزارش مناطــق آزاد تجاری، »ســعید محمد« در نشســتی که با 
هماهنگی اتاق بازرگانی ایران در محل دبیرخانه شورایعالی برگزار شد، 
با تاکید بر ارائه فرصت های ســرمایه گذاری در مناطق آزاد و آشنایی با 
ظرفیت ها و توانمندی های ســرمایه گذاران حاضــر گفت: تمام تلاش 
مجموعه دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد این اســت تا موانع سرمایه 
گذاری از میان برداشته شود و از سوی دیگر نیز با مطرح کردن مباحث 
و چالش های مربوط بــه مناطق آزاد در بدنه دولت، تلاش می شــود تا 

مشکلات در این حوزه حل و فصل شود.
وی افزود: در کشــور ما موانع بــرای تولیدکنندگان زیاد اســت و به 
همین علت ســال گذشته از ســوی رهبر معظم انقلاب اسلامی، سال 
رفع موانع تولید نام گذاری شــد که کاملا منطبق با شــرایط بود زیرا 
برخی از ســرمایه گذاران به این نتیجه رسیده اند که اگر پول خود را در 
کشورهای دیگر سرمایه گذاری کنند به مراتب با چالش های کمتری 
مواجه هســتند تا بخواهند در داخل ایران ســرمایه گذاری کنند و به 
همین علت رفع موانع تولیــد به صورت جدی تر در دســتور کار قرار 

گرفت.
مشاور رییس جمهور ادامه داد: قوانینی در گذشته وضع شده است که 
کار تولید را سخت کرده و زمان زیادی از ما می گیرد تا بتوانیم این موارد 
را اصلاح کنیم و مجدد مجبور هستیم به تبیین فلسفه وجودی مناطق 
آزاد بپردازیم تا قوانین خاص وضع نشود. همین امروز نیز به علت ابلاغ 
قانون مالیات بر ارزش افزوده که از دی ماه ابلاغ شــده است با مشکلات 
متعددی مواجه شــده ایم و به همین علت در ســتاد اقتصادی دولت از 
رئیس جمهوری درخواســت شــد تا این ابلاغ متوقف شود و در جلسه 

سران قوا این خواسته مطرح شود.
سعید محمد اظهار داشت: وجود مدیریت متمرکز در مناطق آزاد مثل 
کشور امارات و ثبات مدیریت ۴۰ ساله در این منطقه، از رموز شکوفایی 
آن مناطق اســت که در ایران نیز قانونگذار در مــاده ۶۵ قانون احکام 
دائمی برنامه توسعه کشور در مناطق آزاد به درستی آن را مصوب کرده 
اســت و ما مصمم هســتیم تا این قانون مصوب مغفول مانده را اجرایی 

کرده و گره اصلی مناطق آزاد کشور را باز کنیم. 
وی به ســفر رییس جمهور به منطقه آزاد اروند اشــاره کرد و گفت: در 
سفر ریاســت جمهور به منطقه آزاد اروند مشــکلات تشریح و کمیته 
ای برای تصمیم گیری ماده ۶۵ احکام دائمی تشــکیل شد که در حال 

پیگیری و اخذ نتیجه هستیم.

وسیه برگزاری همایش بزرگ تجاری ایران و ر
 همایش بزرگ تجاری ایران و روسیه با حضور نمایندگان بیش از ۳۵۰ 
شرکت ایرانی و روسی در ســالن همایش های اتاق بازرگانی و صنعت 

روسیه برگزار شد.
به گزارش ایرنــا، در این همایــش »کاظم جلالی« ســفیر جمهوری 
اســلامی ایران در مســکو، »علیرضا پیمان پاک« رئیس کل سازمان 
توســعه تجارت و »ســرگئی کاتیرین« رئیس اتاق بازرگانی و صنعت 
فدراسیون روســیه، درخصوص ظرفیت های همکاری های اقتصادی 
و تجاری بین ایران و روســیه به ویژه در شــرایط کنونی به ســخنرانی 

پرداختند.
در ادامه این همایش، نمایندگان ۷۰ شــرکت ایرانی و ۳۰۰ شــرکت 
روسی در 9 بخش مختلف از جمله، صنعت، فناوری، پتروشیمی، دارو، 
صنایع غذایــی و غیره به صــورت رو در رو با یکدیگر جلســات تجاری 

برگزار کردند و به مذاکره پرداختند.
روز دوشنبه هیات ۷۰ نفره ایرانی وارد روسیه شــد؛ هیاتی که ۵۳ نفر 
آن را بخش خصوصی تشــکیل می دهد. بدین جهــت می توان گفت 
برای نخســتین بار بزرگترین هیات اقتصادی که سهم بخش خصوصی 
بیشتر از دولتی ها است برای افزایش مناسبات تجاری و گفت وگوهای 

اقتصادی وارد روسیه شده است.
این هیات از حوزه های مختلف همچون سیمان، آبزیان، صنایع غذایی، 
صنعت کیف و کفش، پوشاک، تجهیزات پزشکی، دارویی، دانش بنیان 

و غیره هستند.

بازار

»آگهیتجديدمزايدهعمومی«
آگهیمزايدهعمومی

شــهرداری رباط کريم در نظر دارد به استناد مجوز شماره 00/1139 مورخ 1400/11/27 شورای محترم اسلامی شهر نسبت به 
واگذاری تعداد 8 باب واحد تجاری مجتمع دارالقرآن شــهرداری از طريق مزايده عمومی به شرح و شرايط زير  برای مدت يکسال 

به بخش خصوصی اقدام نمايد.
 شرايط : 

هزينه درج دو نوبت آگهی، هزينه کارشناسی و ساير هزينه های مزايد برعهده برندگان مزايده می باشد. 
به پیشنهادات مشروط، مخدوش و فاقد سپرده لازم جهت شرکت در مزايده ترتیب اثر داده نخواهد شد.

ســپرده شــرکت در مزايــده میبايســت بصــورت ضمانت نامــه بانکــی به نفع شــهرداری ربــاط کريــم و يا واريــز نقدی به 
شــماره حســاب 0106625206008 نــزد بانــک ملــی ايران شــعبه مرکــزی رباط کريم کد 2354 )شــماره حســاب شــبا 
280170000000106625204008IR( تهیه و برابر دســتورالعمل مندرج در کاربرگ مزايده به همراه پیشنهاد قیمت ارائه 
گردد. لازم به ذکر است سپرده برندگان اول و دوم و سوم مزايده تا انعقاد پیمان نزد شهرداری نگهداری و در صورتی که حاضر 

به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب به نفع کارفرما ضبط خواهد شد.
مهلت دريافت اسناد مزايده از تاريخ انتشار آگهی نوبت اول )پايان وقت اداری روز شنبه مورخ 1400/01/20( و محل دريافت 

آن صرفا از طريق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت WWW.SETADIRAN.IR می باشد.
متقاضیان میبايســت پاکت های پیشنهادی قیمت خود را که برابر شــرايط مندرج در کاربرگ مزايده تنظیم شده است را حداکثر 
تا ساعت 14 روز دوشــنبه مورخ 1401/02/07در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت WWW.SETADIRAN.IR تسلیم 

نمايند .
متقاضیان جهت دريافت اســناد مزايده می بايست فیش واريزی به حســاب جاری به شماره 0106624819004 نزد بانک ملی 
ايران شــعبه مرکزی رباط کريم کد 2354 به مبلغ 2/000/000 ريال )غیرقابل اســترداد( بابت خريد اسناد مزايده به شهرداری 

رباط کريم تسلیم نمايد.
زمان بازگشايی پاکت های مزايده در ساعت 14/30 روز چهارشنبه مورخ 1401/02/10 می باشد.

شهرداری در رد يا قبول هر يک از پیشنهادات مختار است.
ساير اطلاعات و جزئیات در اسناد مزايده مندرج می باشد. /ص/00

تاريخ انتشار نوبت اول: 1401/01/20
تاريخ انتشار نوبت دوم:1401/01/27

يونسغفاری-شهرداررباطکريم
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